

## Shado, Tayp En Profesi

Di Shado fɔ Tin den we De na evin

### Introdyushon

'Aadaam (di lbru wɔd fɔ mɔtalman) den mek am insay Gɔd in pikcho ɔ in nature en i liv rayt fɔ wan tɛm we den nɔ tɔk bɔt tɛm. Insay da tɛm de, mɔtalman in bɔdi en spirit nɔ bin de day. Afta Adam mek Gɔd put am na lden gi am at le 3 instrɔkshon den.

1. Bi frut en bɔku [bɔku pikin].
2. Tɛnd en kip di gadin [wok].
3. Nɔ it frut fɔ di tik we de mek pɔsin no gud en bad [obe].

Notin nɔ de we sho se Adam en lv nɔ gri fɔ bɔn pikin ɔ fɔ kia fɔ di gadin. Bɔt we Setan bin tɛmt den, den bin disayd fɔ gri fɔ du wetin den want fɔ get sɛns lek Gɔd en den nɔ bin obe am bay we den it di tik we den bin dɔn stɔp den. Den nɔ bin get tayt padi biznes wit Gɔd igen. Fɔseka dat, day pan bɔdi en spirit bin kam insay den layf en di wɔl we den mek. Gɔd nɔ bin lef den bɔt na in bigin in plan fɔ fri mɔtalman en mek den get pis wit dɛnsɛf. Den sakrifays den na dis wɔl, sɛrimɔni en ritual den na bin tayp en shado den we de sho di pafekt en las sakrifays ɔ sin-ɔfa we den go sho insay Jizɔs we kɔmɔt Nazaret, Gɔd we tan lek Mɔtalman.

'So, le nɔbɔdi nɔ jɔj una pan tin den we get fɔ du wit it en drink ɔ fɔ rɛspekt fɔ festival, Nyu Mun, ɔ Sabat de. Dis na shado fɔ di tin den we get fɔ kam, bɔt di rial tin na di Mɛsaya in yon' (Lɛta Fɔ Kolɔse 2: 16).

### Profesi

Profesi na wan ɔ mɔ mɛsej we den tel prɔfɛt, den kin tel ɔda pipul den afta dat. Den kayn mɛsej ya kin get fɔ du wit divayn inspekshon, intapriteshon, ɔ rivyu fɔ kɔndishɔned ivin dem we get fɔ kam (cf. divayn no). Di prɔses fɔ profesi mɔ involv fɔ mek di prɔfɛt tɔk to dɛnsɛf wit di (divayn) sɔs we di mɛsej den kɔmɔt.

Den gi wan list fɔ di profesi den we bin de insay di Patriak en Mozis tɛm we get fɔ du wit Krays en aw den bin kam tru, na di end pan di lesin.

### Tayp den

a. Tayp na egzampul we Gɔd mek fɔ sho sɔm trut. I kin bi: (1) pɔsin; (2) wan tin we apin; (3) wan tin; (4) wan institiushon; ɔ (5) wan sɛrimɔni. Tayp den kin apin mɔ na di Pentatyuch [Jɛnesis, Eksodɔs, Levitikɔs, Nɔmba en Ditarɔnɔmi] bɔt den kin si den, mɔ smɔl, ɔdasay den. Di antitayp, ɔ fulfilment fɔ di tayp, de jɔs de insay di Nyu Testament'

b. "Tayp' na pɛfigurativ akshon ɔ ɔkɔreshon we wan ivin, pɔsin ɔ sikɔstems fɔ ripresent ɔda wan, we fiba am pan sɔm tin den, bɔt we go kam en we de fa. Di 'Antitype' na di tin we den dɔn pɛfigure. Den kin kɔl di Ol Testament tayp bak di shado en di Nyu Testament rialiti we i bin tayp den kɔl am bɔdi, di ekspɛs imej, di sɔbstans ɔ di rialiti.

'Fɔ intaprit tayp-langwej profesi kɔrɛkt wan, i fɔ bi spiritual. Wan tayp na bin profesi bɔt di antitayp.

'Bikɔs tu tin dɛn fiba pan sɔm tin dɛn, dɛn kin kɔl wan bay di ɔda wan in nem. Sɔntɛnde, dɛn kin yuz di langwej we bin de tɔk bɔt di shado we dɛn min di tin.' ... 'Wi fɔ no se di kayn ɛn di antitayp nɔ di sem. Na sɔm pɔynt dɛn nɔmɔ de we fiba. Dɔn bak, di shado smɔl pas di tin we de insay. Di kayn we aw dɛn bin de mek am na fɔ shot tɛm nɔmɔ. No pɔsibiliti nɔ go de fɔ mek i go bak na di shado afta di tin dɔn kam.'

'Taypɔlɔji [di stɔdi ɛn intapriteshɔn fɔ di kayn ɛn simbul dɛm]

1. Tayp - (Gr. tupos) we dɛn kɔl. Leta Fɔ Rom 5: 14 usay Pɔl tɔk se Adam 'na figa, tayp, simbul, ripreshɔn, paten (tupos) fɔ di wan we get fɔ kam'; dat na, Krays.

2. Shado (Gr. Skia) we de na di wɔl. Leta Fɔ Kɔlɔse 2: 17 , dɛn se sɔm tin dɛn we de insay Mozis in tɛm na 'shado fɔ di tin dɛn we get fɔ apin;' 'we, Livayt prist, fɔ bi ɛgzampul ɛn shado fɔ sav di tin dɛn we de na evin ( Di Ibru Pipul Dɛn 8: 5 ); di lɔ get shado fɔ di gud tin dɛn we get fɔ kam-nɔto di sem pikchɔ fɔ di tin dɛn (Di Ibru Pipul Dɛn 10: 1).

3. Kɔpi, ɛgzampul, paten (Gr. Hupodeigma) ɛn yuz am togeda wit 'shado' na Di Ibru Pipul Dɛn 8: 5 (cf. Di Ibru Pipul Dɛn 9: 23).

4. Parebul, simbul, ilɛshɔn, figa, tayp (Gr. parabol). Di Ibru Pipul Dɛn 9: 9 , usay sɔm tin dɛn we de insay di Tɛmbul na 'wan figa fɔ di tɛm we wi de naw.' 'I bin tink se Gɔd ebul ivin fɔ gi am layf bak, we, we wi de tɔk bɔt am, i bin rili tek am bak (Di Ibru Pipul Dɛn 11: 19).

5. Antitayp, tru tin we tan lɛk, de sho, kɔrɛkt, pɔtn, kɔpi, figa (Gr. antitupon, we dɛn translet 'figa' ɔ 'patan' na Di Ibru Pipul Dɛn 9: 24, ɛn 'lɛk figa' ɔ 'tru figa' na Pita In Fɔs Leta 3: 21.

'Tayp dɛn de grɔnd insay rial istri di pipul dɛn, ples dɛn, ivintens dɛn, ɔfis dɛn, akshɔn dɛn, institiushɔn dɛn, ɛn ɔda tin dɛn bin de bay wilful we Gɔd pik fɔ redi fɔ di kam we di Kristian sistem go kam [feedingonchrist.com/old-testament-personal-types-and-shadows-of-christ](http://feedingonchrist.com/old-testament-personal-types-and-shadows-of-christ) Dɛn na di pɔsin in yon opinion ɛn intapriteshɔn fɔ Nicholas T. Batzig of New Covenant Presbyterian Church in Richmond Hill, Ga. Lɛk ɔl di opinion ɛn intapriteshɔn dɛn, dɛn nɔ get inspekshɔn ɛn i kin bi se dɛn nɔ rayt am fɔ mek dɛn yon opinion ɛn fɔ rijekt ɔ aksept dɛn [TheBibleWayOnline.com](http://TheBibleWayOnline.com) nɔ de sho ɛnitin bɔt in intapriteshɔn ɛn opinion dɛn.

Dɛn tɔk klia wan se Adam na bin wan kayn Krays bikɔs i bin de ripresent mɔtalman (Rom 5: 12). Pɔl sho wan pan di men we dɛn we i bin tan lɛk Krays na Leta Fɔ Rom 5: 12-21 . Adam in federal edship-togeda wit di gilty, kɔrɔpshɔn ɛn day we in nɔ obe bin briɲ pan ɔl mɔtalman-de difren frɔm di federal edship we Krays bin get, ɛn di jɔstis we dɛn bin de du afta dat fɔ di wan dɛn we biliv tru di obe we i obe ɛn day we i day fɔ tek in ples. Dɛn si Adam bak as wan kayn Krays insay Fɔs Leta Fɔ Kɔrint 15 usay dɛn kɔmpia in bɔdi we de na dis wɔl wit di bɔdi we dɔn get layf bak fɔ Krays we dɛn dɔn glori ɛn in pipul dɛn. Insay dɛn tu ples ya, di kayn we we fiba ɛn difrɛns de.

Dɛn sho se Ebel na wan kayn Krays bikɔs na in na bin di

fɔs pɔsin we sɔfa fɔ di rayt we

(Mat. 23: 34-35). Di et we Ken bin de et in brɔda, na fɔ Gɔd. Charles Spurgeon se, If Ken bin fɔ dɔn get na Gɔd in trot i fɔ dɔn du am. Dis na jɔs wetin mɔtalman bin du we dɛn bin nel Krays pan di krɔs. Ebel bin day bikɔs i bin de wɔship Gɔd di rayt we. Jizɔs day bikɔs i bin de du wetin In Papa we de na evin want ɔltem. Ebel na bin di fɔs pɔsin we bin day fɔ in fet. Jizɔs na di anti-typical martyr. Di pɔsin we rayt di Ibru Pipul Dɛn tɛl wi se 'Jizɔs in blɔd de tɔk betɛ pas Ebel in blɔd' ( Ibru 11: 4; 12: 24 ). Jɔs lɛk aw i bin bi to Adam, na so Ebel bin tan lɛk Krays bay we i kɔmpia am ɛn difrɛns am. Dɛn kɔmpia am wit Krays bikɔs dɛn kil am fɔ di rayt we; i difren frɔm Krays bikɔs in blɔd bin de ala fɔ blem ɛn Krays in blɔd bin de ala fɔ mek dɛn sɔri fɔ am.

Set na bin wan kayn Krays bikɔs na in na bin di 'sid' fɔ di uman we-as in nem intimates-dɛn

'apɔntin/ples/set' insay Ebɛl in ples. Wi Masta Jizɔs Krays na di 'sid fɔ di uman' insay di minin fɔ mek di prɔmis we de na Jɛnɛsis 3: 15 kam tru. Set na bin jɔs wan tipik step fɔ fulfil di Kɔvinant prɔmis fɔ sen 'Sid-Ridima.' Na ya i impɔtant fɔ mek wi notis wan prinsipul we de gayd wi fɔ eksplen di Baybul we wi de stɔdi di Ol Testament. Bikɔs di rivyu we Gɔd mek get ɔganayz rilayshɔn to di fɔs prɔmis fɔ wan pɔsin we go fri (Jɛn. 3: 15), ɛn bikɔs da fɔs prɔmis de bin fɔ bi fulfilment bay 'di uman' we bɔn man pikin, ɛvri jɛnɛreshɔn we kam afta dat frɔm Adam ɛn lv go bifo bin fɔ de luk fɔ di prɔmis we dɛn bin dɔn mek fɔ fri dɛn, go apin. Wi si dat we lv gi Ken nem. Dɛn tɛl wi na Jɛnɛsis 4: 1 se, 'Naw Adam no lv in wɛf, ɛn i get bɛlɛ ɛn bɔn Ken, ɛn i se, 'A dɔn get man frɔm PAPA GɔD.' Insay fet, lv bin de op se Gɔd dɔn du wɛtin in yon prɔmis fɔ gi am wan Ridima, pan ɔl we natin nɔ bin fɔ dɔn pas di trut. Di ɛkspekteshɔn fɔ di Ridima get tayt bak to di establishment fɔ di agriment layn usay Krays go kɔmɔt. Set tinap bifo da agriment layn de.

Inɔk na bin wan kayn Krays bikɔs 'i bin waka wit Gɔd ɛn i nɔ bin de.' Inɔk na bin ɛgzampul fɔ di we aw i bin de tinap stret. We dɛn bin de kɛr am go na ɛvin wit bɔdi, i bin de sho di bɔdi we Krays go go ɔp na ɛvin we 'waka wit Gɔd ɛn nɔ bin de.' Di bɔdi we Inɔk bin go ɔp na ɛvin, de sho di layf we Jizɔs get bak ɛn go ɔp na ɛvin-ɛn bak di layf we ɔl di wan dɛn we get wanwɔd wit Krays bikɔs ɔf fet go get layf bak na in bɔdi.

Noa na bin wan kayn Krays bikɔs i bin de sav lek wan kayn 'sekɔn Adam;' i nɔ bin bi 'Di sekɔn Man,' ɔ 'di

Last Adam,' bɔt i bin tan lek di Wan we get fɔ kam. Jɔs lek aw Gɔd bin dɔn gi Adam krieshɔn mandat fɔ bi frut ɛn bɔku na so i gi Noa ri-krieshɔn mandat. PAPA GɔD bin dɔn gi Adam instrɔkshɔn bɔt wɛtin i go it. So bak Noa bin get instrɔkshɔn bɔt it. Noa go tipikul bi di fedaral ripɔt fɔ wan nyu mɔtalman. Jizɔs na DI fedaral edman fɔ di nyu mɔtalman. Noa in nem min 'rɛst.' In papa gi am di nem 'Rest,' i se, 'Dis wan go gi wi rest frɔm di grɔn we PAPA GɔD dɔn swɛ.' Noa bin jɔs briŋ rɛst insay wan tipik we i waka kɔmɔt na di Ak wit in famili fɔ go de na wan tipik nyu krieshɔn. Bɔt Krays, di big big Noa, rili de gi rest to man ɛn uman dɛn sol (Mat. 11: 2530). Krays nɔmɔ dɔn mek di nyu tin dɛn we Gɔd mek fɔ tru in day ɛn layf bak.

Di Masta bin kip mɔtalman afta di wata we bin kam fɔ mek i go du wɛtin i bin dɔn prɔmis (Jɛn. 3: 15) fɔ sen di uman in 'sid' fɔ krɔs di Snek in ed. I bin kip Noa bak na di Ak bikɔs di Ridima bin de na in loins-so fɔ se ( Lyuk 3: 23, 35-37 ). Bikɔs Mɛsaya nɔ bin dɔn kam yet, Gɔd nɔ bin fɔ dɔn fetful to in prɔmis if i bin dɔn pwɛl di wɔl kpatakpata. I lɛf sɔm pipul dɛn we lɛf so dat mɔtalman go bɔku, ɛn Krays go kam fri bɔku bɔku pipul dɛn. Pan ɔl we di wata we bin de rɔn bin dɔn bi jɔjment pan di wikɛd tin dɛn we de na di wɔl we dɔn fɔdɔm, i nɔ go ɛva ebul fɔ pul da wikɛd tin de kɔmɔt na mɔtalman at, na Krays in wok we sev pipul dɛn nɔmɔ go ebul fɔ du dat. Gɔd prɔmis se i nɔ go ɛva pwɛl di wɔl di we aw i bin dɔn du am fɔ di sem rizin we i bin dɔn pwɛl am fɔs (Jɛn. 6: 5-7; 8: 20-22). Fɔ tɔk smɔl, Krays in mɔtalman bin de insay di Ak insay Noa in loins, ɛn ɔltin we bin de insay di Ak wit Noa bin de go fɔ yuz insay di plan we bin de apin fɔ fri pipul dɛn.

Job na bin wan kayn Krays bikɔs i bin de sɔfa we de du wɛtin rayt. Job bin ɔnda wan shem ɛn eksaleshɔn we si se na antitayp insay di sɔfa ɛn glori fɔ di Ridima. Gɔd bin test Job we di dɛbul bin tɛmpt am. Gɔd bin test Jizɔs we di dɛbul bin tɛmpt am. Jɔs lek aw Gɔd bin min gud fɔ Job tru in sɔfa (Job 42: 12), na so i bin min gud fɔ Krays tru in sɔfa. Jizɔs na di rayt pɔsin we de sɔfa we de sho se Gɔd de du wɛtin rayt

Melchizidek na bin wan kayn Krays bikɔs na in na bin di Kirj/Prist we blɛs Ebraam. Nɔbɔdi nɔ de na di Ol Testament we de wok na ɔl tu di ɔfis dɛn. Jizɔs na di Prɔfet, Prist ɛn Kirj fɔ In chɔch. Melchizidek bin tan lek am insay tu pan di tri ɔfis dɛn (Zɛk. 6: 12-13). I bin bi 'King fɔ Rayt' ɛn 'King fɔ Prist.' Jizɔs na di Kirj we 'rayt ɛn pis kis' pan di krɔs (Sam 85: 10). Jɔs lek Melchizidek bifo Am, Jizɔs nɔ bin get 'de biginin, ɛn layf nɔ bin dɔn.' Na in na di Prist we go de sote go we Melkizidek bin pɔynt to. Dɛn nɔ bin ɛva tek am ɛn i nɔ go ɛva bi, dɛn tek in ples fɔ bi Ay Prist fɔ di Chɔch.

Ebraam na bin wan kayn Krays bikɔs na in na bin di protɔtəyp strenja en fɔrina. Lek di Ridima, I bin de wok 'nɔ bin get say fɔ le in ed.' As di federal edman fɔ di Kɔvinant, i bin bi bak di papa fɔ bɔku neshɔn den. Jizɔs na di 'Papa we de sote go' (Ayzaya 8: 18, 9: 6; Sam 45: 16; Di Ibru Pipul Den 2: 13) fɔ biliva den we federal wan bin ripresent In pipul den frɔm evri langwej, trayb, neshɔn en langwej. Den se di prɔmis den we de na di Skripcho den mek am to 'Ebraam en in Sid...we na Krays.' Ol di prɔmis den we den bin mek to Ebraam, den bin mek am to am as di tipik ripɔtment fɔ di Kɔvinant fɔ Gres. Dɔn, den mek den to Jizɔs Krays, en fulfil den.

Ayzak na bin wan kayn Krays bikɔs na in na bin di 'Ebraam in pikin' we den bin dɔn prɔmis. Den bin gi Gɔd in prɔmis den dairekt to Ebraam wit respekt fɔ In pikin (pikin den). Olsay na di NT den de tich wi se Jizɔs na di tru tru prɔmis pikin fɔ Ebraam. Bɔt insay di fɔs tɛm we den bin de gi di prɔmis, Ayzak na bin di pikin we den bin dɔn prɔmis. Di bɔn en layf we Ayzak bɔn, de sho bak di Ridima. Jɔs lek aw Gɔd bɔn Ayzak, na so i bi bak fɔ Jizɔs. Ayzak bin tan lek di Ridima bikɔs na in nɔmɔ na di ɔda mɔtalman sakrifays we Gɔd bin tɛl am fɔ du, en-pan ol we Gɔd bin stɔp Ebraam fɔ mek i nɔ go tru wit di sakrifays we Ayzak bin mek-den se i dɔn day en i get layf bak 'fɔ sinj' (Di Ibru Pipul Den 11: 19) . Jizɔs, we na Ebraam in tru en big pikin, bin sakrifays, rayz en kam bak to In Papa.

Jekɔb na bin wan kayn Krays bikɔs na in na di wan we Gɔd dɔn pik 'Izrel'. Bifo Izrel na bin neshɔn, I bin bi pɔsin. Dis impɔtant bikɔs den sho se Jizɔs na di tru Izrel insay di Gɔspɛl den. Di fact se di nem 'Israel' na fos giv pesin de sho se di antitypical Israel go bi pesin. Jekɔb in gi 1. bɔn di neshɔn-choch; Jizɔs bɔn In choch. Jizɔs na Gɔd in 'pik' (Ayz. 42: 1). Na in na di 2. 'las man na Izrel' en di ripɔt fɔ di tru

Izrel.

3. Josef na bin wan kayn Krays bikɔs i bin sɔfa we nɔ rayt

en afta dat den bin es am ɔp fɔ sev in brɔda den. We de ɔnda

4. wan sirɔs day en layf bak, Josef bin tan lek di 'sɔfa we Krays de sɔfa en di glori we i go get fɔ fala' (Pita In Fɔs Lɛta 1: 10-11). In brɔda den bin de jelɔs am en et am, i bin de sɔfa na den an en den bin es am ɔp to pawa oba di neshɔn we get pawa pas ol na di wɔl. Jizɔs, di bigman pan Josef, in kɔntri pipul en brɔda den bin jelɔs en et am, den kil am en afta dat den bin es am ɔp to di ay ples we get pawa en ɔnɔ fɔ sev di wɔl bay we i bin de fid den wit di bɔku bɔku tin den we den kin kip na evin. [feedingonchrist.com/old-testament-personalities-and-shadowsof-christ](http://feedingonchrist.com/old-testament-personalities-and-shadowsof-christ) Mozis Age

Ia afta Josef day Gɔd rayz Mozis fɔ fri in pipul den frɔm Ijipshian slev. Afta 5. krɔs di Rɛd Si, den fri frɔm slev. Dɔn, Gɔd tru Mozis mek agriment wit den slev ya trade. Bɔku tɛm, den kin kɔl dis agriment 'Di Lɔ we Mozis bin gi.' Gɔd bin gi Mozis patikyula plan den bak fɔ bil wan tabanakul en di tin den we de insay de. Afta i dɔn, Gɔd de go insay di Ples we Oli Pas Ol. Bikɔs den nɔ bin get fet, den pipul ya we wi sabi as Di Pikin den na Izrel bin de waka waka fɔ 40 ia bifo den alaw den fɔ go insay di land we Gɔd bin prɔmis Ebraam, Ayzak en Jekɔb.

Bay inspekshɔn Mozis en ɔda rayta den rayt den istri we wi kɔl di Ol Testament. I de kɔba di tɛm frɔm di krieshɔn te to 'jɔs na di rayt tɛm' fɔ mek Gɔd sho en gi fɔgivnes fɔ sin (salveshɔn) bay di sakrifays we Jizɔs we kɔmɔt Nazaret bin mek fɔ pe fɔ wi sin.

Wi op se, di pikcho dem we de kam bien ya go ep yu fɔ ɔndastand Josef Pitman in pasɔnal intapriteshɔn dem fɔ di kayn en shado dem. Di BibleWay Publishing nɔ de tɔk bɔt wetin i tink bɔt di kɔrekt tin we i tɔk.

Di fɔs wan sho di Izrelayt den we den kamp bay trayb rawnd di Tɛm.

Di sekɔn wan de sho di bɔn ɔfrin na di ɔlta en di prezens we Gɔd de kam dɔn na di Ples we Oli Pas Ol usay di Ak fɔ di Kɔvinant en Sɔri-at Sit bin de.

Di tɔd wan na wan cutaway view we de sho di layout en wetin de insay di Oli en Mɔs Oli, Oli fɔ Oli.

Di nomba 4 na wan atis kɔnsepsɔn fɔ di tin den we de insay di tabanakul.

DI SHADO Fɔ TIN DEN WE DE NA EVEN, ɔ DI FɔS EN SEKɔN TEBA.

Na JOSEF PITMAN rayt am.

'Fɔ get frɔm di Awta, Airlie Avenue, Armadale, ɔ na di Austral Publishing Co., 528 Elizabeth-street, Melbourne. Di prɔfit we den go get frɔm dis wok go de fɔ di Armadale Rescue Home. 1893. Pittman, Josef, en ɔda pipul den.

Di Shado fɔ Tin den we De na evin, ɔ di Fɔs en Sekɔn Tabernakul. Melbourne: Austral Publishing Company, 1893. Na Kolvil Smit bin gi ilektronik tɛks. Na Ernie Stefanik bin mek di HTML rɛnd. 15 ɔgɔst 1999'

Chapta

Prifays en Introdyushɔn

Chapta I: Shado en Sɔbstans

Chapta II: Mozis-Krays

Chapta III: Inspekt Wokman

Chapta IV: Di Matirial Chapta V: Di Kɔt

Chapta VI: Di Strukchɔ

Chapta VII : Di Kɔva

Chapta VIII: Di Brazen ɔlta

Chapta IX: Di Lava

Chapta X: Di Pristship

Chapta XI: Di Oli Ples

Chapta XII: Di Tebul fɔ Sho-Bred

Chapta XIII: Di ɔlta fɔ Insens

Chapta XIV: Di Oli ples we Oli

Chapta XV: Di Ay Prist Chapta XVI: Kɔnklushɔn

PREFACE

DEN rayt di tin we de insay dis smɔl wok et ia bifo. We a kam na di koloni na Viktoria na mi intenshɔn da tɛm de fɔ dɔn pabliŋ am; bɔt fɔ fɛn Brɔda. Maston in smɔl gem we na wan treatise pan di sem tɔpik we dɔn ɔlredi de na di fil, a put di manuscript away. Bɔt we a tink bɔt aw fɔ ɛp wi Rescue Home i kam na mi maynd se, wit dis tin na mi maynd, den kin fɔgiv mi naw fɔ briŋ mi ɔmbul prodakshɔn to layt. We den bin de intavyu Brɔda. Maston, wit

in ospital magnanimity, i no tu te, i put mi maynd rest as fo eni fred fo rivalri; en enkorej mi fo go fo pres, bikos den no bin ebul fo fen oltin na di fil atol. En naw a jos get fo tok se if dis tray pruv se i ep mi fo rid wit ol mi at pan eni digri, den go pe mi mo pas fo pe bak, if bay we i prez am to oda pipul den, den go sel am mo en mo, en so di Rescue Home go benifit. -- JP

## INTRODUKSHON.

FO pul di vel fo tumara bambay na sayd na divayn. Pan di plenti pruv den we de sho se na evin rayt di Baybul, sontem wan pan di tin den we go mek wi no klia wan na di wondaful we aw i go apin tumara bambay. Den bin yuz tu we den fo du tin. Fos, bay di 'sori wod fo profesi,' we God bin gi 'bay in oli profet den mot from we di wol bigin;' en sekon, bay di kayn den en di shado den. I kin opin fo aks if, odinari wan, 'di tin den we kin apin kin mek den shado bifo,' bot wi no get wan dawt se dis na tru fo di Baybul. I no tu boku fo se di wan ol sistem fo Kristian rilijon bin de insay di Skripcho den na di Ol Testament bay we den yuz tayp en profesi. Di Nyu Testament get lek 500 tin den we den tok bot di Ol Testament. Klosap ol den say den ya we den rayt, den mek fo sho se Jizos Krays in rilijon na tru. So, wan tayt konekshon de bitwin di tu big big divelopment den na di Baybul--di Ol en di Nyu Testament; en den fo stodi den togeda fo ondastand 'ol God in advays.' Di plan fo dis smol buk de mek wi jos du wan pat pan dis fayn stodi. Le wi pre fo layt en gayd, so dat God in glori go bi wi yon, en mek wi si layt insay in layt.

Di waka we di Izrelayt den bin de waka, from we den bin kapcho na Ijpt te den go insay Kenan, na wan kontinyu sirios kayn en simbul fo wi progres from di slev we sin bin de slev to wi win en go insay glori. Mozis sef, as di lida fo Izrel, i kin eva tinap fo Jizos Krays.

Dis de pruv boku boku wan bay di Nyu Testament Skripcho den we de don ya: 'A no want, mi broda den, fo mek una no aw wi gret gret granpa den ol bin de onda di klawd, en den ol bin pas na di si; en den ol bapstay to (marg. into) Mozis insay di klawd en insay di si; en den ol bin it di sem spirit it; en den ol bin de drink di sem spirit, bikos den bin de drink from wan spiritual rok we bin de fala den, en da rok de na Krays. . . . Naw den tin ya na bin, wi egzampul (marg. insay den tin ya den bi figa fo wi)' (1 Kor. 10: 1-6); 'Mozis bin se, 'PAPA GOD go es profet from una broda den we tan lek mi; to, Una fo lisen to am pan oltin we I go tok to una. En enibodi we no lisen to da profet de, den go donawe wit am kpatakpata' (Di Apusul Den Wok [Akt] 3: 22, 23 ); 'Udat I no bin gladi fo foti ia? Yu no tink se na wit di wan den we sin, we den bodi fodom na di wildanes? En udat i swe se den no fo go insay in rest, bot to di wan den we no obe? En wi si se den no bin ebul fo, go insay bikos den no bin biliv. So, le wi fred se if i lef fo promis fo go insay in rest, i go tan lek se eni wan pan una no go ebul fo rest' (Ibru 3: 17; 4: 1). Bot ileksef wi no bin ebul fo tok bot skripcho den lek den skripcho ya, di we aw den tan lek dis kin rili wondaful dat i no possibil fo mek wi mistek. Le wi tray fo fen am fo shot tem. Di Izrelayt den bin sofa bad bad wan na Ijpt, en dis bin mek den no get wan valyu. Dis na di kayn we aw motalman de, we sin don tay am, doti am, en we don pwel am. Na God sen Mozis fo go lid di Izrelayt den komot na den slev en fri. Den bin sen Jizos fo sev wi from sin en pwel pwel. Di abit en layf stori we Mozis bin get rili fiba Jizos. Bikos i bin no se na in den bin want fo sev Izrel ( Di Apusul Den Wok [Akt] 7: 25 ) i 'no gri fo mek den kol am Fero in gyal pikin in pikin, i bin disayd fo beg God in pipul den bad pas fo enjoy sin fo som tem.' , we i bin de tek di bad we aw den bin de provok (di) Krays as jentri pas di jentri na Ijpt, bikos i bin de wet fo di blesin we i go gi am'. ( Ibru. 11: 24-26 ). Na so Jizos, 'pan ol we i jentri, bot fo wi sek, i po, so dat wi, tru in po, go jentri' (2 Kor. 8:9). 'I bin bia di kros bikos of di gladi at we den bin don put bifo am, i no bin tek di shem we i bin de shem'

(Ib. 12: 2). Di tin we tan lek am rial, pan ol we i rili tan lek bot di shado to di tin. Di analoji stil de kontinyu. Mozis bin pruv in divayn mishon bay boku wondaful mirekul den. So bot Jizos Pita bin se: 'Una na Izrel, una yeri den wod ya: Jizos we komot Nazaret, na man we God gladi fo una bay pawaful wok den, wondaful tin den en sayn den we

Göd du midul una, jös lek aw una no'. ( Di Apsul Den Wok [Akt] 2: 22 ). En Jizos bin tok tru se: 'Di wok den we a de du wit Mi Papa in nem, na den de sho mi' (Jon 10: 25). Di institiushon fo di Pasova--di ship we den kin kil en it wit bred we no get yist en bita oyl, di pipul den kin get den lown den we den kin tay, den sus na den fut en den stik na den an; di lintel en di post den na den domot den bin de splash wit di ship in blod; di pas ova fo di enjel we de pwel: ol de sho fayn fayn tin den we get valyu fo nyu agriment. 'Krays wi Pasova don sakrifays fo wi,' en bay fet wi tek am, wit di bita bita we fo ripent, bot wit di gladi gladi we wi get fo op, we wi grap from wi chen en shem, disayd fo liv nyu en konsakret layf. Na fet wi bin shel wisef onda di blod we in kros bin get, en di wamat we wi bin de fred bad wan en we wi bin fo get, den bin ton wi bak wit sori-at! Mozis de lid di pipul den, onda God. Wi rid se: 'We Fero bin don lef di pipul den fo go, God no bin de ker den go na di say we di Filistin den bin de, pan ol we da de bin de nia, bikos God bin se, 'So dat di pipul den no go ripent we den si wo, en den go bak na Ijpt, bot God bin de ker di pipul den go na di rod we de na di wildanes na di Red Si' (Eks. 13: 17, 18). Naw, pan ol we i no pssibil fo fen na di map di rod we di Izrel pikin den bin de fala, i sho se di Masta bin de lid den bay wan strenj we, we insay den wol sens den no bin fo eva pik fo densef. As fa as yu kin no wit tolerable certainty, i tan lek se di we we 'bin de nia' na bin shot en izi we fo go insay di wildanes, we fo don avoyd di Red Si. Bot instead fo tek dis rod, 'God bin de ker di pipul den go' tru wan kontri we get boku boku mawnten den, en go donj di Red Si shore. Eni motalman jeneral fo don jaj dis as di ayt fo fulish. En wi no wetin di pipul den bin de tink we den si di si bifo den, mawnten den we pssin no go ebul fo pas na di tu say den, en Fero we no de taya en in sojaman den de bien den. Bot God bin si di end from di biginin. Den no bin du dat, en dis bin mek ol di difrens. 'En PAPA GOD tel Mozis se, "Wetin mek yu de ala to Mi? Tok to di Izrelayt den se den fo go bifo. En es yu stik op en es yu an oba di si en sheb am' (Eks. 14: 15, 16). En Mozis du dat; en di pipul den, we Mozis bin de lid, pas na dray land; en di Ijipshian den we bin de fala den, bin ful-op wit di wata we bin de kam bak, en di pipul den bin de swet di evin wit den ala ala fo win en prez. Dis de sho wan big en impotant trut. God in we noto wi we. Dis egzampul bot God in provayd we wi no ebul fo ondastand, na in rili egzampul fo In we den jös lek ol oda tin den. Boku boku instans den we get di sem kayn, we i tan lek se God in komand en we den, to po end rizin, no mek sens, skata oba di pej den na God in wod. A jös nid fo tok bot aw den bin de blo trompet den rawnd Jeriko; Gidion in sojaman den bin ridyus to 300 sojaman den, fo fet di ami fo di Midianayt den; di was we Neman we get leprosi bin was na Jordan; di blaynd man we den ancynt in yay wit kle, tel am fo was den na di wata we de na Saylom. Motalman rizin kin konfyus bifo komand den lek dis. En if noto fo di sikwil insay ol den kayn tin den de, instead fo tinap wit respekt en woship bifo den kayn sens en pawa we no get end, wi fo don veks fo di we aw den tan lek se den no mek sens. Bot wetin di tru tin we se God de lid di pipul den bay wan strenj we fo pas na di Red Si de memba wi, o us akt insay di progres from sin en kondem to di fridom fo di gospel i min fo sho? Di ansa na baptizim. Pol se: 'Wi gret gret granpa den ol bin de onda di klawd, en den ol bin de pas na di si, en den ol bin baptayz to Mozis insay di klawd en insay di si;' en i ad se, 'Naw den tin ya na bin wi egzampul' (figures of us, marg.). Na ya wi si se di baptizim we di Izrelayt den bin baptayz to Mozis as pssin we sev den, insay di klawd en insay di si, na bin wan kayn baptizim insay Krays. To mi di analogy, luk so kompliit dat a no si hau enibodi go doubt am. Wi don si se di Pasova na bin wan kayn we fo fri pipul den tru Krays in valyu blod, en di we aw di pipul den bin de biev bin de sho wi fet pan Krays en wi rili ripent to God, en di pipul den bin de sofa densef fo mek den lid den strenj wan tru di Red Watasay. Naw, if wi tek wi Nyu Testament en chek di we fo sev lek aw Krays en In Apsul den we God inspekt don sho, wi go si se di pas we di Red Si pas fo bi di kayn we aw pssin de baptayz en noto oda tin. Wi blesin Masta we i gi di Apsul den den Gret Komishon se: 'Una go, en mek ol di neshon den bi disaypul, en baptayz den (di disaypul den) insay di Papa, di Pikin, en di Oli Spirit in nem,' ( Mat. 28: 19 . ) Naw jös lek aw di pipul den na Izrel bin gi Mozis fo bi in disaypul o in pipul den, en den bin baptayz insay am formal wan bay we den fala am tru di Red Si, en si aw den don pul en pwel den ol taskmasta den kpatakpata; so di pssin we biliv Jizos we don ripent, de komit insef to Krays, as In fetful disaypul, en fala am tru baptizim, en afta dat i de go na in rod wit gladi at, lek di Yunok (Di Apsul Den Wok [Akt] 8), bikos den don brok in sin en in bon den en ber am, to no fo memba am igen agens am sote go. Dis na God in strenj we. Boku pipul den tink se i no get wan minin, i no mek sens, i no nid fo du am. O le

wi tek tɛm mek wi nɔ rɪpɪt di fulɪʃ we aw di Izrɛlayt dɛn bin de grɔmbul, ɔ we Neman bin de grɔmbul we i de tink bɔt ʃɔt tɛm. Blɛsɪn fɔ di man we biliv Gɔd in we fɔ bi sɛf ɛn rayt, jɔs bikɔs na In we; bikɔs we i jɔs de fala di rod we i fɔ du, usay rizin nɔ de dayrɛkt, i de sho se i biliv pan Gɔd in sɛns we nɔ de mek mistɛk, instead fɔ sho in yon rizin we ful ɛn we nɔ de si tin.

Lɛ wi fala dis analɔji smɔl. Di stori bɔt aw Izrɛl bin de waka waka ɛn aw Gɔd bin de trit dɛn, bɔku tɛm dɛn kin tɔk bɔt am na di Nyu Tɛstament as ɛgzampul ɔ figa dɛn bɔt di Kristian layf.

1. Dɛn nɔ bin get ples fɔ de we dɛn bin dɔn de. Dɛn bin de muf ɔltɛm, dɛn bin de travul ɔltɛm, sɔntɛnde dɛn bin de kam nia di land we dɛn bin dɔn prɔmis dɛn ɛn dɛn bin de tɔn bak pan am, bɔt dɛn bin dɔn eva get di op fɔ rɛst na di land we 'fɔ wit milk ɛn ɔni.' Bɔku tɛm, dɛn yuz dis na di Nyu Tɛstament fɔ sho di Kristian layf. 'Bikɔs wi nɔ get siti we de sote go, bɔt wi de luk fɔ di siti we get fɔ kam' (Ibr. 13: 14)--Wi na 'sojourners and pilgrims' ɛn wi want fɔ di 'rest we de lɛf'; we wi go 'de wit PAPA GɔD sote go.'

2. Di wildanɛs nɔ bin get natin. Di tin dɛn we dɛn bin de it ɛvrɪde bin kɔmɔt na ɛvin. Di rɔk we dɛn bit kin mek wata we kin rɔn kin fala dɛn we dɛn de waka waka. Mozis se, 'Di Masta bin kɛr yu go na da big ɛn bad bad wildanɛs de, usay snek dɛn ɛn skɔpɪɔn dɛn bin de we get faya, ɛn grɔn we tɔsti usay wata nɔ bin de; we mek yu pul wata kɔmɔt na di rɔk we dɛn mek wit ston; yu bin de kɛr yu go na di wildanɛs wit mana, we yu papa nɔ bin no; so dat i go put yu dɔŋ, ɛn i go pruv yu fɔ du gud we yu go dɔn' (Dit. 8: 15-16). 'Yu fɔ mɛmba ɔl di rod we PAPA GɔD we na yu Gɔd dɔn lid yu fɔ dis fɔti ia na di wildanɛs, so dat i go put yu dɔŋ, fɔ tɛst yu, fɔ no wetin de na yu at, if yu go kip in lɔ dɛn ɔ yu nɔ go du am. ɛn i put yu dɔŋ, ɛn mek yu angri, ɛn gi yu mana, we yu nɔ bin no, ɛn yu gret gret granpa dɛn nɔ bin no; so dat i go mek yu no se nɔto bred nɔmɔ mɔtalman de liv, bɔt na ɔltin we kɔmɔt na di Masta in mɔt, mɔtalman de liv. Yu klos nɔ ol pan yu, ɛn yu fut nɔ swel dɛn fɔti ia ya' (Dyut. 8: 2-4). I kin gladi fɔ ɛni tru Kristian fɔ ɛbul fɔ yuz di valyu tin dɛn we de insay di Nyu Tɛstament we dɛn de sho ya fɔ inɛf. Pɔl se: 'Dat rɔk na bin Krays.' (1 Kɔr. 10: 4). ɛn Jizɔs se, 'Mi na di bred we get layf we kɔmɔt na ɛvin, so dat pɔsin go it am ɛn nɔ day' (Jɔn 6: 51). Dis wɔl to di Kristian na dɛzat we nɔ get natin, so fa as in spiritual layf de, bɔt i no wit in gladi at se 'mɔtalman nɔ de liv wit bred nɔmɔ.'

3. Di grɔmbul, nɔ obe, ɛn pɔnɪʃmɛnt we di Izrɛlayt dɛn bin de grɔmbul na di wildanɛs, na in di wan dɛn we rayt Nyu Tɛstament kin yuz bɔku tɛm as wɔnin ɛn tayp fɔ wi prɔfit. 'Di snek we de na di wildanɛs' na wan kayn Krays we 'dɛn es ɔp' pan di krɔs. Di pipul dɛn bin de grɔmbul, ɛn Gɔd sɛn faya snek dɛn we dɔnawe wit dɛn, ɛn we dɛn kray to Gɔd fɔ mek i sɔri fɔ dɛn, i tɛl Mozis fɔ mek wan snek we dɛn mek wit kɔpa, we tan lɛk di faya snek dɛn as i ɛbul, ɛn es am ɔp pan tik, ɛnɪbɔdi luk pan am sɔntɛm i go wɛl. Jizɔs de yuz dis fɔ tan lɛk inɛf. Fɔ tru, di tayp rili wɔndaful, bɔt i rili strenj fɔ lɛ Jizɔs kɔmpia inɛf to snek! Bɔt nɔ, i nɔ bin tan lɛk snek, bɔt i bin tan lɛk snek. So di sayn na tru, dɛn mek Jizɔs 'lɛk sinful bɔdi,' so dat 'i go kɔndɛm sin insay in bɔdi as sakrifays fɔ sin.' Di Apɔsul Pɔl se: 'Dɛn tin ya na wi ɛgzampul fɔ mek wi nɔ want bad tin, jɔs lɛk aw dɛnsɛf bin want. Una nɔ fɔ wɔʃɪp aydɔl lɛk aw sɔm pan dɛn bin de wɔʃɪp . . . ɛn lɛ wi nɔ tɛst Krays lɛk aw sɔm pan dɛn bin tempt ɛn di pɔsin we de pwɛl dɛn bin dɔnawe wit dɛn. Naw ɔl dɛn tin ya apin to dɛn fɔ ɛgzampul, ɛn dɛn rayt dɛn fɔ advays wi we di wɔl (ɛj) dɔn kam pan. So mek ɛnɪbɔdi we tink se i tinap, tek tɛm mek i nɔ fɔdɔm' (1 Kɔr: 10). Agen insay Ibru. 3: 12-19 : 'Udat i bin fil bad fɔ fɔti ia? Nɔto di wan dɛn we bin dɔn sin, we dɛn bɔdi fɔdɔm na di wildanɛs? ɛn to udat dɛn i swɛ se dɛn nɔ fɔ go insay in rɛst, bɔt to di wan dɛn we nɔ obe, ɛn wi si se dɛn nɔ bin ɛbul fɔ go insay bikɔs dɛn nɔ biliv.' Dɔn bak 4: 1, 2: 'So lɛ wi fred, so dat i go bi se ɛni wan pan una nɔ go get prɔmis fɔ go insay in rɛst.'

Fɔm wetin wi dɔn tɔk bɔt wi nɔ go dawt se di istri bɔt di Izrɛl Pikin dɛn bin want fɔ bi di kayn 'tin dɛn we de na ɛvin,' dat na, di spiritual rial tin dɛn we de insay di Nyu Kɔvinant. Bifo wi dɔn dis chaptɔ, wi kin tɔk smɔl bɔt wan ɔ tu lɛsin dɛn we wi dɔn lan fɔ bɛnɪfɪt wi. 1st. Wi si se di Kristian gri fɔ fala lɔ, jɔs lɛk aw di Ju pipul dɛn bin gri wit. Di difrɛns na dat, pan ɔl we Mozis in lɔ 'kil,' di Spirit in lɔ de gi layf. Dis na di mɔ rizin we mek dɛn fɔ obe di las



wan wit gladi at en wit ol den at. Krays na wi Masta en Lida, lek aw Mozis bin bi to Izrel, en na wi fo fala wi Divayn Lida lek aw Izrel bin fo fala den yon. Fo di wan den we de obe so, In savis na pafekt fridom. 2nd. Wi kin no di wok we wi get bay di benifit den we wi get. Usay den gi boku tin, den nid boku tin. So, if Mozis bin de onda Mozis, den bin de pbnish di pipul den fo we den no obe am, 'omos pbnish wi go fit fo get mo sori if wi ton wi bak pan di wan we de tok from evin.' 3rd. Di tin den we bin mek wi fala Mozis bin rili boku, bot di tin den we bin mek wi fala Jizos bin rili big. Mozis na bin rili fayn egzampul fo sakrifays in sef fo in pipul den--wan lida we get sens, fetful padi; bot aw Krays in lov dip pas dat; wetin padi den kin kompia wit Am! Mozis no bin ebul fo sev di pipul den from den sin--no bin ebul fo gayd den fo get layf we go de sote go. Bot Jizos na 'di rod, di trut en di layf,' en olman kin kam to di Papa tru am.

## SHADOW AND SUBSTANCE

IN di introdukshon we wi don tok bot, wi don si se di istri bot di Izrelayt den from Ijpt to Kenan, den bin mek am fo bi di kayn Kristian layf from di tem we wi fri from sin en Setan in slev te wi go insay di rest we lef fo God in pipul den. Wi don dro bot wan autlayn; bot den kin tok boku mo bot den temtshon, tray, wo, win, &c., bot wi no get ples, en pan ol dat, i bete fo mek wi tink bot santon pas fo tok oltin, so dat di psin we de rid we de wship God go get ples fo du mo risach en kompia .

A go go bifo naw fo sho se den mek di tabanakul na di wildanes fo bi wan kayn Kristian sistem. Wi get det klos to di leta to di Ibru pipul den fo mek den sho se dis tru tin na tru. Ibru. 10: 1: 'Fo di lo get shado fo gud tin den we get fo kam, en noto di sem pikcho fo di tin den,' en oda tin den l klia bay di konteks se 'di lo' we de ya get fo du wit da pat de pan Mozis in lo we bin de tok bot di tabanakul en di tin den we i get fo du wit am, o wetin den kol 'di serimoni lo.' Dis lo bin get 'shado fo gud tin den we get fo apin.' Den 'gud tin ya' na di blesin den we Krays in gospel don gi, as di chapta sho klia wan. Den eksplen se di shado na 'noto di rial pikcho fo di (gud) tin den.' Shado no eva bi di rayt imej fo in tin, bot boku tem i kin du fo sho am. Sontende fo no di shado en di tin we de insay de at--sontem i no psibil--te di tin apia. Bot afta dat, i kin izi fo mek den get rilayshon wit densef. If wi si shado pan tik we di san o di mun don mek, pan ol we di tik no de na di say we wi de si am, wi go se di shado na tik; bot wi no go ebul fo sho so oltem te den kompia di tin wit in shado. Naw dis na di prinsipul fo intaprit we wi fo fala. Di tin we de insay di Nyu Testament fo eksplen di shado we de na di Ol Testament. Fensi don get ple we no get limit, en konfyushon don mek den trit dis topik tru di we aw den no tek dis prinsipul. We wi fala dis prinsipul, wi op se wi go ebul fo eksplen di fichural tichin bot di tabanakul en di tin den we i get fo du wit am oltem en fayn fayn wan. Wi no go tek di tru tin bot wi men pozishon, bot wi go pruv am. Dat di tabanakul wit in savis den bin want fo bi tipik di skripcho den we de kam bien ya go inof fo sho: 'Naw den tin ya (di tabanakul en in fonicha) we den don redi so, di prist den kin go insay di fos tabanakul oltem fo du di savis den; bot insay di sekon wan na di ay prist nomo, wan tem insay di ia, noto witout blod, we i kin gi fo in sef en fo di mistek den we di pipul den mek; di OL GOST DIS SIGNIFAY se di rod fo go insay di oli ples no don sho yet, we as di FOS tabanakul stil tinap, we na parebul fo di tem we de naw . . . bot Krays don kam bi ay prist fo di gud tin den we get fo kam, tru di GREATER AND MORE PERFECT

TABERNACLE, we no mek wit an,' en oda tin den (Ibr. 9: 6-11). 'So i bin nid fo mek den klin di kapi den fo di tin den we de na evin wit den tin ya (di kaw den blod, en oda tin den), bot di tin den we de na evin densef wit sakrifays we bete pas den wan ya. Bikos Krays no bin go insay di oli ples we den mek wit an, LEK INSAY PATEN TO DI TROBUL, bot i go insay evin sef,' en oda tin den (Ibru 9: 23-25). 'So, mi broda den, wi get maynd fo go insay di oli ples bay Jizos in blod, bay di rod we i gi wi fo wi, wan NYU EN WE WE DE LAYV, tru di vel, dat na in bodi; en we wi get wan big ay prist oba God in os, le wi kam nia wit tru at we get ful fet, we wi get wi at we wi get from wiked konshens, en was wi bodi wit klin wata' (Ibr. 10: 19,

20). Dên skripçhō ya bōku fō di rizin we mek wi de naw; dên sho klia wan se di fōs tabanakul na bin wan kayn tent we de sho se di tent we de na dis wōl bin tan lek pōsin we de na evin; dat di tabanakul we dên mek wit an na fichural fō wan tabanakul we get fō kam we dên mek 'we nō get an,' 'we di Masta bin bil en nōto mōtalman, se di shado fō tek di 'tru' (ō rial tin) in ples.' Di Oli Spirit dōn gi wi wan difrēn autlayn-intapriteshōn wit sōri-at. So lōng as wi kip dis brayt autlayn na wi maynd, en as lōng as wi de wok pan am as wi fawndeshōn, wi nō go ebul fō go fa fawe.

Frōm di skripçhō dên we de òp wan kōnklushōn nō go ebul fō avōyd, en a go tōk am ya. I go fōm di bays en grōn wok fō di supastrōkçhō we wi de kam bil. I go fayn--nay nidful, so, fō kip am na maynd. Na dis: DI TABENKUL NA DI WILDANES NA WAN TAIP Fō DI CHōCH WE JIZOS KRAIS DE. We a se Krays in Chōch, a min Krays en in pipul dên, wit òl wetin de tay dên togēda. A biliv se evri step we wi tek fō dis kōmpiashōn, dên go si am as muv insay wan dairekshōn, en to wan gladi gladi gol wan klimaks we go lef di maynd fō di devout rida in swit en blēsin rēst we i de lay dis smōl wok.

Di Mozis ritual bin kōmōt frōm Gōd frōm di biginin te to di end. So, i bin pafekt as ritualistic system. Bōt na bin 'Shado fō tin dên we de na evin.' Di 'tin dên we de na evin' fō, so, fōm wan SISTEM. Wetin, fō mek i izi fō am, wi kōl Kristianiti na da sistem de. Naw Kristianiti nōto Krays in pōsin nōmō, pan òl we wi gladi fō no se na in na di sent, di ki ston, di fawndeshōn. Di Kristian sistem inklud Gōd di big fōs kōz; Jizos Krays we na Gōd we de alayv in Pikin; di Oli Spirit; di krōs, di grev, en di layf bak; fet, ripent, baptizim, en layf we oli; di chōch en in òdinans dên. Dên bin de sho òl dên tin ya insay di tem we Mozis bin de rul. Wi nō shō se eni wan pan di Izrelayt dên, ò ivin Mozis, bin òndastand dis; pan òl we i nō get wan dawt fō di wan dên we bin rili want en we bin de wōship Gōd, di lō na bin dên 'skul masta' insay sōm we dên fō brij dên to Krays. Bōt ileksef dên òndastand dên tin ya bifo ò nō òndastand, we I apia di antitayp bin so klia, dat nōbōdi we na 'spiritual' nō bin ebul fō mistek. Krays en di trut we I bin de sho, bin bi, lek se, wan ki we dên go yuz fō translet di ayroglik dên na di lō izi wan. Na so di agriment we de insay di bōdi de apia lek di shado fō di agriment insay di spirit, sakōmsayz insay di bōdi de bi sakōmsayz na di at. Sōntēde, di kōmpiashōn dên kin bi difrēns. 'Nōto di pikin dên we de na di bōdi,' bōt Izrel, akōdin to di fet, na Ebraam in pikin, en dên go get di prōpati akōdin to wetin i prōmis. Wi nō de kam na Saynay wit di bad bad tin dên we de mek wi fred, bōt wi de kam na Zayōn, we na di siti we di Gōd we de alayv de. Nōto Jeruselem na Palestayn na wi glori os, bōt Jeruselem pas 'wi òl mama.'

Di mō we dên de wok dis kōmpiashōn di mō i de sho klia wan se di sem divayn òda pōsin we rayt di Baybul de stamp pan òl tu di Ol en Nyu Tēstament; en di mō wi kin kōle di wōndaful sens we Gōd get fō yuz tin dên we so simpul fō shado di wōndaful tin dên we de na Ridem. Dên kin si di Baybul as wan tin. Lek di tabanakul i get in oli en oli ples--di Ol en Nyu Tēstament; en i jōs nid fō kōt di vel fō si se dên òl tu na wan. Dên tu tin ya na wan Oli Spirit in wok. Dên tu na di tin dên we Gōd in oli man dên mek, we rayt as di Oli Spirit bin de mek dên want fō du sōntin. Nō kōnfyushōn nō de, bōt na smōl smōl divayn trut de divelōp te i pafekt. Nature en rivyu gri. Di sem lō dên bōt prōgres en divelōpment de gayd òl tu. Di bulb fō di tulip get di fayn fayn flawa insay in mistiris fold dên. Bōt fō eksperiēns, i nō bin pōsibul fō ges wetin da bōl de go bi bay we dên plant am na di wōl; bōt we dên dōn divelōp am pafekt wan wi kin si klia wan se dên dōn mek wan fayn en fayn plan, di end na di swit flawa we de krawn di stem. So wit Reveleshōn. Pōl tōk am dis we: 'Dên gi mi dis speshal gudnes to mi we smōl pas òl di oli wan dên, fō prich to di Jentayl dên bōt Krays in jentri we nōbōdi nō go ebul fō fēn, en fō mek òlman si wetin na di tem we di sikrit, we frōm òlman dên dōn ayd fō lōng tem insay Gōd, we mek òltin, fō mek dên no naw to di prinsipul dên en di pawa dên we de na di ples dên na evin TRōBUL DI CHōCH di bōku bōku sens we Gōd get, akōdin to di rizin we go de sote go (purpose of the ages), we i bin plan insay Krays Jizos wi Masta' (Ep. 3:8-11). 'O dip fō di jentri, di sēns en di nō bōt Gōd! aw i nō ebul fō fēn òl di tin dên we i de jōj en di we aw i de du tin!

Udat dɔn no wetin PAPA GDD de tink? ɔ udat dɔn bi in advays? ɔ udat dɔn gi Am fɔs, en den go pe am bak to am? Bikɔs ɔltin kɔmɔt frɔm am, en tru am, en na in mek ɔltin get glori sote go.

AMEN.'

## Chapta II

### MOZES-KRIST

WI dɔn si insay wan jeneral we se Mozis na bin wan kayn Krays. Lɛ wi chek mɔ bɔt dis trut. No we aw Mozis de sho se i tan lek Krays pas di wan we gi Izrel lɔ. We i kam dɔn frɔm di oli mawnten in fes bin shayn wit glori we de na evin, en bikɔs di pipul den nɔ bin ebul fɔ bia di layt, i put vel pan in fes. Dis de memba wi bɔt

Di wan we 'kɔmɔt frɔm Gɔd' en 'dɔwn frɔm evin' fɔ sho mɔtalman wetin Gɔd want. We i du dat, i put di glori we i bin get wit di Papa bifo di wɔl bigin, en kɔba in divayn nature insay mɔtalman bɔdi. Di apɔsul tɔk difrens bɔt dis wɔndaful tin we apin. I nɔ pɔsibul fɔ yuz langwej we de sho mɔ en we de mek pɔsin get sɛns. 'Una nɔ kam na di mawnten we pɔsin kin tɔch en we faya bɔn, en blak, dak, en big big briz, en trɔmpet sawnd en wɔd vɔys; na da vɔys de di wan den we yeri bin beg se den nɔ fɔ tɔk eni wɔd to den igen, bikɔs den nɔ bin ebul fɔ bia di tin we den tɛl den fɔ du. If ivin animal tɔch di mawnten, den go ston am; en i bin so fred we Mozis bin se, "A de fred bad bad wan en a de shek shek." Bɔt una dɔn kam na Mawnt Zayɔn, na di siti we Gɔd we de alayv de, we na Jeruselem we de na evin, en to bɔku bɔku enjel den, en to di jeneral asempli en chɔch fɔ di fɔs bɔy pikin den, we rayt den nem na evin, en to Gɔd di jɔj ɔlman, en to di spirit den we de mek pipul den we de du wetin rayt we den mek pafekt, en to Jizɔs we na di midulman fɔ di nyu agriment, en to di blɔd we de sprink we de tɔk betɛ pas di wan Ebel' (Ibr. 12: 18-24).

Di difrens we de ɔp de get in finishing touch insay di fact dem we bin fala di giv ɔf di lɔ ɔl tu di ol en nyu agriment. We Mozis nɔ bin de na di mawnten, di pipul den bin gi densef fɔ wɔship aydɔl. Fɔ dis sin, tri tawzin pan di wan den we bin tɔn agens di govment bin day wit den yon brɔda den sɔd. Bɔt we den bin fɔs prich di lɔ bɔt di gud nyuz frɔm Mawnt Zayɔn, tri tawzin pipul den bin sev (Di Apɔsul Den Wok [Akt] 2). Dis na impɔtant egzampul fɔ sho di trut. 'Di leta (Mozis in lɔ) de kil, bɔt di spirit (bay di gud nyuz) de gi layf' (2 Kɔr. 3: 6).

Bɔt Mozis nɔ bin jɔs get di lɔ fɔ di ten lɔ den we i bin de na di oli mawnten. I bin dɔn kɔmit to in trɔst bak wan pafekt mɔdel, ɔ 'paten' fɔ di tabanakul. Naw i impɔtant jɔs ya fɔ ɛksplen di trut se Mozis bin tinap we get fɔ du wit di tabanakul jɔs lek aw Jizɔs Krays get fɔ du wit In Chɔch. Insay Ibru. 3: 1-6 wi rid se: 'So, oli brɔda den, we de tek pat pan di kɔl fɔ go na evin, una tink bɔt di Apɔsul en Ay Prist we wi dɔn kɔnfɛs, ivin Jizɔs, we bin fetful to di wan we pik am, jɔs lek aw Mozis bin fetful pan ɔl in yon (Gɔd in) Os. Bikɔs i fit fɔ get glori pas Mozis, bikɔs di wan we bil di os get mɔ ɔnɔ pas di os, bikɔs na pɔsin de bil eni os, bɔt di wan we bil ɔltin na Gɔd. En Mozis, fɔ tru, bin fetful na ɔl In (Gɔd in) os as savant fɔ testimoni bɔt den tin den de, we den fɔ tɔk afta dat. Bɔt Krays as Pikin oba In (own) os, we in os na WI.' Insay dis pat di APɔSTULSHIP fɔ Krays de na wi maynd. Mozis na bin wan kayn Krays as Apɔsul, ɔ pɔsin we den sen fɔ go du divayn mishɔn. Eron na bin wan kayn in (Krays) prist wok, we den kam wit leta insay di leta. Di wok we Mozis bin du na fɔ bil Gɔd in os. Den bin tɔk ɔl di ditil den bɔt di wok, en Mozis nɔ bin get fridɔm fɔ kɔmɔt nia di tin den we i bin dɔn tɔk bɔt insay di smɔl patikyula tin. 'Si, I se, yu mek ɔltin akɔdin to di paten we den sho yu na di oli mawnten.' Mozis 'bin fetful.' I bin du wetin Gɔd want pan ɔltin. Gɔd bin get big rizin fɔ mek den bil di tabanakul, en if i bin kɔmɔt bien am smɔl, dat bin fɔ dɔn pwel da tin de. Wi nɔ no se Mozis bin ɔndastand da rizin de, bɔt wi no se i bin de wɔri fɔ tek tɛm fɔ si se di bildin fetful to di 'pɔtn'. 'Akɔdin to ɔl wetin PAPA GDD tɛl Mozis, na so di Izrelayt den mek ɔl di wok. En Mozis luk ɔl di wok, en si se den bad du am, lek aw PAPA GDD tɛl den, na so den dɔn du am; en Mozis blɛs den.'

Naw insay dis big mishɔn MOZES NA TAIP JIZɔS. Jɔs lek aw Gɔd in 'Apɔsul', di Masta Jizɔs 'nɔ kam dɔn fɔ du wetin a want,' i se, 'bɔt na di wan we sen mi want.' En bak: 'Mi tichin nɔto Mi yon, bɔt na In wan we sen Mi . . . enibɔdi

we de tək frəm inşef de luk fə in yon glori; bət enibədi we want fə mek di wan we sən am get glori, na di sem tin na tru en no bad tin nɔ de insay am. Noto Mozis gi yu di lɔ . . . Mozis in lɔ nɔ go brok' (Jɔn 8: 1623). Bak, I se: 'We una dɔn es Mɔtalman Pikin ɔp, da tɛm de una go no se na mi na in, en a nɔ de du natin fə misɛf, bət lɛk aw di Papa tich Mi, a de tək dɛn tin ya. En di wan we sən mi de wit mi, i nɔ lɛf mi wan, bikɔs a de du di tin dɛn we i gladi ɔltɛm' (Jɔn 8: 26-29). Di mishɔn we Jizɔs bin du na fə 'luk en sev di wan dɛn we dɔn lɔs'fə pul mɔtalman frəm di pawa we daknɛs get, en mek dɛn get oli layf bak en to Gɔd. Dis big wok bin dɔn insay tu pat: fɔs na fə le di fawndeshɔn fə Gɔd in spiritual os; en sekɔn, fə bil di bildin. Di fɔs pat pan dis big wok bin dɔn na di ministri we Krays bin de du na dis wɔl, en i bin dɔn we i get layf bak en go ɔp na ɛvin. Di sekɔn pat bin bigin di de fə Pentikɔst, en na di apɔsul dɛn bin dɔn am. Bət di wan ol wok fə bil di 'tru tabanakul' na Jizɔs bin gi am. Na in rayt en mek di fet pafekt.' 'ɔl di pawa we de na ɛvin en di wɔl' na In yon. Lyuk tək bət ɔl wetin Jizɔs bin du na di wɔl as bət di biginin fə in big wok (Di Apɔsul Dɛn Wok [Akt] 1: 1 ). En wi Masta se: 'A go bil Mi Chɔch pan dis rɔk, en di get dɛn we get aydɔl nɔ go win am' (Mat. 16: 18).

So, di big antitayp fə Mozis as divayn lɔ-giva en masta-bilda de bifo wi. Di wan we mek di wɔl dɛn, en 'we mek ɔltin mek,' na in bak bil wan bildin we stil big pas am--Gɔd in os. We dɛn de bil di matirial yunivas, frəm di wɔl we get pawa pas ɔl to di smɔl smɔl inşekt, pafekt ɔda de get. Na di sem tin de apin to Mozis in sistem, en na di sem tin bak fə di Kristian sistem. Gɔd na Gɔd we de ɔganayz. 'Lɔ de fə di spirit we de gi layf,' jɔs lɛk aw 'di lɔ bət sin en day' de. Di 'patɛn' we Gɔd bin mek fə di tabanakul na di wildanɛs bin pafekt. No man nɔ de fred fə ad ɔ tek frəm am, pan pen fə day. Yu tink se Gɔd nɔ de jɛlɔs igen fə wetin i want bət di 'tru' tabanakul, we di fɔs wan na bin jɔs di shado? We di wan dɛn we se dɛn na Jizɔs Krays in fetful savant dɛn nɔ tek dis impɔtant tin, dat dɔn mek bɔku bɔku pipul dɛn nɔ get wanwɔd en difrɛn difrɛn grup dɛn. Dɛn dɔn du tin lɛk se ɔlman na 'lɔ fə inşef,' en lɛk se Gɔd dɔn tək se ɔlman go du wetin rayt na in yon yay. Bət nɔto so i bi. Di nyu agriment na Reveleshɔn frəm Gɔd, en wi fə obe wetin i se. Di kinɔdɔm na ɛvin de wit wi, en di lɔ dɛn we de sho se pɔsin bi sitizin fə de ɔnda wi. Krays in Chɔch de na di wɔl, en dɛn nɔ fə chenj in ɔdinans dɛn. Dɛn tin ya de bifo wi insay di Nyu Testament, en dɛn de sho Gɔd in sens en glori. Di sistem fayn frəm Gɔd en i kɔmplit; en adap to mɔtalman ɔlsay na di wɔl en fə ɔltɛm. Dɔn lɛ wi mɛmba se fə pwɛl Gɔd in lɔ kin brij swɛ ɔltɛm.

### Chapta III

#### INSPIRED WORKMEN

Lɛ wi go naw wan step fə go bifo en tink bət wan ɔda impɔtant pɔynt we fiba bitwin Mozis in tabanakul en 'di tru tabanakul we di Masta bin bil en nɔto mɔtalman.' We dɛn bin de bil ɔl tu di os dɛn, dɛn bin de yuz wokman dɛn we get inspekshɔn. Gɔd tɛl Mozis se: 'Luk, a dɔn kɔl Bezɛl, we na Yuri in pikin, we na ɔ in pikin, we kɔmɔt na Juda in trayb; en a dɔn ful-ɔp am wit Gɔd in spirit wit sens en ɔndastandin, en wit no en ɔlkayn wok; fə mek kɔni kɔni wok, fə wok wit gold, silva, bras, en kɔt ston fə sɛt, en fə kɔt wit wud, fə wok ɔlkayn wok. En mi, luk a dɔn pik Ooliab we na Ahisamak in pikin we kɔmɔt na Dan trayb wit am, en a dɔn put sens insay ɔl di wan dɛn we get sens, so dat dɛn go mek ɔl wetin a dɔn tɛl yu' (ɛks 31: 16). Na ya wi si se bɔku man dɛn bin pik frəm Gɔd en ful-ɔp wit In Oli Spirit, we in pawa bin speshal skil en ful kwalifay fə wok aut di divayn ideal fə di tabanakul insay in ɛvri patikyula. Dɛn gift dɛn bin difrɛn en dɛn bin difrɛn akɔdin to di difrɛn tin dɛn we dɛn nid fə du fə dɛn wok. I nɔ tan lɛk se dɛn bin dɔn get eni trenin bifo pan di difrɛn art dɛn, ɔ se dɛn bin kwalifay bay inşef, bət di tin we dɛn tink bət de na di ɔpɔzit dairekshɔn. Dɛn bin dɔn bi slev na Ijipt. Dɛn kɔndishɔn nɔ bin dɔn bi di kayn we aw dɛn go ɛnkɔrej pipul dɛn fə plant di art dɛn. So, i rili pɔsibul se Gɔd pik dɛn man ya, we nɔ fit fə du di wok bay

insef, so dat i go tan lek se na God in spirit mek den gi den di glori. Di aidia na bin God; di potn bin komot from God; en di sens en pawa fo wok am na bin God bak, na dat mek no ples no bin de fo jcs motalman aidia en we fo du tin. God na bin di akitek, Mozis na bin di masta bilda, en Bezel en in kompin den na bin di wokman den. I no de pat pan di wokman in wok, we i de wok pan bildin, fo chenj di dizayn fo di akitek, o fo komot nia di spesifikeshon den insay di smol patikyula; bot den wok na fo fetful wan fo wok wit di instrokshon den we den gi den we i kam pan den patikyula dipatment den. We wi du dat, eni pat de mek di wan ol pat komplit en get wanwod. Na so i bi wit di wokman den na di tabanakul. Eni man bin de wok pafekt wan akodin to di instrokshon den, en na di end den mek di tabanakul wit ol wetin get fo du wit am, jcs lek aw den sho Mozis na di mawnten.

Wol de we get minin pan Skripcho nem den. Boku tem, den kin tok bot profet. Insay wan wondaful we den de sho di rial abit en ofis, en ivin di destiny fo di pipul den we de bia den. Di tu men wokman den we de wok na di tabanakul in nem den de sho wi wondaful tin den. Bezelel min 'insay God in shado (o protekt am).' Aholiab min 'Papa in tent;' en fo tru, den go don fil se den rili sef onda di 'shado fo di Olmayti' we den bin de wok fetful wan fa fawe na den 'Papa in tent.' En so mek wi, if wi de fala wetin gud, en satisfy wit fo obe wetin wi

Papa want pan oltin.

Naw den wokman ya we den inspekt bin tek di sem ples we i kam pan di 'fos tabanakul' we Jizos Krays in aposul den get we i kam pan di 'sekon.' Den, di aposul den, no bin kwalifay bay insef. Den no bin get eni edyukeshon bifo fo di big wok we den bin de du as aposul wok. Den na bin, insay man den we get kolcho, en infakt, den na bin 'man den we no lan buk en we no no natin.' En pan ol we den bin don fala Jizos en lisen to In wondaful tichin, bot stil we I komot nia den, i lef den wit konfyus ol bot di rial kwaliti we di wok we bin de bifo den get. Na dat mek Jizos bin tel den fo 'de na Jeruselem te i get pawa from op.' Smol tem bifo I sofa, Jizos bin don promis wit sori-at bak en bak fo gi di Oli Spirit gift. I bin no se fo mek den go ebul fo du in big wok, we I gi den afta i get layf bak ( Mat. 28: 18-20 ), i impotant fo mek den gi den gayd we pas motalman, we no go mek mistek. Na dat mek I bin de tok boku tem bot di we aw den de ton di Oli Spirit. 'A go pre to di Papa, en I go gi una oda posin we de korej una, so dat I go de wit una sote go, we na di Spirit we de tok tru: we di wol no go ebul fo tek; bikos i no de si Am, en i no no Am.' 'Di

Komfota, ivin di Oli Spirit, we di Papa go sen wit mi nem, na in go tich una oltin, en mek una memba ol wetin a tel una' (Jon 14: 16,17, 25, 26) . 'We di Komfota we a go sen to una from di Papa, di Spirit we de komot from di Papa, kam, i go tok bot mi, en unasef go tok bot mi, bikos una bin de wit mi from di biginin,' (ch. 15: 26, 27). 'I fayn fo mek a go, bikos if a no go, di Komfota no go kam to una; bot if a go, a go sen Am to una. En I, we I kam, go kondem di wol fo sin, fo du wetin rayt, en fo jnj . . . A get boku tin fo tel una, bot una no ebul fo bia den naw. Bot, we In, di Spirit fo tru, go kam, I go gayd una insay OL DI TRJOT; bikos I no go tok from insef, bot enitin we i yeri, na den tin ya i go tok; en I go tel una bot di tin den we get fo apin. I go gi mi glori, bikos I go tek mi yon, en tel una bot am' (ch. 16: 714). 'We i geda wit den, i tel den se den no fo komot na Jeruselem, bot den fo wet fo wetin di Papa don promis, we i se, una yeri from Mi. Bikos Jon rili baptayz wit (insay) wata; bot una go baptayz wit (insay) di Oli Spirit noto boku dez afta dat' (Di Aposul Den Wok [Akt] 1: 4, 5).

From den Skripcho ya wi si se di aposul den we Krays don pik no fo bigin den big wok fo prich di gud nyuz en bil di tru tru tabanakul te di Oli Spirit kam pan den, so dat di Spirit go ton pan den wit boku boku tin den lek dat den fo 'baptayz' insay de; dat dis sem Spirit di wol, as i bi, no bin ebul fo get; dat I fo kam as 'komfot,' fo memba ol di tichin den we Krays bin don tich trade fo den memba, en gayd den insay ol di trut, en sho di tumara bambay fo mek den ondastand; dat I fo tok tru den di wan ol trut bot

Krays.

So, Jizos in apɔsul den we Gɔd bin inspekt bin kwalifay frɔm Gɔd fɔ den big wok. En fɔ mek den get inof pawa, Gɔd bin wok wit den, 'i bin de witnes wit den bay sayn en wɔndaful tin den, en bay difren pawa den, en bay gift den we di Oli Spirit gi, akɔdin to in yon pawa' (Ib. 2: 4). Den bin ebul bak, bay di pawa we Gɔd get, kil (Di Apɔsul Den Wok [Akt] 5) en mek pipul den get layf (Di Apɔsul Den Wok [Akt] 9: 36-43); den bin ebul fɔ 'ritay' sin den en den bin ebul fɔ 'remit' den; den tinap na di ples en na Krays en Gɔd in mɔt. 'Enibɔdi we yeri una de yeri Mi, en enibɔdi we nɔ gri wit una nɔ gri wit mi; en enibɔdi we nɔ gri wit mi, nɔ gri wit di wan we sen mi.' Na wan chen we get tri link den--Gɔd, Krays, di apɔsul den; Gɔd na evin, Krays na di midulman, en di apɔsul den na di wɔl. Di wan we grap di apɔsul link de grap Krays, en Gɔd Olmayti. Mek pipul nɔ fɔ ɔndastand mi di rɔŋ we. Di apɔsul den get dis wok we impɔtant pas ɔl bikɔs den de tich den we nɔ de mek mistek. I wɔndaful fɔ le Gɔd gi mɔtalman da kayn pawa de; bɔt na In plan, en wi fɔ gladi fɔ put wisef ɔnda wi.

Di fɔs chɔch bin rili no dis pawa. 'Den kɔntinyu fɔ tinap tranga wan pan di Apɔsul in tichin' (Akt 2). Den bin no se na Krays in ambasedɔ den; en se den wɔd bin, so, las pan ɔl wetin get fɔ du wit Krays in fet, en tide di sem apɔsul pawa de wok. Di apɔsul den nɔ get enibɔdi we go tek in ples; nɔbɔdi nɔ nid fɔ de. Di fet, we i ful-ɔp, bin de tru den, 'den bin gi am wan tɛm fɔ ɔltɛm to di oli wan den;' en i de insay di kɔva den fɔ di Nyu Testament. ɔl di tray fɔ ad ɔ tek frɔm di apɔsul den pawa, ileksef na tron, stet, palemint, sinɔd, kɔnfrens, Pop, ɔ advays, na akt fɔ tɔn agens wetin Gɔd want. Jizos bin no se di wɔl jɔs fɔ chen j 'tru den wɔd' (Jɔn 17: 20). En Pita tɔk se Gɔd dɔn gi den 'ɔltin we get fɔ du wit layf en fɔ du wetin Gɔd want.' So, wi dɔn bay we wi de tɔk bak bɔt di tru tin se di wokman den we inspekt na di fɔs tabanakul na bin di kayn wokman den we inspekt na di sekɔn tabanakul, en jɔs lek aw di fɔs wan bin wok, kɔrekt wan en ful wan, di fɔs tabanakul akɔdin to di 'paten' we Gɔd bin gi; ' . so Jizos Krays in apɔsul den, ɔnda di inspekshɔn we di Oli Spirit bin gi den, bin wok en dɔn di Kristian sistem; en di big gud abit we wi get fɔ lan frɔm dis na fɔ aksept di trut ɔl en nɔ get wan respekt lek aw wi si am na di Nyu Testament. If ɔl di wan den we se den biliv Jizos fɔ gri wit dis lɔ, en den go jɔs 'tray togeda fɔ biliv di gud nyuz,' di rizɔlt go bi WAN--'Wan bɔdi, wan spirit, wan op, wan Masta, wan fet , wan baptizim, en wan Gɔd en Papa fɔ ɔlman. I go fayn fɔ mek Gɔd ɔl di wan den we lek di dia Masta Jizos du bɔt fɔ ɔndastand dis big fawndeshɔn trut, da tɛm de i go

'Nem en sekt en pati den fɔdɔm, En Jizos Krays bi ɔl in ɔl.'

## Chapta IV

### DI MATERIALS

DEN bin mek di Tabernacle en in fɔnicha wit difren prɛshɔ tin den: gold silva, bras, prɛshɔ ston, accasia wud, fayn linin, kɔst skin, day, rich embroideri, &c. Di fɔs tin we wi go notis we go benifit wi na dat, ɔl den tin ya na bin Gɔd in pipul den bin de gi fri wan. 'En PAPA GɔD tɛl Mozis se, tɛl di Izrelayt den se den fɔ tek ɔfrin fɔ mi; fɔ enibɔdi we in at want am, una fɔ tek mi ɔfrin,' &c. (Eks. 25: 1-9). 'Den kam ɔlman we in at mek i want, en enibɔdi we in Spirit mek i want, en kam wit Jiova in sakrifays, fɔ di wok we den de du na di tent fɔ di mitin, fɔ di wok we den de du fɔ am, en fɔ di oli klos den. En den kam man en uman, ɔl di wan den we want fɔ du sɔntin, en den kam wit brɔsh, iaring, en sayn ring,' &c. (ch. 35: 20-24. 'Den (di wokman den) bin get ɔl di ɔfrin den we di Izrelayt den bin dɔn briŋ fɔ di wok we den de du fɔ wok na di say we oli fɔ mek Mozis get fridɔm wil ɔfrin den evri mɔnin fɔ prich ɔlsay na di kamp, se, le man ɔ uman nɔ mek eni wok igen fɔ di ɔfrin den na di oli ples, so di pipul den bin stɔp fɔ gi' (Eks. 36: 36.) Na so to di Divayn kɔl di pipul den ansa wit so ɔvafɔd fridɔm dat den bin get fɔ RESTRAIN FROM GIVING wan fayn egzampul fɔ sakrifays densef

Wi get insay dis insident wan egzampul bɔt di volontia prinsipul we de ɔlsay na di wan ol plan fɔ fri mɔtalman frɔm in fɔs big rizin te i gi am in wangren Pikin,' en Jizos 'lek wi en GI INSEF fɔ wi.' wi de sev, tru fet; en dat noto frɔm wisef; na Gɔd in GIF' 'Enibɔdi we tɔsti, una kam na di wata; en enibɔdi we nɔ get mɔni, una kam bay en it we nɔ get mɔni en we nɔ get prayz.' Gɔd kin gladi fɔ gi. I de gi ɔltin--layf en layf sapɔt; sev we pɔsin go sev; en ɔl di

boku boku moni we i de spen. En I kin gladi fo di fri-wil ofrin den we In kricho den de gi. I no de fos enibodi. Di tichin bot di 'Irresistible influence of the Holy Spirit' de agens di genius en spirit we de na di Baybul. If Krays tinap na motalman at in domot de kol en nak, wisef fo opin en mek I kam insay; if God se, 'Enibodi we tosti, una kam na di wata,' WI FO KAM WI SEF en drink. I no go fos wi. If motalman NO GO kam, so dat den go get layf, den fo day. God no go fos den. I don se 'Mi pipul den go bi pipul den we redi fo du sontin insay di de we a go get pawa.' Dis rili apin to di Kristian rilijon! Na di de fo Pentikost, di pipul den 'fos gi densef to di Masta' onda di pawaful apil we di Apusul Pita bin mek, en afta dat, wan tin we apin we bin rili koynsayd wit di tin we apin we wi don tok bot op. Jos lek aw di pipul den bin de brij den prapati fri wan we Mozis kol, na so, we di pipul den 'gladi fo tek di Apusul in wad, en bapstayz,' den tel wi se 'noto wan pan den bin tok dat natin pan di tin den we i get.' na bin in yon . . . en ol di wan den we get os o land bin de sel den, en brij di prayz fo di tin den we den don sel, en put den na di Apusul in fut, en sheb to enibodi akodin to wetin enibodi nid' (Di Apusul Den Wok [Akt] 4: 32- 33 . 34). Di trut we de insay Krays go don ol den at! O if di wan den we biliv bin grap God in sev naw lek aw den bin de du da tem de i no go nid fo beg en pre fo smol moni fo kontinyu fo du di Masta in wok. No lo no de insay di nyu agriment we se 'Yu fo gi.' Na bay wilful God don lef wi fri fo du wetin wi at want. 'If fos ppsin de we want fo tink, den kin aksept am akodin to wetin ppsin get, en noto akodin to wetin i no get.' 'Bot dis a de se, di wan we plant smol go avest smol; en enibodi we plant plenti plenti, go avest plenti. Enibodi fo du wetin i want na in at, so le i gi; noto wit graj o bikos i nid fo du sontin; bikos God lek ppsin we gladi fo gi' (2 Kor. 8: 12; 9: 6-8).

Bot pan ol we wi lef so fri, udat we get di faintest konsephon fo di valyu fo God in 'gift we no de tok bot' to wi no go redi fo se 'Were the whole world of nature mine That were an offering far too small, Love so amazing, so Divine, Demands mi sol, mi layf, mi ol.'

Wi kin notis, insay di sekon ples, fo saplae di nid fo di tabanakul, na God in pipul den nomo den bin de apil to. Den kin se den no bin ebul fo du eni oda tin; bot dat go bi fo tek am tumos. Dat den no bin beg di pipul den we de na do na tru tin we gri wit di tin we di fos Kristian den bin de du. Den no tek natin pan di hiten pipul den fo sopot den fo prich di gud nyuz, o fo bil di choch.

Don, insay di tod ples, di valyu we di tin den we den yuz pan di tabanakul get, de sho di 'Krays in jentri we ppsin no go ebul fo fen.' Bay den tin den we MEN de prayz so ay, di jentri we no get wan valyu fo di gospel de sho. Ol di tin den we de ya valyu. Jizos valyu, to God en to wi; pis en fogiv pipul den valyu; di prezens fo Krays, en di korej we di Oli Spirit de gi, na tin den we valyu; en di op we get glori fo get layf we go de sote go valyu. Oltin valyu to wi we biliv.

## CHAPTER V

### DI KOT

Di kompawnd, we den kol di kot fo di tabanakul, bin long 100 kubit en wayd 50 kubit. Di fom na bin wan skwea we long. Wan kubit na bin 1.824 fit. So di long na bin lek 185 fit en di brayt na bin lek 88 fit. Di tabanakul bin tinap insay dis kompawnd we de nia di west end, en i bin de luk na di ist. Den bin mek di kompawnd wit wan kotin we den mek wit fayn fayn linin we den mek wit kotin we den mek wit siksti pila den we den mek wit kopra, twenti pila den na di not en twenti na di sawt say, en ten na eni end. Den bin de mek di pila den bi soket den we den mek wit kopra en den bin de krawn den wit silva kapital o 'chapita den.' Na di ist end, den bin get di 'get fo di kot,' we wayd lek 35 fit. Den bin mek am wit wan fayn kotin we den mek wit blu, pepul, skarlet en fayn linin we den tay. Di hang bin get 4 pila den we bin de sopot am, en den bin yunifom wit di oda pat den we bin de na di kompawnd. So di say we den bin de kip di tabanakul bin ay fo mek olman no ebul fo si di tabanakul pas di wan den we kam na di say we den don pik fo go insay en we want fo go insay wit den ofrin den. Wi no rid se olman bin ebul fo go na di kompawnd, ileksef den want fo wship am o den no want fo wship am; bot na (i tan lek) to di

wan den nɔmɔ we kam fɔ mek sakrifays. I nɔ get wan dawt fɔ se den bin de kip di fayn fayn skrin na di 'get' nia, bɔt den bin de drɔ am na sayd ɔltɛm fɔ mek enibɔdi we want fɔ kam nia Gɔd go insay.

Naw wi kin lan at le tri rili fayn lesin den frɔm dis enklɔzhɔ.

1. Di dip tin den we Gɔd get insay Krays, 'di tin den we Gɔd in Spirit de mek,' nɔ de sho se ɔlman de luk am we nɔ de tek tɛm ɔ we de kɔndɛm am. Bifo man ɔndastand ɛn gladi fɔ den, i fɔ kam nia di distans we pɔsin go ɔndastand. Gɔd dɔn ayd den tin ya frɔm di (wɔl) pipul den we get sɛns ɛn we get sɛns ɛn i dɔn sho den to, bebi den. Di spirit we ɔmbul, we pɔsin kin tich, ɛn di at we rɛdi fɔ de, 'If enibɔdi GO du wetin i want i go nɔ bɔt di tichin, ilɛksef na frɔm Gɔd ɔ if na frɔm mɔtalman.' Di 'ɔnes ɛn gud at' na di wangren grɔn we di sid fɔ di Kɪndɔm bin get rut ɛn bia frut. Wi blesin Masta tɛl di Ju pipul den se, 'Una nɔ biliv bikɔs una nɔto pan mi ship den.' Dat min se, den nɔ bin get di abit fɔ fala Am, lek ship den we na den shɛpad, ɛn dat mek den nɔ bin ebul fɔ biliv. Dis na aw i bi se di pɔsin we nɔ biliv kin fɛn bɔku tin na di Baybul fɔ kɔl am, we di Kristian de si fayn fayn tin den na ɛvri pej, na ɛni vas. Fɔ di wan den we de day bikɔs den nɔ biliv Gɔd, di tin den we Gɔd de du na fulish tin; bɔt to di wan den we biliv Krays na Gɔd in pawa ɛn Gɔd in sɛns. I tan lek se ɔl dis de sho di kɔngrigeshɔn fɔ di kɔt na di tabanakul. So le wi get sɛns; le wi kam na di get; le wi go insay wit sakrifays ɛn ɔfrin. 'Blesin fɔ di wan den we po na Gɔd in spirit, bikɔs na den get di Kɪndɔm we de na ɛvin. Di wan den we get klin at get blesin bikɔs den go si Gɔd.'

2. Di get bin wayd. ɔl di wan den we bin want fɔ kam bifo Gɔd wit ripent ɛn ɔfrin, bin fri fɔ du dat. So, di domɔt fɔ sɔri-at tinap opin big wan, ɛn 'enibɔdi we want' kin go insay. Blu de sho usay fɔ go na ɛvin; pepul de tɔk bɔt kɪndɔm; skarlet (di tin we den pul frɔm wom) de tɔk bɔt ɔmbul ɛn sofa; klin wayt linin de sho se pɔsin oli. Den tɔk ɔltin insay Jizɔs Krays. I kɔmɔt na ɛvin, di kɪj Pikin fɔ di Gɔd we de alayv, fɔ put inɛf dɔŋ ɛn obe te i day so dat I go fri wi wit in blɔd we valyu pas ɔl, ɛn i gi inɛf to Gɔd we nɔ get wan bɔt. As a so, I na 'di rod, di trut ɛn di layf, ɛn nɔbɔdi nɔ de kam to di Papa pas tru am.'

3. Di 'chapita' ɔ kapital den we bin de krawn di bras pila den, den bin de mek am wit di mɔni we den bin de tek fɔ mek di Izrelayt den fɔ pe fɔ sin. ɔl di man den frɔm twenti ia ɔp, den bin nid fɔ gi af shekel silva fɔ in fridɔm (ɛks. 30: 11-16), we get valyu na 1/2. Den nɔ bin alaw di jentriman den fɔ gi mɔ, ɛn di po wan den nɔ bin alaw den fɔ gi smɔl. So, pan ɔl we Gɔd bin de tink bɔt di tin den we ɔlman go ebul fɔ du, i bin tich den bak se den nid fɔ fri ɔlman. I tan lek se di Apɔsul de tɔk bɔt dis institiushɔn we i se, 'Den nɔ bin fri una wit tin den we de rɔtin, lek silva ɛn gold . . . bɔt wit valyu blɔd, lek ship we nɔ get wan bɔt ɛn we nɔ get dɔti, ivin Krays in blɔd,' ɛn insay dis fridɔm, lek in figa, 'Gɔd nɔ rɛspekt pɔsin.' 'No difrɛns nɔ de, bikɔs ɔlman dɔn sin ɛn den nɔ get Gɔd in glori.'

Den chapta ya, so, go mɛmba di Izrelayt ɔltɛm bɔt di prayz fɔ In fridɔm. Naw

A dɔn tɔk se den bin ayd di tabanakul frɔm di pɔsin we nɔ tek tɛm ɛn we nɔ bisin bɔt am. Bɔt den kap den ya we den mek wit silva go de na di wɔl ɔltɛm, den go de na di pila den we den mek wit kɔpa ɛn den go de ɔp di kɔtin. Dis sho wan impɔtant pɔynt; dat na, di nid fɔ kip Krays in krɔs, ɔ rayt Krays we den nel pan krɔs, bifo di wɔl. Na di wok ɛn di ɔnɔ fɔ di Chɔch fɔ prich di gud nyuz to ɛvri krichɔ, fɔ pɔynt den to di prayz fɔ mɔtalman fridɔm. Di prichin we Krays de prich na di tin we de mek di pɔsin we de sin kam nia Gɔd. 'Mi, if den es mi ɔp frɔm di wɔl, a go drɔ ɔlman kam to Mi.' 'A nɔ de shem fɔ di gud nyuz, bikɔs na Gɔd in pawa fɔ sev enibɔdi we biliv.' Ridempshɔn fɔ bi di men pɔynt fɔ prich di gud nyuz. Bɔku prichin wok nɔ get wan yus fɔ lɔs, bikɔs di pricha den nɔ de pe atɛnshɔn pan di trut we impɔtant ɛn we de sev. Dɔn bak, di silent tɛstimoni fɔ di Kristian in layf we i dɔn fri, na in bak den krawn den ya we den mek wit silva de tɔk bɔt. Dis na we-sɔntɛm di wan we de tɛl pipul den pas ɔl--we ɔlman kin ɛn fɔ prich bɔt Krays. 'Le una layt shayn bifo mɔtalman so dat den go si una gud wok ɛn ɔnɔ una Papa we de na ɛvin.' 'Den bay una wit PRAYS, so una gi Gɔd glori insay una bɔdi ɛn insay una spirit we na In yon.'

'Tek mi layf ɛn mek i



Konsakret, Masta, to Yu.'

## CHAPTA VI

### DI STRUKCHO

Di gron plan fo di tabanakul bin fiba in shep en proposhon lek di kot. Den bin mek in wol den wit 48 bod den we den mek wit aksia wud, en den bin put klin gold pan am. Den bod den ya bin long  $1\frac{7}{8}$  fit en brayt  $\frac{2}{3}$  fit.

Dem bin fiks perpendicularly in silva soket. Na 96 soket den bin de, wan talent silva insay eni wan pan den, we in valyu na wi moni go bi £34,200. 20 bod den bin de na eni say en 8 na di west end. Den bin de yuz gold ring den en orizontal bar den we den mek wit wud we den put gold pan am, joun den togeda fayn fayn wan. Na di ist end, o di say we den de go insay, den bin get fayv pila den we den mek wit wud we den koba wit gold fo di domot. Den bin fiks 4 pila den we den mek wit di sem tin den akodin to di insay pat na di bildin, we pas smol pas midul, fo di vel; we bin sheb di 'oli' ples from di 'most oli' ples. Di wan ol fom bin simpul wan tem, en yet i bin rich pasmak. I bin rili adap to di tin den we bin de apin. Den bin bil am pan strikt sayens prinsipul den. Pan ol we i bin de te en i bin rili strong, den bin mek am so dat den kin pul am don o put am insay shot tem.

Di tabanakul in sef na bin di kayn Choch. A want mek den kip dis na mi maynd oltem. Wel, dis bi so, wetin wi fo lan from in jeneral strukcho? 1st. Dat God in Choch rili simpul en get glori; en we den adap fayn fayn wan to di nid den we motalman nid pan ol di ej en klaym. Na pafekt sistem. I no posibul fo mek di Choch fo di Nyu Testament bete, pan ol we boku pipul den don tray fo du dat. Bot den jos don mek egzibit fo den fulish. 2nd. Den bin de lef di bod den insay big big silva sokete den, we den mek wit di moni fo fri pipul den, bifo den tok bot; tinap insay en pan di prayz fo pe fo sin! Aw wi de ya bak de memba di fawndeshon fo God in Choch. I de pan Krays in fagivnes, we no get valyu. Bay In day I le di fawndeshon we den bil di Choch pan. 'Nobodi no go ebul fo le oda fawndeshon pas di wan we den don le, we na Jizos Krays.' Wi bil pan di fawndeshon fo di aposul en profet den (dat na, di fawndeshon we den bil pan), Jizos Krays in sef na di men kona ston.

3rd wan. Bay di kompakt wanwod we di tabanakul get, den sho di wanwod we di Kristian sistem, en Jizos Krays in Choch get. As na wan we nomo bin de fo go insay, en wan tabanakul, na so wan we nomo bin de fo sev posin, en wan Choch. Pol bin rayt to di Kristian den na Efisos se: 'So mi, we na Jiova in prizina, de beg una fo waka we fit di kol we den kol una wit, wit ol ombul en ombul; wit long peshent, fo bia wit unasef wit luv, gi dilayjens fo kip di wanwod we di spirit get insay di bon fo pis. Wan bodi en wan spirit de, jos lek aw den kol una wit wan op we den kol una. wan Masta, wan fet, wan baptizim, wan God en Papa fo olman, we de oba olman, pas olman, en pan olman' (Efi. 4: 16). Di sem aposul rayt to di Kristian den na Korint se: 'Una pafekt togeda wit di sem maynd en di sem jgment.' Bak, i se: 'Ol di bildin, we den mek fayn fayn wan, de gro to oli tempul (say we oli) insay di Masta. Na in mek una de bil togeda fo mek God go de wit di spirit.' Wi Masta we wi bles bin pre bak wit den wod ya: 'A de pre . . . so dat den ol go bi wan, lek aw Yu, Papa, de insay Mi, en mi insay Yu, so dat densef go bi wan insay wi: so dat di wol go biliv se na Yu sen Mi.'

No mistek no de fo dis tichin. Di rizin fo God na fo mek wan 'ed'-Krays, en 'wan bodi'--di Choch; fo mek 'nobodi no fo sheb di bodi,' bot ol Krays in pipul den fo bi wan; dat dis wanwod no fo bi jos tin we posin kin fil, bot na tru tin we go mek 'di wol' impres wit di divayn krijin fo di posin we mek am; en se na ol di wan den we se den na Krays in wok fo tray fo mek dis wanwod kam en kontinyu fo de. En aw enibodi we se i lek di Masta Jizos, pan ol we i pre wit ol in at we wi don kot op, go sopot o beg fo mek pipul den de fala di sektri, a no ebul fo ondastand. Boku boku pipul den we se den na Kristian, we kin si se den de insay wan big big netwok we get sektri, instead fo du den best fo brok am, den kin tray fo fen ekskyuz fo dat, en ivin agyument den we de sopot am. Bot God in Wod no go eva ebul fo fet fo am. Infakt, di Skripcho den de kondem am en kondem am insay no langwej we no sho. 'Naw a min se, una ol tu de se, 'Mi na Pol in yon; en mi na Apolos; en mi we komot na Sefas; en mi we na Krays. YU

KRAYS DJN DAYD? Yu tink se den bin nel Pɔl pan di kɔs fɔ yu? ɔ yu bin baptayz insay Pɔl in nem?' (I Kɔr. 1: 10-13.) 'En mi brɔda den, mi nɔ bin ebul fɔ tɔk to una lek se a de tɔk to una lek pipul den we de du wetin Gɔd want, bɔt a bin ebul fɔ tɔk to una lek pipul den we get bɔdi, lek pikin den we get wanwɔd wit Krays. A bin de fid una wit milk, nɔto wit mit; bikɔs una nɔ bin ebul fɔ bia; nɔ, ivin naw una nɔ ebul; bikɔs una stil de du tin wit mɔtalman bɔdi, bikɔs pan ɔl we una de jɛlɔs en fet-fet, yu nɔ tink se una de du wetin Gɔd want en una de du wetin mɔtalman de du? We wan pɔsin se, 'Mi na Pɔl in yon, en ɔda pɔsin se, 'Mi na Apɔlɔs in yon, nɔto mɔtalman? So wetin na Apɔlɔs? en wetin na

Pɔl? Minista (savant) den we una bin de yuz fɔ biliv; en eni wan pan den lek aw PAPA GɔD gi am' (chap. 3: 15). Insay di Kɔrint chɔch di fɔs sayn den bin apia--i go se na den bin dɔn bi di las wan--fɔ sektri divɛlɔpment en pati nem den. En jɔs afta den apia, di vɔys we inspekt den bin kɔndem den wantem wantem as bɔdi, en agens di swit spirit fɔ wanwɔd we den bin de blo insay di fɔstɛm Chɔch. Yunion na trenk. Na 'tin we fayn, en gladi sote go,' we oli, klin en lɔv na di tin den we de tay. Di pɔsin we rayt Sam buk kin siɲ fayn fayn wan se: 'Luk aw i fayn en i kin fayn fɔ lɛ brɔda den de togɛda wit wanwɔd! I tan lek di valyu ɔyl we bin de na di ed, we bin de rɔn dɔɲ pan di biad, ivin Erɔn in biad; we bin de kam dɔɲ pan in klos den; lek di dyu we de kɔmɔt na Emɔn, we de kam dɔɲ di mawnten den na Zayɔn, bikɔs na de di Masta tel am fɔ mek i blɛs am, we na layf we go de sote go' (Sam 133). Den tu figa den ya, we na ɔnt en dyu, de sho sent en mek pɔsin fil fayn, en den de sho fayn fayn wan di tin den we kin mek Kristian den get wanwɔd.

'Aw swit, aw i de na evin di si, We di wan den we lek di Masta Insay dɛnsɛf in pis de gladi, En so fulfil di Wɔd.

We eni wan kin fil in brɔda in sigh,

En wit am bia pat;

We sɔri-at de flɔ frɔm yay to yay, En gladi frɔm at to at.

We fri frɔm envy, scorn en prayz,

Wi wish ɔl ɔp,

Evri wan kin ayd in brɔda in fɔlt, En sho brɔda in lɔv.

We lɔv, insay wan fayn fayn strim,

Tru evri bɔdi de flɔ;

We union swit, en dia esteem, Insay evri akshɔn de shayn.'

If dem aks am se, 'Aw Kristian union go bi rialize?' di ansa simpul. Jɔs lek aw di lzrelayt den bin kɔmit dɛnsɛf to en fala Mozis as den lida en lɔ-giva, en nɔto ɔda pɔsin, na so wisɛf fɔ fala Krays, en nɔto ɔda pɔsin. Di Nyu Tɛstament na In lɔ buk, we den gi fɔ wi wangren gayd. We wi satisfay wit dat nɔmɔ, we wi nɔ get mɔtalman biliv ɔ mɔtalman lidaship, wi ɔl fɔ bi wan pan fet en wan na layf.

## CHAPTER VII

### DI KɔVɛR

Fɔ kɔba den bin de fɔ di tabanakul, den bin de le wan oba di ɔda wan. I tan lek se i strenj se den fɔ dɔn bɔku so; bɔt sɔntɛm di we aw den de sho sɔntin na di best eksplen. A notis se di wɔd 'atonement' na di Ol Tɛstament na, insay di Ibru, wɔd we min kɔba. Dis de mek wi mɛmba di tin we bin apin we i kam pan di we aw wi fɔs mama en papa bin fɔdɔm. Wi rid se afta den fɔdɔm, den shem fɔ den nekɛd, en mek dɛnsɛf aprɔn wit fig lif. Bɔt Gɔd nɔ bin gladi fɔ dis kɔba. I tan lek se na in yon an den mek kot den we den mek wit skin fɔ Adam en in wɛf, en wɛr den

klos. Naw, yu nɔ tink se i mek sɛns fɔ tink se di animal dɛn we dɛn kil fɔ get skin, na di wan dɛn we dɛn bin de sakrifays fɔs fɔ sakrifays? Ken ɛn Ebɛl bin ɔndastand bɔt sakrifays; usai dem geht dem no? Fɔ tru, na frɔm dɛn mama ɛn papa, we dɛnsɛf bin get dɛn infɔmeshɔn frɔm Gɔd dairekt wan. If wi tek am da tɛm de se dis na so i bi, aw di spektakl go fayn?

Wel Jiova de gi di prɔmis we get sɔri-at fɔ di uman in sid, I de gi wan ɔbjekt lɛsin fɔ kil pipul dɛn we nɔ du natin: ɛn wit dɛn skin de kɔba di shem fɔ man we sin. Yu tink se wi fɔs mama ɛn papa bin ɔndastand di fayn fayn tin dɛn we dɛn kin yuz fɔ sho sɔntin? Wi no se nɔto so. Bɔt to wi, dis tin we apin mek wi mɛmba 'Gɔd in Ship we de ker di sin na di wɔl,' we in blɔd dɔn fri wi ɛn we in rayt de kɔba wi shem! Bɔt afta ɔl di simbul dɛm fɔ Krays insay di Ol Testament bɔt sɔm pat pan am de sho di Ridɛmshɔn we de insay Krays Jizɔs. Di we aw dɛn bin de yuz kɔva na fɔ ayd, nɔto fɔ pul ɔ ires. Bɔt insay Krays dɛn dɔn 'lɔt' wi sin dɛn klin. Di dɔti, di gilti, di shem, dɔn kɔmɔt. Dɛn nɔ de mɛmba dɛn igen. Wi nɔ go fɔget dɛn, di wund tu dip ɛn i at fɔ mek wi fɔget. Bɔt Gɔd se, 'A nɔ go mɛmba dɛn sin ɛn dɛn bad tin dɛn igen.' Nɔto jɔs fɔ kɔba am, bɔt dɛn dɔn pul am kɔmɔt; nɔto jɔs fɔgiv, bɔt fɔget. Wi 'de rayt,' dɛn se wi 'rayt.' 'Bikɔs wi de du wetin rayt bikɔs ɔf fet, wi get pis wit Gɔd, tru wi Masta Jizɔs Krays.' 'Dɛn mek am fɔ wi sɛns, fɔ du wetin rayt, fɔ mek wi oli, ɛn fɔ fri wi.' Da tɛm de, yu tink se di tin dɛn we dɛn kin kɔba di tabanakul de tɔk bɔt fɔ pe fɔ sin? Bɔt lɛ wi chɛk dɛn kɔva dɛn ya wan bay wan.

#### DI KɔVɛR ɔF BADGER SKINS.

Di kɔva we de na do pas ɔl, we bin ayd ɔl di ɔda wan dɛn kɔmplit wan, dɛn bin mek am wit badja skin (sɔm tink se na sil skin, ɔda wan dɛn na pɔpɔyz skin dɛn fɔ mek am). Dis matirial bin fayn fɔ mek di wɛda nɔ chɛnj. I bin luk dak, i nɔ bin rud ɛn i nɔ bin fayn fɔ si. Frɔm Sɔlbɔn in sɪj, chap. 1: 5, i go tan lɛk se tent dɛn, dɛn tɛm dɛn de, dɛn kin yuz dak tin fɔ mek dɛn. Insay wan chapta we dɔn pas, wi bin notis se di tabanakul bin ayd fɔ mek pipul dɛn nɔ si am. Bɔt ivin we dɛn si am frɔm do, no fayn tin nɔ bin de bɔt am. Naw insay dis ɛkstirian klia, a tink se wi get wan impɔtant tin we dɛn dɔn tɔk bɔt. 1st. As fɔ di pɔsin we wi blɛs Masta de na di wɔl. Di prɔfɛt Ayzaya bin tɔk se 'In fes bin dɔn pwɛl pas ɛnibɔdi, ɛn in bɔdi bin pwɛl pas mɔtalman pikin dɛn' (Ayz. 52: 14). 'I go gro bifo Am lɛk dɔti plant, ɛn lɛk rut we kɔmɔt na dray grɔn; I nɔ get ɛni fɔm ɛn i nɔ get fayn fayn bɔdi; ɛn we wi si Am, no fayn fayn tin nɔ de we wi fɔ want am. Mɔtalman nɔ lɛk am ɛn nɔ gri wit am, na man we get sɔri-at ɛn we sabi pwɛl at; ɛn as pɔsin we mɔtalman de ayd dɛn fes frɔm, dɛn bin de tek am se natin ɛn wi nɔ bin de rɛspekt am.' Is. 53: 2,3. ɔl dis, as ɔlman we de rid di Baybul no, bin apin to di leta insay Jizɔs we na di Nazaren. Wi rili wɔndaful fɔ si se di Ju we bin prawd bin vɛks, ɛn di we aw i bin de tink bɔt di rayt tin bin mek i sɔprayz, we di po kapenta na Nazaret bin tɔk se in na di Mesaya—di ɔp fɔ Izrɛl! Bɔku tɛm, di wan dɛn we de peint kin gladi fɔ tinap fɔ Jizɔs wit wan wɔndaful fes, divayn fes, ɛn wan halo we get layt rawnd In ed. Wel, a tink se na rili nɔmal tin, bɔt ɔl na mistek. If I eva get ɛni natura biuti, In exposure, po, sorrows ɛn toils bin pas inɔf fɔ efface am. I gri mɔ wit rizin ɛn Skripchɔ fɔ ripresent In fes ɛn in fɔm we dɔn pwɛl pas aw i kin bi wit mɔtalman pikin dɛn. Wetin mek dis bin bi? Na bikɔs nɔto in bin want fɔ 'drɔ di bɔdi yay.' Nɔto di glori fɔ In fɔm, bɔt fɔ In abit ɛn wok, fɔ bi di atrakshɔn. 2nd. Na di sem tin kin apin to Krays in Chɔch. 'Di kɪnɔm na ɛvin (we Gɔd in Chɔch de mek impɔtant pat pan) nɔ de kam wit sho na do.' Dɛn nɔ bin brij am kam na di wɔl wit pomp ɛn big displei. Di apɔsul dɛn, lɛk dɛn Masta, na bin pipul dɛn we de wok na fam, we dɛn bɔn nɔ get wan valyu ɛn dɛn bin de nia dɛn. Di Chɔch we dɛn bil na bin simpul tin inɛf. Di tin dɛn we bin de mek pipul dɛn lɛk am na bin rili ɛn dɛn bin rili get fɔ du wit Gɔd biznɛs. I nɔ bin get ɛni ɔnɔ we di wɔl get fɔ gi; bɔt bɔku bɔku krɔs, po ɛn sofa fɔ Krays in sek. I fet, in tichin in ɔdinans dɛn ɔl bin fiba 'to di wan dɛn we de day, na fulish tin.' Di say dɛn we i bin de mit na bin 'kev dɛn na di wɔl,' rum dɛn we de ɔp ɔ opin fil. Bɔt stil i bin go bifo fɔ win ɛn fɔ win. I bin de mek pipul dɛn fil am ɔlsay, frɔm di hovel to di tron, ɛn frɔm wan end na di wɔl to di ɔda end. Kristianiti, as i kɔmɔt frɔm Krays ɛn di Apɔsul dɛn an bin rili et ɔl di vaniti dɛn fɔ pomp ɛn sho, ɛn in spirit nɔ chɛnj. Di we aw i tan nɔ chɛnj.

Wetin dɛn wi fɔ se bɔt di prayz ɛn fɔ natin we di chɔch ɛn prɔfɛsɔ dɛn we de naw de sho?

Wetin min wi big big bildin dem, winda dem we den don pent, dia dia ogan dem, minista dem we get ay salari, 'fashon kongrigheshon dem,' bot fo komot pan di simpul we we de insay Krays Jizos? Den tin ya kin mek pipul den lek den, mo di wan den we de na di wol, bot den kin mek di choch get pawa pan God biznes wiked en paralayz. Den de toyn di shap layn we de bitwin di choch en di wol; den kin mek pipul den difren en respekt pipul den na di choch akodin to soshal pozishon; den de opin di we fo bi memba we no get konvenshon. Kristianiti no nid den kayn tin den de. I kin go bifo fa fawe if den no de; noto fo mek boku pipul den lek den, bot fo sev motalman from den sin den. We wi de pande fo prawd en fo enjoy wisef, en bay we wi de gi tin den we no gri wit Krays in spirit, wi de win di ay men tin we di gospel get. So, wi don tok se jos lek aw natin no bin de bot di domot na di tabanakul we de mek posin in at gladi, na so i no fo jos atrak posin we get bodi en we get sens we get fo du wit God in Choch.

## DI INNER COVERING

Fo mek wi no difrens, i go fayn naw fo tink bot di kova as yu si am from insay di tabanakul, o di kova we de insay. Natin no bin de we go mek wi soprayz pas di difrens bitwin di domot en di insay pat na di tabanakul. Di fos wan, as wi don si, bin dak, sombre en no bin fayn; bot di las wan bin jentri en fayn fayn wan. Wi don si se i get wol den we den mek wit klin gold. I bin get fayn fayn fayn tin den bak we den mek wit klin gold. En nia den wan ya, i bin get wan tin we den kin hang fo di domot, we den kin kip klos, we kin lok di layt fo de: wan vel en koba we yu kin si from insay; den bin mek ol den tin ya wit di sem fayn fayn tin den en di sem kolb den. Di fos kompawtment bin de shayn wit di sevin brayt lamp den we de na di gold lamp-stand; en di Shekina bin layt di Oli ples we oli, we na wan glori layt we komot na evin, we bin de shayn donj to di sori-at sidom ples. So, i go mos bi se di tabanakul bin rili fayn lek aw posin kin si am insay! Den bin mek di koba we de insay wit fayn linin we den tay, wit blu, pepul, en skarlet kolb den; den bin de wok enjel figa den (we go mos bi se den mek fayn fayn gold tred den wit nidul) na di kotin den. Naw ol dis glori, fayn fayn tin, en jentri de mek posin tink. I de tok to wi bot Krays in god. I bin 'God we de sho in sef na in bodi.' I bin get glori, bot na spiritual glori, en noto bodi; Jon se, 'wi si In glori, di glori lek di wangren pikin we di Papa bon, we ful-op wit speshal gudnes en trut.' 'We i bin de shayn in glori, en i bin tan lek in prapati, en i bin de sopt otin bay di wod we i get fo du wit in pawa, we i bin don klin in sin den, i bin sidom na God in raytan' (Ibr. 1 :3). We Mozis se to God se, 'A de beg Yu fo sho mi Yu glori,' God ansa se, 'A go mek ol

Mi GUDNESS pas bifo yu.' So di glori we pas Krays na di wol na in gudnes.

Agen, di insay glori fo di tabanakul de tok to in bot di insay glori fo di Choch. In fayn fayn tin den na spiritual tin, en noto bodi.

'Di Kin in gyal pikin ol get glori insay.' 'Na so di Kin go rili want yu fayn fayn tin den, en yu go woship Am.' 'Yu ol fayn, Mi Ibv.'

Di oli we, di we aw posin de tink fo go na evin, di swit ombul en di wan ol we aw God de put in sef onda God in wil, we mek Jizos fayn na di wol, na di sem gudnes we de mek di tru tru Choch fo Krays fayn insay ol di ej den. Wi bin don notis bifo tem wetin di kolb en figa den we de na di hang den, di vel, en di tin den we den koba kin min.

Den de tok bot evin, ombul, kin glori en klin. Fo ondastand den tin ya wi fo go insay, en 'de insay' Krays en In Choch. Den no go ebul fo gladi fo ondastand den pas fo praktis en fo tray fo du am. Rizin o wach we wi de wach no go ebul fo gi wi di blesin we di oli ples get. Som tin den fo test bifo den ondastand den swit. Di posin we no biliv kin provok wetin, pan di kayn we aw tin tan, i no get pawa fo gladi fo. Di wod den rili tru: 'Una test en si se PAPA GOD gud; di man we abop pan Am get blesin.' En bak di wod den we Pita bin tok se: 'Una want fo get di spiritual milk, we no get lay lay milk, so dat una go gro fo mek una sev; if una don test se PAPA GOD get sori-at.'

If dis testin nɔ de, dis lɔng nɔ go de fɔ di it we de gi fayn fayn it we den kin get frɔm kɔmyunion wit Gɔd. Bɔt di wan we dɔn 'test' in apetit dɔn shap, en i want fɔ ful-ɔp frɔm di fulnes we Gɔd get insay Krays.

Di glori fɔ di Chɔch na in gudnes bak. Klosap ɔl di tin den we Jizɔs en In apɔsul den bin de tich get sɔntin fɔ du wit di abit den. Insay di Chɔch, di wok den we di bɔdi de du-'fɔ mared, fɔ du tin we nɔ klin, fɔ wɔship aydɔl, fɔ want ɔltin, fɔ majik, fɔ et densesf, fɔ fet, fɔ jels, fɔ veks, fɔ mek pipul den nɔ get wanwɔd, fɔ mek pipul den nɔ get wanwɔd, fɔ de lay, fɔ jels, fɔ drɔnk, fɔ enjɔy densesf en ɔda tin den lek dat'--fɔ bi bad bad wan den dɔn kɔndem am en pwel am; bɔt di frut den we di Spirit de gi--'lɔv, gladi-at, pis, lɔng-sɔfa, gudnes, gudnes, fetful, ɔmbul, kɔntrol'--den de kɔltiv en machɔ, te den hang insay richest profusion bɔt di layf fɔ di oli wan den.

#### DI KɔVER ɔF RAMS IN SKINS.

Bitwin di tu kɔva den we wi jɔs tɔk bɔt, tu ɔda wan den bin de. Di wan we de nia di ɔda kɔva fɔ 'badgers' skin den, den bin mek am wit 'rams' skin den we den day red.' Den se na wan wom den pul di red day. Dis sho di tin we Devid we bin de tɔk fɔ Krays bin tɔk se, 'Mi na wom, en a nɔto man.' Den kin et wom, en den kin trowe am ɔnda mɔtalman fut. As i aplay to Jizɔs, i de sho di wɔndaful we aw i put wi dɔn fɔ mek wi sev. 'Den bin de disgras am en pipul den nɔ bin de gri wit am.' 'Den bin de tek am se natin, en wi nɔ bin rɔspekt Am.' 'Pan ɔl we I bin jɔntri, bɔt fɔ wi sek, i po, so dat wi go jɔntri tru In po.' 'Den mek am smɔl pas di enjel den fɔ smɔl tɛm, bikɔs ɔf di sɔfa we i bin de sɔfa we day . . . dat na Gɔd in speshal gudnes I go test day fɔ ɔlman.' Wi kin jɔj aw di enjel den 'lek' pas di wan den we de dɔn ya: 'Una get dis maynd insay una, we bin de insay Krays Jizɔs bak, we bikɔs i tan lek Gɔd, i nɔ bin tek am se i nɔ get prayz fɔ ikwal wit Gɔd , bɔt i emti inself, i tek di we aw i tan lek slev, we i mek lek mɔtalman; en we den fen am insay fashɔn lek mɔtalman, I put inself dɔn, en obe te i day, yes, di day we di kros day.'

As wi de tek di tabanakul fɔ ripresent di Chɔch as i tinap we get fɔ du wit Krays, wi de si akɔdin to dis we i de kɔba wan kwaliti na di Chɔch we get di 'di sem maynd we bin de insay Krays Jizɔs.' Wi blesin Masta bin tray fɔ impruv dis lesin pan di disaypul den, bifo I kɔmɔt nia den, bay wan fayn akt fɔ ɔmbul. 'I tek tawel en tay inself, en bigin was di disaypul den fut;' en jɔs afta we a dɔn tɔk bɔt di pɔynt fɔ dis ɔbjekt lesin: 'Una de kɔl mi Masta en Masta, en una de du gud, bikɔs na so a bi. So if mi, PAPA GɔD en di Masta, dɔn was una fut, unasef fɔ was una kɔmpin fut; bikɔs a dɔn gi una egzampul fɔ mek una du wetin a dɔn du to una. Fɔ tru, a de tel una se slev nɔ big pas in masta, en enibɔdi we den sen pas di wan we sen am. If una no den tin ya, una go get blesin if una du den.' Sin de put wi dɔn en put wi dɔn, bɔt wi prawd en ful-ɔp wit prawd, en slo fɔ lan aw dis big trut dip. Bɔt den fɔ lan am. 'If pɔsin nɔ put inself dɔn, en tan lek smɔl pikin, i nɔ go ebul fɔ go insay di Kɔndɔm na evin.' En wi fɔ kɔntinyu fɔ get dis spirit fɔ ɔmbul. 'Blesin fɔ di wan den we po pan spirit, bikɔs na den get di Kɔndɔm na evin.'

'Di wan we pas ɔlman, mek i bi slev fɔ ɔlman.' Dis na tranga lesin fɔ masta. Bɔt na smɔl pipul den nɔmɔ kin du di wok gud gud wan. Fɔ mek di big wan bi savant fɔ ɔlman--fɔ tek di ples we smɔl pas ɔl--na rili big akt fɔ lef fɔ du wetin i want. Bɔt wi Masta du am; en wi nɔ fɔ si am se i tu at fɔ tan lek Am--fɔ fala In fut step. O, if den bin dɔn lan en praktis dis lesin gud gud wan, aw di Chɔch go sho di prez den we in Ridima de prez am! Dɔn ɔlman nɔ go want fɔ get den yon glori, bɔt Krays in glori. Dɔn ɔlman nɔ go luk pan den yon tin, bɔt na ɔda pipul den tin. Eni wan pan den go tray fɔ spen en spen fɔ di gud fɔ di Chɔch, en fɔ di glori fɔ Krays.

#### DI GɔT DEN IA KɔVER

Dis kɔva kam nia di fayn fayn kɔva we de insay, en na dat mek i ledɔm ɔnda di kɔva fɔ ram den skin. Den bin de mek got fɔ sakrifays. Na di big de fɔ ɔl di Izrelayt den ia, we na di de fɔ Fɔgiv Sin, den kin kam wit tu got fɔ mek sakrifays. Den kil wan as SIN ɔFER, en Erɔn tek in blɔd go na di Oli ples we Oli, en sprink am pan di sɔri-at fɔ mek ɔl di pipul den sin. Den ker di ɔda got layf layf wan go na di ed pat na di kamp, en Erɔn put in tu an pan in ed en tɔk bɔt ɔl di bad tin den we di Izrelayt den bin du, en ɔl di bad tin den we den du, en ɔl den sin den. en i put den

pan di layf got in ed, en sen am wit wan man we redi fo go na di wildanes, en di got ker ol den bad tin den pan am na wan land we nobodi no de.

Di wan we de rid go memba di fos tok, we go introduks dis stodi bot di kova dem, as to di rilayshon bitwin kova en atonment. Wel, i tan lek to mi se dis koba we den koba got den ia speshal wan de memba wi bot wi big, atonment. En a tink, bak, se God in tichin de insay di arenjment fo den kova den ya. Den simbolik aplikeshon tinap in oda soDegradeshon, ombul, atonment, di fayn fayn oli, pis en blesin. So, Jizos bin mek am lek motalman, i tan lek sinful bodi, i put in sef don, i day fo wi sin den, en i go insay glori. En na so bak wi kin kam wit ol wi sin en shem, wit dip ombul we wi get wit spirit, we wi abop pan Jizos in blod we de pe fo wi, en get fagiv, pis, di fayn fayn tin den we oli, en God in glori.

## CHAPTER VIII

### DI BRAZEN ALTAR

IT go bi di wan we go gri pas ol wit di plan fo dis smol wok fo tink bot neks di tin den we de na di kot na di tabanakul.

Di fos wan pan den na bin di olta fo bon sakrifays. Dis bin shep skwea, en den bin mek am wit aksia wud we den put kopa pan am. I bin ol, i no bin get eni op o don; bot den bin de fiks wan strong bras gretin klos midul insay fo ol di faya en di sakrifays. Dis olta bin brayt lek nayn fit en ay en in ples bin de na di kot, we de nia di 'get' na di kot en di domot na di tabanakul, midul bitwin. Di fos tin we de aks wi atenshon na

### DI FAYA

Di faya na di olta fo sakrifays bin fos bon bay wan dairekt akt we God du. 'En di Masta in glori apia to di pipul den, en faya komot bifo di Masta--(i go mos bi se na from di pila we get faya en klawd)--en bon di bon ofrin en di fat na di olta, we we ol di pipul den si se den de ala en fedom na den fes' (Lev. 9: 23-24). Den bin de du dis fo mek di pipul den kole di kayn we we rili important se di faya we bin de na da olta de na God in faya; en i bin get wan minin we rili bad. Wi si bak ya se di faya we bin de na di olta bin fo kontinyu fo bon sote go. 'En di faya we de na di olta go bon pan am. Den no fo donawe wit am . . . faya go de bon na di olta, i no go ot sote go' (Lev. 6: 12-13).

Naw wetin dis faya de sho? Dis bon na di olta, tinap na di rod fo kam nia di tabanakul, en oli prezens? I tan lek to mi se i ripresent wan tin, en na dat nomo--di jostis we God de du fo di ponishment fo sin! I de sho 'di faya we no go eva ot.' I se 'sin no go ebul fo go we den no ponish am.' I se 'wi God--(fo sin en oltin we get sin pan am)--na faya we de bon'; en se 'I no go ebul fo klin di posin we gilty atol.' Di po sina as i de brij in inosent viktin fo mek den kil am en it am na dis olta bin no in yon ponishment we i fit fo get insay di wan ol transakshon, en di wan aidia we de op pas ol na in maynd go bi SUBSTITUTION. 'Jis lek aw dis ship we no du natin de sofa, na so misef fo sofa,' if di Masta no bin don pik posin fo fri am wit in big sori-at. En na so wi dia Masta we i day fo wi, den 'mek am sin,' 'i ker wi sin den insay in yon bodi,' 'i mek swe fo wi,' en God in faya bin bon am na di olta fo pe fo sin. 'Den bin wund am fo wi sin den; Den bin bruk am fo wi bad tin den; di ponishment fo wi pis bin de pan am; en wit In strep den wi don wel. Ol wi lek ship don go na di rong rod; wi don ton olman to in yon we; en PAPA GOD don put wi ol fo du bad pan am.'

### DI SAKRIFAYS EN DI OFREN DEN.

Dis bin boku en difren. I no get wan dawl fo se den ol bin de poynt fo go bifo, o sho Krays in kros--to Di Wan we 'we di tem don, i bin tan lek se i don pul sin komot bay we i sakrifays in sef.' Wi de enta naw pan wan stodi we de luk fo at, we de mek wi sol. Di ples we wi tinap na oli gron; le wi kam nia wit di we aw wi de wship God. Le wi ombul en wit respekt fo fala wi we, en mek wi wok tranga wan get boku blesin.

Di fɔs tin we wi fɔ no na dat ɔl den sakrifays ya fɔ bi 'without spot or blemish.' Dis tinap fɔ Krays in klin we nɔ get wan bɔt. I tru di spirit we de sote go, 'i bin gi insef to Gɔd we nɔ get wan dɔti.' Wi dɔn fri 'wit Krays in valyu blɔd, lek ship we nɔ get wan bɔt en we nɔ get dɔti.' Bɔku Skripchɔ den de sho se Krays klin en nɔ get wan dɔti. I bin 'oli, i nɔ bin de du eni bad tin, en i nɔ bin de nia pipul den we de sin'; i 'nɔ sin, en den nɔ si lay lay tin na in mɔt'; Gɔd 'mek am sin fɔ wi we nɔ no sin, so dat wi go mek Gɔd bi pɔsin we de du wetin rayt bikɔs ɔf am'; I 'bin de tɛmpt ɔltin lek aw wi nɔ get sin yet'; I 'day di wan den we de du wetin rayt fɔ di wan den we nɔ de du wetin rayt so dat i go briŋ wi to Gɔd'; Paylet bin se, 'A nɔ si eni fɔlt pan Am,' en Jizɔs insef bin ebul fɔ chalenj ɔl in enimi den bay we i aks se, 'udat pan una de kɔndem Mi fɔ sin.' So, Krays tinap bifo wan wɔl we gildi wan sakrifays we oli en we nɔ get wan bɔt, we i de gi insef to Gɔd as wi Ridima we dɔn du ɔltin; wan fayn egzampul fɔ mek wi falamakata; we in abit we nɔ get wan bɔt de wok lek charm en inspekshɔn to di po sol we get bɔku sin. En ɔnda da charm en da inspekshɔn de di klas den:--'Bɔnt ɔfrin,' 'sin ɔfrin,' 'trespas ɔfrin,' 'pis ɔfrin,' 'mit ɔfrin,' 'drink ɔfrin,' en ɔfrin fɔ 'sin den we pɔsin nɔ no.' . Wi go jɔs get ples fɔ notis sɔm pan den tin ya.

1. Di Bɔnt ɔfrin--Dis kin bi kaw, ship, got, dɔv ɔ pijin, akɔdin to di we aw di pɔsin we de ɔfred, lek aw wi bin dɔn tɔk ɔp. Wan bin gladi fɔ Gɔd jɔs lek di ɔda wan, if i tinap fɔ di tin den we di pɔsin we de gi di ɔfrin get. Insay ɔl di kes den, i fɔ bi man we nɔ get wan bɔt. Sɔntɛm di sakrifays we den bin de gi di kaw na in bin rili wɔndaful. Den bin fɔ kil am 'na di domɔt fɔ di tent fɔ mitin,' so dat go sho se di wangren we fɔ go to Gɔd na di Seviɔ we den nel pan di krɔs. Di pɔsin we de mek sakrifays fɔ 'le in an pan di ed fɔ di sakrifays we den de bɔn,' en dis go mek i sho se i get fet pan Gɔd, i go ripent wit ɔl in at en pre fɔ mek den tek di pɔsin we nɔ du natin fɔ tek in ples, we na di pɔsin we gildi . So insay di 'nyu en layf we' to Gɔd di pɔsin we den dɔn kɔndem fɔ sin, de put in an fɔ fet pan Gɔd in yon sakrifays we i dɔn pik, en we ful-ɔp wit ripent biliv se Jizɔs in pen en day, den gri wit am insay di ples fɔ di bad tin we i fɔ get. I tan lek se di pɔsin we de gi di gift fɔ kil di pɔsin wit in yon an. Di we aw den kin kil animal pan di Ju pipul den, te tide, na fɔ pul wan big en shap naif akɔdin to di trot so dat den go kɔt di men blɔd vesel den wan tɛm. Dis we ya de mek sho se di animal day kwik kwik wan en i de kɔmɔt na in layf-blɔd kpatakpata. Dis fri effushon of blɔd we den du so, fos wi de mɛmba di wɔd den we Ayzaya bin rayt, 'I dɔn tɔn in sol (layf) te i day.' Di pɔsin we de sakrifays we kil di wayl animal wit in yon an de sho di we rili wɔndaful, di rilesɔn bitwin di pɔsin we de gi di sakrifays en di day we di pɔsin we tek in ples day. Di trut we den bin want na di tru tin se WI SIN bin mek Krays day jɔs lek se na wi bin rili kil am. Na big big trut se a so involv insay di bad bad tin we apin to di krɔs dat a gildi fɔ di bad bad tin we a du, ɔ a fri bay am. If a nɔ gri wit Krays, a de tek di sayd wit di wan den we bin de kray se 'Krus am; nel Am pan di krɔs'; bɔt if a tek Am, In valyu blɔd de klin mi gildi sol frɔm ɔl in dɔti den.

Di neks tin we den fɔ du na fɔ mek Eɔn in pikin den tek di pɔsin we den kil in blɔd en sprink am rawnd di ɔlta. Insay dis wi get egzampul bɔt di wɔd den 'Wi dɔn kam . . . to di blɔd we den de sprink, we de tɔk betɛ pas Ebɛl in yon.' Dɔn bak, 'Fɔ mek wi at kɔmɔt frɔm wiked kɔnshens.'

Dɔn den fala di animal in flay, en kɔt am insay smɔl smɔl, was in insay en in leg en put di wan ol ɔda wan pan di faya we de na di ɔlta. Den dɔn rili notis se, mɔ insay hot sizin, fɔ si en smɛl bɔku bɔku blɔd, en di animal den we den dɔn kil we den dɔn le opin to di san, go mɔs dɔn sik en tɔn agens am pas ɔl, en di tin we bin de tɔn agens mɔtalman in nature nɔ bin fɔ dɔn get am giv eni gladi at to Gɔd. En na so den tɔk se, 'A nɔ kin gladi fɔ bɔn ɔfrin,' en 'sakrifays en ɔfrin we Yu nɔ kin gladi fɔ.' So, wetin mek den bin pik den? SIN bin mek den nid fɔ du dat! Sin bin nid fɔ get inof en di rayt mɛresin; i fɔ kɔmɔt na do pan ɔl in hideousness; en pɔsin we gildi bin nid fɔ rili kɔle di kayn sin en di pɔnishment we i fɔ get.

We wi tɔn to di antitype--di day we Jizɔs day--di sem tin intensified mit wi view. We wi si di pɔsin we den nel pan di krɔs, i go mɔs dɔn mek i sik en tɔn agens am bad bad wan! Sɔm man den kin si se den kruk inof-sɔntɛm di sojaman den en di rula den na di Ju pipul den bin de--fɔ gladi fɔ si den kayn tin den de, bɔt noto ɔda wan. Gɔd insef drɔ wan tik vel we get daknes oba di ples, lek se i de stɔp di bad bad tin we di enjel den de si.

Di si we Jizos de sofa, de day, go mɔs dɔn mek bɔku pipul den at pwel. Di bad bad sik bin dɔn ɔlredi plɔg in bak; Den bin chuk in brɔs en rɔtin wit di krawn we get chukchuk; blɔd bin dɔti In klos, In fes, In bɔdi; en naw, wik en fet bikɔs i de fil pen en i dɔn lɔs blɔd, i de shek shek en i dɔn wik, di biginin fɔ di end dɔn kam. Den kin pul am neked, en mek In wund den we opin en in bɔdi we get blɔd kɔmɔt na do. Den trowe am na di wɔl en den nel In an en fut pan di rud krɔs. Naw den dɔn es am ɔp bitwin di wɔl en evin, en na de I de hang fɔ siks awa, te day in shado den krip oba in fes en fɔm. Di bɔdi dɔn rili bad naw insay day in bad bad embras! Dis na spektakl! Udat na evin ɔ na dis wɔl go ebul fɔ luk am en nɔ fred! Na bin bad bad tin we den bin si, we bin de mek pipul den tɔn agens di gɔvment. I bin tan lek se Gɔd de kray bay we i de pal di evin; fɔ kray, bay we den de kɔt di wɔl en di rɔk den. Bɔt i bin nid fɔ du dat. If den nɔ bin shed In blɔd, nɔbɔdi nɔ go ebul fɔ fɔgiv am. Fɔ mek wi bi rayt, I fɔ swɛ.

2. Di Sin ɔfrin fɔ Ignorance.--Di lɔ bin se ɔfrin fɔ di sin we ignorance. I bin difren frɔm di bɔn ɔfrin pan den tin ya. Den fɔ tek tɛm pul di wan ol fat na di 'insay,' en bɔn am na di ɔlta; bɔt den fɔ ker di wan ol bɔdi go na do 'go klin ples, usay den kin tɔn di ashis, en (de) bɔn am pan wud wit faya.' I tan lek se dis na fɔ sho aw sin rili bad to Gɔd--ivin insay in we we nɔ get wan bɔt, dat na, we den du am we i nɔ no. Di pɔsin we rayt di leta to di lbru pipul den (chap. 13: 11-13) tɔk bɔt di krɔs we den nel Krays na do na di siti wɔl as di antitayp fɔ dis sakrifays, en i no di shem we atak am. 'Bikɔs den animal den bɔdi we di ay prist ker den blɔd na di oli ples fɔ mek sakrifays fɔ sin, den kin bɔn den na do na di kamp. So Jizos sef, so dat i go mek di pipul den oli tru in yon blɔd, i sofa na do. So lɛ wi go to am we wi nɔ de na di kamp, en bia in badnem.' I 'bin bi sin fɔ wi,' en i bin de bia in shem en pɔnishment. So lɛ wi rɛdi fɔ sheb In shem en kɔs. Di shem we di krɔs de shem nɔ dɔn stɔp. Di wan den we de fala den Masta pan ɔltin, pipul den nɔ lek den lek aw den bin de du trade. Bɔt den satisfy fɔ bia wit den krɔs, den nɔ de tek di shem, lek den divayn Masta, en den de peshent wet fɔ di big de we den go mek den get rayt fɔ du wetin rayt. Di shem rili de na di ɔda say. So, Pita rayt se: 'Una nɔ fɔ sofa lek pɔsin we de kil, ɔ tifman, ɔ du bad, ɔ miks pan ɔda pipul den; bɔt if enibɔdi sofa as Kristian, lɛ i nɔ shem, bɔt mek i ɔnɔ Gɔd wit dis nem.'

Insay dis ɔfrin fɔ di sin we pɔsin nɔ no natin, wan impɔtant lesin de fɔ di wan den we nɔ de tek tɛm en we nɔ de wok tranga wan we de se den biliv Krays. Bɔku pan den pipul ya nɔ de tek tɛm fɔ stɔdi Gɔd in oli wɔd atɔl, en den de tek den pafekt sef standin insay Krays as sɔntin we nɔ impɔtant; bɔt if den aks am fɔ 'rizin fɔ di op we de insay den,' den go kɔnfyus en den nɔ go ebul fɔ get ansa we go mek den satisfy. Den yeri vɔys, ɔ den fil se chenj dɔn chenj, ɔ den tek wan teks, we sɔntem den nɔ eva mek fɔ den, ɔ den 'trɔst pan Krays.' Den nɔ bin de dawt igen: i bin dɔn bi sin fɔ dawt. Bɔt den nɔ bin tek di trɔbul fɔ TEST aw den tinap nia di Skripchɔ den we na tru; den nɔ bin 'luk en si.' Wetin mek wi wɔnda se bɔku pipul den kin go blaynd, wit sens fɔ sef, en di sem tɛm den de du di sin we den nɔ no natin. Wan tɛm, di pɔsin we rayt di buk mit wan pɔsin we de prich di gud nyuz we bin tɔk se i de liv wit sin atɔl; i bin dɔn rich di ay ay pozishɔn we na 'pafekt oli.' A aks am sɔm kwestyɔn den we get fɔ du wit sɔm pan di fayn tin den we Jizos Krays bin tel am fɔ du. I bin gri se i bin de liv in layf we i nɔ bin de pe atenshɔn to den atɔl--i nɔ bin tink bɔt den bɔku, en i bin de si den as tin den we nɔ nid fɔ du! Da man de bin de du di sin we i nɔ no natin evride, en dis bin rili bad en i bin get fɔ du bad pas eni ɔda pɔsin we bin de ɔnda Mozis in lɔ. Dis sin nid Krays in fɔgivnes jɔs lek eni ɔda kayn wiked tin; en fɔ pul am i nid fɔ 'luk di Skripchɔ den.'

3. Di Sakrifays fɔ di Red Eyfa. Insay di 19 chap. di Nɔmba den gi ful patikyula tin den bɔt dis sakrifays. Di animal fɔ red ɔlsay, en 'nɔ get wan spat.' Iliazar di prist fɔ ker am go na do na di kamp, en mek den kil am de. Dɔn i fɔ tek in blɔd en sprink am wit in finga bifo di domɔt na di tabanakul sevin tɛm. Dɔn i fɔ mek den bɔn in wan ol bɔdi te i tɔn to ashis, en i fɔ trowe 'sida wud, hisɔp, en skarlet' insay di faya. Den fɔ put di kaw in ashis na klin ples, en we den nid fɔ yuz am, den fɔ miks am wit spring ɔ wata we de rɔn. Dis na bin 'di wata we de mek pɔsin klin,' we den bin de yuz fɔ klin pipul den frɔm ɔlkayn dɔti tin den we den kin du na den bɔdi.

Dis sakrifays fɔ di red kaw pikin de gi wi ɔda big kayn sakrifays fɔ Krays. I kɔlɔ-red ɔl ɔva-pɔynt to di intensiti en fulnes fɔ In sofa fɔ wi. I bin de ɔnda wata insay den. I bin se: 'A get baptizim fɔ baptayz wit, en aw a de tranga te i



dɔn!' Baptizim nɔ de eva sprink; na wan kɔmplit ɔvawe. Krays bin rili sɔfa. 'ɔl yu wef en yu big big wata dɔn go oba mi.'

Di kaw pikin bin 'nɔ get wan spat,' en no yok nɔ bin dɔn de pan am. I nɔ bin eva de fɔ sav mɔtalman, bɔt na fɔ Gɔd nɔmɔ i bin de sav am. Wi kin sho di wan ol we aw Jizɔs bin de sav Gɔd fɔ sav Jiova. I se: 'A gladi fɔ du wetin Yu want, O Gɔd;' 'Mi mit en drink na fɔ du wetin di Wan we sɛn Mi want, en fɔ dɔn in wok.' Dɛn bin bɔn am ɔl; di wan ol bɔdi bin dɔn bɔn to ashis. Wi rid bɔt Jizɔs se : 'Nɔbɔdi nɔ go brok wan bon pan Am.' I tan lɛk se in yon na bin 'ful bɔn ɔfrin.' Spirit, sol, bɔdi, ɔl 'konsum' insay pen en day. Di 'sida wud, en hisɔp, en skarlet' kin sho se di kɔp we In Papa bin gi am fɔ drink bin bita pasmak. Wi kin joj di bita we i bita bay Getsimani. In bita kray we i kray se, 'Mi Papa, if i pɔsibul, lɛ dis kɔp pas frɔm Mi,' en In swet we tan lɛk blɔd, na di sayn dɛn fɔ di pen we di sol de sɔfa we di Seviɔ we a dia bin de kɛr. Di ashis en wata we de klin wi de sho di pawa we Jizɔs in blɔd get fɔ klin wi frɔm sin, en separet wi fɔ sav Gɔd. Di pɔsin we de rayt di Baybul we Gɔd in spirit bin rayt bin tɔk se: 'If got en kaw in blɔd, en kaw pikin in ashis, sprink di wan dɛn we dɔn dɔti, oli fɔ mek dɛn bɔdi klin, i go mɔs bi se Krays in blɔd, we tru di Spirit we de sote go we i gi insef to Gɔd we nɔ get wan bɔt, klin yu kɔnshens frɔm day wok fɔ sav di Gɔd we de alayv.'

Dis intrestin tim fɔ sakrifays tayp en shado dɛn kin bi fɔ go fa fawe; bɔt wi dɔn go fa fɔ wi spɛs en di peshɛnt we di wan we de rid get. Wi nɔ get wan dawt fɔ se dɛn kin enjoy dɛnsɛf bɔt di kayn we aw dɛn ɔfrin dɛn ya kin bi, we dɛn kin mek ia to ia en evride. Dɛn ɔl bin de sho di wan big sakrifays we Krays bin mek. En naw, we wi luk bak frɔm wi vantej grɔn, aw swit fɔ sinj:

Bifo dɛn bil di tabanakul, i bin rayt fɔ mek sakrifays enisay, bɔt afta dat, na wan ples en wan ɔlta nɔmɔ bin de we dɛn kin mek sakrifays pan: dat na na di ɔlta rayt bifo di domɔt na di tabanakul. So wan ples de--Kalvari, en wan ɔfrin--Krays we dɛn nel pan krɔs, usay wi go kam naw en fɛn sev. 'Mi na di rod, di trut, en di layf; nɔbɔdi nɔ de kam to di Papa pas tru mi.' 'No ɔda nem nɔ de we dɛn gi mɔtalman we wi fɔ sev.'

## CHAPTER IX

### DI LAVA

BITWEN di ɔlta fɔ bɔn sakrifays en di domɔt fɔ di Tɛmti, di Leva bin tinap. Dɛn bin mek am wit di kɔpa miro dɛn we di 'uman dɛn we de sav' bin de mek. Dɛn nɔ tɔk eni akɔn bɔt in saiz en shep. I go mɔs bi se i bin get bɔku bɔku say dɛn, bikɔs dɛn bin de yuz am fɔ di prist dɛn fɔ was insay. Fɔ mek di prist dɛn tray fɔ go insay di tabanakul we dɛn nɔ was na di lava, dat min se dɛn go day wantem wantem.

Wetin dis laver ripresent? Dat i de sho sɔntin we rili impɔtant, wi kin si klia wan frɔm di bad bad pɔnishment we di prist bin get we i nɔ tek am ɔ i nɔ tek am mek natin. We a de ansa dis kwɛstyon, a want fɔ mek a pe atɛnshɔn mɔ to wan pat na Ep. 6: 25-27. 'Maman dɛn lɛk una wef dɛn, jɔs lɛk aw Krays lɛk di chɔch, en i gi insef fɔ di chɔch; so dat i go mek am oli, afta i dɔn klin am bay we i was am wit wata wit di wɔd,' &c. Na dis wan klia wan de tɔk bɔt aw dɛn bin mek di prist oli na di lava, en dis de ep wi fɔ ɔndastand di rayt we aw i min. Di lava tinap fɔ tu tin dɛn we jɔyn togeda we nɔ go separet--'Di Wata wit di Wɔd.'

1. Di 'Wɔd' de sho bay di tin we dɛn mek di lav--di miro dɛn fɔ di uman dɛn we de sav. Di rizin we mek dɛn mek miro na fɔ sho di kayn we aw pɔsin tan. Di Apɔsul Jems bin kɔmpia Gɔd in wɔd to miro. 'Bikɔs if enibɔdi na pɔsin we de yeri di wɔd en nɔ de du am, i tan lɛk pɔsin we de si in yon fes na miro, bikɔs i de si insef, en i de go, en i fɔget wantem wantem uskayn mɔtalman i bi. Bɔt enibɔdi we luk insay di pafekt lɔ, di lɔ we de gi fridɔm, en so kɔntinyu, bikɔs nɔto pɔsin we de yeri we de fɔget, bɔt i de du wetin i de du, dis man go get blesin fɔ wetin i de du' Jam. 1: 23-25. Dis na fayn egzampul bɔt Gɔd in wɔd. I de sho wisɛf; i de sho wi nekɛd difɔmiti--di kɔrɔpt stet na wi at--na Gɔd in yay, en dis de mek wi de luk fɔ klin en nyu. Gɔd in wɔd get impɔtant ples fɔ sev di pɔsin we sin. Na di wɔd 'bɔn wi'. Devid bin se: 'Yu wɔd de mek a get layf;' 'Fɛt de kam bay we yu yeri Gɔd in wɔd;' Na--'di

sɔd fɔ di spirit,' en 'i liv en aktif, en i shap pas eni sɔd we get tu ed.' Sɔm pipul den de we se Gɔd in wɔd na 'leta we dɔn day,' bɔt nɔbɔdi nɔ go ebul fɔ tɔk so tru bay we den skripchɔ ya.

Wi dɔn tɔk da tɛm de se di wata we de na di lava bifo di domɔt na di tabanakul tinap fɔ baptizim. Wi de du so Den skripchɔ ya de tich: bikɔs i nɔ ebul fɔ ripresent eni ɔda tin, en bikɔs di 1. Dat ɔl Kristian den na prist to Gɔd insay Krays. Na de

2. Di 'wata' we de na di skripchɔ we de ɔp (Ep. 5) de tɔk bɔt di Kristian institiushɔn fɔ baptayz. ɔl masta sabi bukman den gri pan dis; En fɔ tru, i nɔ pɔsibul fɔ dawt am we den ɔndastand di ples en di we aw den mek am fɔ baptayz, lek aw den kin ɔndastand am na di Nyu Testament. Mek wi si. Baptism de insay wata. 'Si ya na wata, wetin de ambɔg mi fɔ baptayz,' 'Una nɔ go ebul fɔ mek eni man nɔ alaw di wata, se den tin ya nɔ fɔ baptayz.' Baptism na was (ɔ was); 'Arise, en baptayz, en was (bat) away yu sin, kɔl pan in nem.' Baptism na fɔ jɔs gi am to di pɔsin we biliv di penitent. 'Di wan we biliv en we baptayz go sev,' 'den de ripent en baptayz ɔlman pan una we de insay di Masta Jizɔs in nem fɔ di we aw una go lef una sin den.' Baptism admit insay di 'wan, bɔdi,' di chɔch. 'Ye ɔl baptayz insay wan bɔdi.' Baptism na fɔ mek den 'salvation' ɔ 'remission of sin.' Si Mak 16: 15-16; Di Aposul Den Wok [Akt] 2: 28. Brɔda den, we get maynd fɔ go insay di Oli Ples bay Jizɔs in blɔd, bay di we aw i bin dediket fɔ wi, wan nyu en liv we, tru di vel, dat na fɔ se in bɔdi; En we wi get big big ay prist oba Gɔd in os, le wi kam nia wit tru tru at, insay ful-ful fet, we wi get wi at we den dɔn sprinkl frɔm wan bad bad kɔnshens, en wi bɔdi was wit klin wata' heb. 10:19, 20. 'Wi get ɔlta usay den nɔ get rayt fɔ it we de sav di tabanakul' lb. 13:10 we den de tɔk bɔt. Dɔn bak, vas 15: 11 'Tru am, so, le wi gi sakrifays fɔ prez Gɔd ɔltem, dat na di frut we de mek di lip den we de mek kɔnfeshɔn to in nem, go bifo.'

in rijinereshɔn. Na di sem trut na Jizɔs de tich am, 2. Dat 'di prist we den de chenj de bak wan

'eksept wan man we den bɔn wit wata en di spirit we i nɔ go ebul fɔ chenj di lb.' Wi sakrifays den de

enta insay Gɔd in Kɔndɔm (Jɔn 3: 5). 'Spiritual,' en na dat mek wi ɔlta na spiritual. 'Di Sakrifays fɔ di Mas' en di 'Altar' fɔ di Episkɔpal Chɔch,

Chapta X Pristly Vestments, Di ɔfrin fɔ Insens, ɔl na di sem

alien to di 'nyu en liv we.' Den ɔl tu de

Di Priesthood Dead Judaism ɔ to Heathen Idoltriry.

Di levitical prishud bin tipik fɔ di Kristian

3. Dat di kɔnsakreshɔn fɔ di prist ɔnda di lb na bin

pristhood. 'Ye bak as living stones, den bil wan tipik fɔ di Kristian in kɔnsakreshɔn to Krays. Spiritual Haus, fɔ bi oli prishud, fɔ ɔfred ɔp spiritual sakrifays, akseptabl to Gɔd tru Jizɔs

Wi dɔn si insay di chapta den we dɔn pas se di rilitiv

Krays,' Pita 2:5. Also Vas 9 'Bɔt una na ilekt rays, pozishɔn fɔ di ɔlta fɔ bɔn ɔfrin en di lava insay

a royal prishud, wan oli neshɔn, wan pipul fɔ Gɔd in yon di Kɔt fɔ di Tabanakul bin sho di we fɔ

possession.' 'Yu fit fɔ tek di buk, en yu go sev. bikɔs as den ɔl tu tinap opɔsite di domɔt fɔ di

open di sil den we de de, bikɔs yu wash kil, en du di Tabanakul, so di krɔs fɔ Krays en di ɔdineshɔn fɔ

bay Gōd wit yu blōd, man dēn we de na eni trayb, baptayz tinap opōsite di chōch en fō bi en tong, en pipul, en neshōn, en mek dēn aproch fō go insay de. Agen, di fōs tin bin go to fō bi to wi Gōd wan kinđōm en prist dēn, en dēn tru di get na di kōt na di olta, en afta dat di rien na di wōl' Rev.

Laver we de na di wōl. So, in di we fō sev di sin fōs kam

analogy dōn kōmplit. Dis go apin stil mō klia wan na di neks chapta. Jes naw a want fō sho di tu-foł tayp--'di wata wit di wōd.' Na tit. 3:5 Wi rid se, 'Akōdin to in sōri-at i sev wi tru di was (marg., laver) fō mek wi get nyu layf en fō mek di Oli Spirit nyu.' Wi dōn si se Gōd in Wōd na di 'sōd fō di spirit,' dat na, na di we we di Oli Spirit de yuz fō chenj. Na dat mek wetin di Wōd de du di Spirit de du. Insay di tēks we wi dōn tōk bōt, wi get di trut we wi dōn establish se di wōd en di wata nō go separet, na dat mek nōto so tin lēk klas prishud, lēk fō get na di Chōch of Rom en di Chōch na England. Dis mistek dōn bi, insay ol di ej dēn frōm we dēn bin fōs am fō di chōch, we na bōku bōku pipul dēn we de mek mistek. Wi nō get wan dawt fō se na di rut fō di tik we de agens Krays. En aw i at fō rut dis bad tin! Di difrens bitwin 'klēji' en 'layiti,' di wan-man ministri, en fō tru, evri kayn we fō jōs ofishalism, na tin we pōsin kin tray fō no bōt dis big big bad tin.

Fō Krays we dēn nel pan di krōs, biliv, ripent; Dōn as pōsin we biliv pan penitent pan Jizōs i baptayz, en go insay di chōch. Naw dis oda dōn rivens bay di introdōkshōn fō bebi baptizim. Dis prōsis de put di 'lava fō rijeneshōn' bifo Krays in krōs, en i dōn mek sōm bad bad mistek dēn we de na di tichin; Fō, fō no kōrēkt wan fō no di skripchō kōnekshōn bitwin baptizim en fōgiv sin en di nyu bōn, klos to ol di baptizim savis fō bebi dēn de tich se di pikin dōn rigenerate insay baptizim. en so strōng wan hold get dis tichin bōt minista en pipul dēn, dat di fōs wan kin oltem skrupul fō rid dēn berin savis oba di day bebi we dōn day we dēn nō baptayz; En di las wan kin imajin bōku tem di pikin we i bōn dis kayn kes we i lōs. Infant baptizim fō, insay di kayn we aw tin dēn tan, rōng, as wi dōn si Gōd in Wōd na fō de en opreshōn na di pōsin in at we baptayz. Baptism nōto jōs bōdi akt. Na di baptizim fō di wan ol man, sol en bōdi; I min day fō sin, en fō get layf bak to 'nyu layf;' I de sho se pōsin get fet en ripent bay wan oda sayn we de na do. Naw, bikōs nōbōdi pan dēn tin ya nō go bi tru bōt bebi dēn, i sho se bebi baptizim de agens Gōd in wōd. Wetin dēn? Di oda we aw di prist dēn kōnsakret na di we aw dēn chenj am to Gōd. as di kandidat fō di prist wok fōs kam wit in sakrifays, en get atonment tru di blōd fō di inosent viktim, we i ful-op wit fet en ripent; Dōn dēn bin de was am na di Lava; Dōn dēn bin de wēr di klin wayt klos dēn; en afta dat, go insay di Oli Ples fō minista na di tabanakul; So insay kōnvēnshōn di po lōs sin fō fōs kam wit fet en ripent to di kruk sevō-to di blōd fō in krōs-en so biliv, baptayz insay wata insay di nem fō di Papa, di Pikin, en di Oli Spirit, en So 'put pan Krays' i klos insay in rayt we nō get wan bōt, en dēn fit am fō go insay di chōch en bi wan layfful memba na di sem.

En naw fō dōn dis chapta mek mi kayn rida aks, 'A dōn kam to Krays dis we?' A de aks yu fō fēn di Nyu Tēstament en jōj fō yusef if na di 'we fō di Masta' o nōto so. Fōs kam to Jizōs--Kam to di Ship fō Gōd--Kam to di blōd fō di Nyu Kōvinant, kam en trōst am, kam en lōv am, kam en sōrenda yusef ol to am, en so, en so nōmō, kam fō kam to am In baptizim, bi 'bōri wit Krays,' en 'insay Krays.' ber di ol layf di ol man, en rayz frōm di simbolik grev fō liv fō Krays, oli en sote go. Dōn wit gladi at go insay in oli ples-di chōch, en de sav di big kinj wit ol in at, en swit fō enjōy di 'kōmyunion fō di oli wan dēn.'

Chapta XI

Di Oli Ples

Di prist duli kōnsakret, go insay di Oli Ples fō du savis de. Di oli ples na bin di fōs ples fō di tabanakul, we dēn sheb frōm di 'Oli of Holi,' o insay kōmpawtment, bay wan tik vel we get tin dēn we rili rich. Dis vel bin de ayd di oli wan pan di oli dēn frōm di oli we dēn bin de si, en na wan tem nōmō di ay prist bin pas am insay di ia. Dēn bin

mek di kotin we de na di domot na di tabanakul wit di sem rich tin we di vel bin mek, en i no get wan dawt se den bin kip am don so dat i no go si di oli ples from di we aw pipul den de si tin na do. Naw, dis oli ples, wit in fonicha en divayn savis, na di tipik fo di Choch fo Jizos Krays. Bay di wod choch a no min se yunivasal, mistik natin we boku pipul naw de tek di Choch fo bi, bot di asembli fo Krays in pipul den, we de mit oltem na eni given ples fo woship God in spirit en fo tru; O in oda wod, di Choch of God as den don oda en put am bifo wi na di Nyu Testament. Insay dis choch ol na prist--as wi don si-mek lek blod en wata--fet insay Krays, en baptizim. 'Le wi kam nia (as prist den) we don get wi at we den don sprinkl from wan wiked konsens, en wi bodi was (bat) insay klin wata.' en as nobodi no de fred fo go insay di tabanakul we noto bin prist we den don odinet fayn fayn wan, na so nobodi no fo tek am se i go go insay di choch en tek pat pan in previlej den we den no bin don konsakret di rayt we fo mek den pik God.

Fo di Choch we den bin fos establish (Akt 2: 42) den se 'den kontinyu fo tinap tranga wan na di Apusul den tichin en feloship; insay di brek we den brok bred en di prea den.' Dis pat de sho di prinsipul tin dem we bin de enjoy di devoshon en woship fo di choch. En we wi bin de chek di tabanakul, wit in fonicha en in savis den, wi go si se den tin ya na bin di tin den we bin rili impotant.

Di Lampstand.

Wi bigin wit di golden lampstand. Dis na bin wan rili fayn en kost fonicha. Den bin bit am wit wan solid mas fo gold, we weigh wan talent, we ikwal to £5475 insay wi moni. I bin get wan sentral stand wit lamp we tinap stret, en siks branch-lamps, tri na di tu say den. Di wan ol tin bin fayn en den mek am fayn fayn wan, den bin de wok olsay insay shep den we get flawa en frut den na di granat den. Den bin bon oyl we den pul from oliv beri na di lamp den, en dis bin mek faya we bin brayt pasmak. Den no bin eva alaw di layt den fo go na do, bot na di prist den wok fo kip den ful-ow wit oyl en trim den oltem. Den bin gi gold snuffers fo ep fo trim, bot den no bin gi eni ekstingyushon. Den bin put di lampstand na di left say na di oli ples, en na in nomb bin de layt.

Naw, wetin, insay Krays in Choch, dis fayn fayn lampstand, wit in faya we de bon, we den bin want fo sho bifo tem? Di ansa na di wod fo divayn inspekshon, o di 'apsul' tichin.' Dat tichin na God in wod, en noto oda tin. Di kompiashon den we de kam bien ya go sho di trut fo dis konklushon:

1. Di lampstand bin rili valyu, bikos na klin solid gold. God in Wod na klin en i get valyu we nobodi no go ebul fo chek. Di wan den we no enitin bot in valyu ful-ow fo endos di wod we di Sam buk tok se: 'Aw presho sef na yu tink to mi, O God!' God in Wod rili valyu bikos i de sho God, evin, sote go; sho di we aw fo sev, fo oli en layf we go de sote go. Insay wan wod bikos i ful-ow wit Krays.

2. Pure gold na di tin den we de te pas ol. Na ya bak di lampstand de testify to God in Wod we 'Endurath sote go.'

3. I bin rili fayn. God in Wod ful-ow wit di fayn fayn tin den we oli.

4. Di sevin branch den de sho se den pafekt--komplit. 'Di nomba sevin na bin di pafekt nomba. Den don tok wit boku pawa en fayn fayn tin den (luk Maston in Krays insay di tabanakul), se den sevin lamp den ya de sho di Baybul, wit in tri big big divishon den-di lo, di Sam den, en di profet den na wan say; en tri Nyu Testament Divishon den-di Akt den, di Leta den, en di Reveleshon na di oda say; wit Krays insay di Gospel den as Chif Sentral Stem. Bot a don dispoz mi fo tek den sevin branch den ya as den bin want fo poynt to oda tin. A tek am se di ol agriment institiushon den bin tipik fo tin den we essentially bi fo di nyu wan. So di lamp-stand de ripresent nyu agriment tichin, dat na, di tichin we di apusul den de tich. So, a tek di sevin branch den-di pafekt nomba--fo ripresent di 'yuniti fo di spirit' as den somariz am na Ef. 4: 1-6: 'A so, di prizina we de na di Masta, de beg una fo waka fayn fayn wan we den kol una, wit ol di lowa en ombul, wit longsof, fogiv una kompin in lov, we de gi dilijens

fɔ kip di wanwɔd di Spirit we de insay di bond fɔ pis. Wan bɔdi ɛn wan spirit de, ivin as dɛn kɔl una bak wit wan op fɔ yu kɔl; Wan Masta, wan fet, wan baptizim, wan Gɔd ɛn Papa fɔ ɔlman, we dɔn dɔn ɔl, ɛn tru ɔl, ɛn ɔl.'

Di yuniti fɔ di lampstand nɔ bin jɔs si insay di pafekt nɔmba fɔ in branch dɛn, bɔt i bin si am bak insay di fakt se dɛn ɔl bin bit am aut pan wan solid mas fɔ gold. Dis na fayn fayn tin we de sho di wanwɔd we di Spirit get as di 'Aposul in tichin de eksplen am.' As wi si na Efi. 4, Sevin yunit dɛn de na di wanwɔd we di Spirit get, ɛn ɔl dɛn tin ya kɔmɔt frɔm wan preshɔ mas-di Masta Jizɔs Krays, ɛn ɔl dɛn jɔyn to am. Fɔ dɔn pul ɛni wan pan di branch dɛn na di lamp-stand, i bin fɔ dɔn pwel am, ɛn pwel di pafekt we i pafekt. So, fɔ pul ɛni wan pan di tin dɛn we Pɔl tɔk bɔt insay di 'Unity of the Spirit,' bin fɔ dɔnawe wit di kɔmplit we i kɔmplit ɛn mek i nɔ fayn.

Suppose wi de tray in effekt. Le wi pul frɔm Kristian rilijɔn (bikɔs na dat spirit' min) di 'wan Masta.' Aw ɔl di ɔda wan dɛn nɔ go get minin go bi!

Na bɔdi go de we get spirit, bɔt nɔ ed. Fet nɔ go get ɛni atrakshɔn, nɔ ɔbjekt; Baptism nɔ go get ɛni end ɛn op nɔ go get ɛnitin fɔ du wit am.

5. Di layt fɔ di lamp-stand na bin di wangren layt we di tabanakul bin get. Windo dɛn nɔ bin de. No layt nɔ bin borrow frɔm nature. Bay di layt we di lamp dɛn bin de yuz di prist bin de wok, ɛn dɛn bin si ɔl di ɔda tin dɛn we de na di tabanakul klia wan. I saf, klia layt layt ɔp di wan ol wit big biuti. So na di Chɔch fɔ Krays. Di tichin we di Aposul dɛn de tich na di wangren lɔ we get fɔ du wit fet ɛn wok. I impɔtant pas ɔl fɔ ɔl di wan dɛn we want fɔ mek Gɔd gladi fɔ ɔndastand dis. Fɔ fred ɛn pwel pwel tin dɛn dɔn bi di bad tin dɛn we kin apin we pɔsin nɔ tek tɛm wit dis na ɔl di Kristian tɛm dɛn. Insay wan chapti we dɔn pas, wi dɔn si se dɛn bin put di aposul dɛn wit di pawa we Gɔd get, ɛn dɛn bin wɛr pawa we nɔ de mek mistek as di wan dɛn we mek ɛn ɔganayz di chɔch. If dɛn bin dɔn no dis big trut ɔl tɛm, mɔtalman biliv, tichin, ɛn sekshɔn dɛn nɔ bin pɔsibul. To dis ɔtoriti nature ɛn rizin fɔ sɔbmit. We di 'aposul dɛn' we de tich', i go bi di wan dɛn we de na di chɔch, wi go bi Kristian dɛn fɔ no wi ples ɛn wok, ɛn si di glori we Krays get pan ɔl di tin dɛn we i de du.

6. Di prist dɛn bin fɔ kip di lamp dɛn trim ɛn bɔn. So, insay di Chɔch Gɔd in pipul dɛn de du di wok fɔ kip di fet as fɔs dɛn dɔn deliv am, ɛn fɔ kip am fri frɔm ɔl di intapɔleshɔn ɛn perveshɔn dɛn.

So, di lamp-stand bin sho di tichin we di aposul dɛn we Krays bin mek fɔ Krays bin tich. ɛn as di stem ɛn di tin dɛn we de insay da tichin de na Krays, wi si aw di lamp-stand bin de sho am klia wan pafekt wan. Di rizin we mek di lamp-stand de na di tabanakul na bikɔs in layt kin shayn. So, di rizin fɔ di aposul dɛn tichin na di Chɔch na bikɔs Krays kin bi wi layt, so dat wi go ful-ɔp wit In layt, ɛn go na di wɔl fɔ de insay wi yon tɛm 'di layt fɔ di wɔl.'

Chapti xii

Di tebul fɔ shew-bred

Dis na bin tebul we dɛn mek wit Akasi wud we dɛn ɔvalayz wit gold, ɛn i bin get gold krawn. I bin lng lek  $3\frac{1}{2}$  fit, i bin wayd 2 fit, ɛn i ay  $2\frac{1}{2}$  fit. I bin get dish, spun, bol ɛn kova; ɔl na klin gold. Di we aw dɛn bin de yuz dis tebul we bin get bɔku mɔni ɛn we bin fayn na fɔ ol di 'shew-bread.' Ful direkshɔn dɛn de gi na Lev. 24:5-9 we dɛn de yuz fɔ mek di fim. Di 'shew-bread' bin get twelv kek dɛn we nɔ get yist: wan fɔ ɛni trayb. Dɛn bin fɔ put dɛn na tebul insay tu row-siks insay ɛni wan pan dɛn 'bifo di Masta.' Na di prist dɛn nɔmɔ fɔ it dɛn, ɛvri Sabat; ɛn fresh bred dɛn we dɛn put insay dɛn ples we dɛn bin de pul di ol wan dɛn. Dis tebul bin tinap na di rayt say na di tabanakul, we de agens di gold lampstand.

No dawt nɔ de, a tink, se dis bin de fɔ simboliz di 'brɛkin fɔ bred,' di nɛks tin we dɛn notis na Di Aposul Dɛn Wok [Akt] 2: 42 bitwin di tin dɛn we di chɔch 'stedi' bin si. Di pɔynt dɛn we dɛn kin kɔmpia kin klia lek di shado to in sɔbstans. 1st. Dɛn bin kɔba di tebul ɔlsay wit gold (wi mit wit gold ɔlsay na di tabanakul), we de sho di valyu tin dɛn we dɛn put insay di Masta in it. Dɛn kin valyu gold ɛn dɛn kin luk fɔ am pas ɛni ɔda tin. Bɔt to di angri sol di



fɔ insens, ɛn di pipul dɛn nɔ bin fɔ yuz dɛn we dɛn de fil pen we dɛn day. We wi si se na divayn kɔmpawnd wi go biliv gud gud wan se di ɔda tin we de smel we dɛn bɔn am bin gladi fɔ get fayn sent. Di tɛm dɛn we dɛn bɔn di insens na bin di awa, mɔnin ɛn ivintɛm, we dɛn bin gɛda di pipul dɛn na di get na di tabanakul fɔ pre. Si Lyuk 1: 8-10.

Wi lef insay no digri fɔ dawt, so, as to di figurative minin fɔ dis insens. I de sho se 'di prea dɛn' na di Chɔch; we di wan we de rid go mɛmba fɔ bi di ɔda akt we lef fɔ wɔship na di chɔch, lɛk aw, bin tɔk insay Akt 2: 42, we wi fɔ tink bɔt. Insay Reveleshɔn 8: 3-4 wi rid se, 'ɛn wan ɔda enjel kam tinap na di ɔlta (fɔ insens), ɛn dɛn gi am bɔku insens, se i fɔ ad am to di prea dɛn we ɔl di oli wan dɛn de pre, pan di wan dɛn we de ol di Golden Altar we bin de bifo di tron, ɛn di smok we de na di insens, wit di prea dɛn we di oli wan dɛn bin de pre, bin go ɔp bifo Gɔd kɔmɔt na di enjel in an.' Devid bin pre, ɛn sho aw i ɔndastand wetin di ɔlta we de na insens min, 'Lɛ mi prea de bifo yu as insens bifo yu.' Wi nɔ nid ɛni ɔda pruf. Di insens bin tinap fɔ pre; ɛn as di wan ol fɔ shadows di Chɔch ɔf Gɔd insay di Gospel ej di insens fɔ min 'di prea' we de fɔm wan impɔtant pat pan di ɔda fɔ divayn wɔship na di Chɔch. I de mek fɔ di wan we dɛn yuz di tabanakul nɔmɔ, de sho se nɔbɔdi nɔ go gri fɔ wɔship Gɔd frɔm di wan dɛn we nɔ de kam nia am di nyu ɛn liv we, lɛk aw dɛn bin dɔn mak am bifo tɛm na dis wok. Fɔ tink se di pɔsin we sin kin jɔs pre in we fɔ fɔgiv ɛn sev, na fɔ put di 'we' we di Masta get as wi dɔn si am tayp.

Dɛn tek di faya we de na di ɔlta fɔ insens frɔm di ɔlta fɔ di ɔfrin we dɛn dɔn bɔn. Dem tek di faya fo di 'censer' tu fo di sem ples. Nadab ɛn Abihu bin smit wit day fɔ bɔn 'strenj faya' bifo di

Lɔd, dat na, faya nɔ tek frɔm di ɔlta fɔ bɔn ɔfrin. Dɛn bin brok di kɔnekshɔn bitwin di tu ɔlta dɛn. Di lesin we dis de tich na dat, pan ɔl we wi pre ɛn prez wi go bi if wi nɔ fɔs kam to Krays ɛn 'get di atɔnment' insay Gɔd in yon we, wi prea dɛn go bi wan abomination to Gɔd.

Inklud in di prea dem fɔ di Chɔch na prez ɛn teksgivin. ɔl di prea dɛn fɔ miks wit tenki to Gɔd fɔ di Mercies we dɛn dɔn get trade we dɛn dɔn get. Di insens na bin fayn fayn sent. Dis de sho aw wi Gɔd gladi we wi de wɔship bifo am, ɛn ledɔm bifo am wetin wi at aks fɔ.

So, wi si se di fɔs kɔmpawntment fɔ di tabanakul wit in fɔnicha bin fɔs-shadow di wɔship fɔ di Chɔch ɔf Gɔd insay di gospel ej. Dɛn invayt di pɔsin we de rid fɔ stɔdi di fɔs leta we Pɔl rayt to di Kɔrintian dɛn, usay i nɔ go te igen i go si se di tin dɛn we wi dɔn sho na bin jɔs di wan dɛn we Pɔl bin get, ɔnda di divayn dairekshɔn, 'set in ɔda' fɔ di wɔship we dɛn bin de wɔship di chɔch we dɛn gɛda am we dɛn gɛda togɛda. Na Chap. 11 I bigin bay we i kɔment dɛn fɔ we dɛn ol di

'traditions,' dat na, di ɔdinans dɛn fɔ Krays. I den go on fɔ kɔrɛkt sɔm iregulariti dɛn we dɛn bin dɔn indulj, we insay di men we de ol di 'tradishɔn dɛn' as dɛn de sen am. Dɔn dɛn mek refrɛns to di 'tichin' na di chɔch. I klia se dis na bin wan pan di kɔlchɔ we dɛn bin get, ɛn bɔku pan dɛn bin tek pat. Na ya wi si klia indikeshɔn fɔ di chɔch we de kɔntinyu fɔ de na di 'Aposul dɛn' tichin.' den lower down in chap. 11 Wi si se dɛn kɔntinyu bak fɔ 'di bred we dɛn brok;' ɛn insay Chap. 14 Dɛn bin tɔk bak bɔt 'di prea dɛn' we di chɔch bin de enjoy ɔltɛm.

Naw bifo wi kɔmɔt na di oli ples, wi kin rili tink bɔt di sens ɛn lɔv we Gɔd get fɔ ɔda so di wɔship we i de wɔship in chɔch. We wi de kam togɛda, di men tin we bin de na di chɔch na bin di Masta in Sapa Gɔd bin dɔn ɔdinet am so, nɔto bikɔs ɔf di tin dɛn we de insay, bɔt na bikɔs ɔf di tin dɛn we dɛn bin de pɔynt to. Dɛn bin mek Krays in bɔdi ɛn blɔd fayn fayn wan: Dɛn bin tɔk bɔt fɔ fri, fɔ fɔgiv, fɔ mek pis wit Gɔd; Dɛn bin ripresent di sɔs ɛn di tin dɛn we dɛn bin de yuz fɔ liv layf we get fɔ du wit Gɔd biznɛs, ɛn dɛn bin de sho aw fɔ go bifo to di glori we Jizɔs Krays bin de sho. Yu tink se ɛnitin go fit ɛn fit pas di ples we dis ɔdineshɔn de ol na di chɔch? Di 'tichin' ɔ di unfoldin fɔ di divayn trut bay di wan dɛn we sabi fɔ tich na impɔtant tin bak fɔ mek di Chɔch gro. 'Seire di sincere milk of the word' se Pita se, 'dat una kin gro de.' ɛn las wan, 'di prea dɛn' (we dɛn fɔ get prez fɔ) drɔ di sol nia Gɔd ɛn kip am de. Dɛn de briŋ di blɛsin dɛn we Gɔd de gi wi dɔŋ to wi. Bay dɛn wi de fɛn gris fɔ ɛp insay

təm we nid de. Fɔ tru, insay den divayn apɔntinment ya wi get ɔl wetin wi kin kɔnsev fɔ bi nid fɔ di Chɔch in apbildin insay di divayn layf.

## Chapta XIV

### Di oli fɔ Holies

Dis kɔmpawtment na bin skwea rum, we den sheb frɔm di oli ples bay di fayn fayn vel, we wi go get sɔntin fɔ tɔk leta. Di bildin bin, fɔ tru, den mek am wit di sem tin den we di Oli Ples bin mek. Di difrens bitwin di tu kɔmpawtment den na di fɔnicha en layt. Di ples we oli pas ɔl bin get:--(1) Di Ak fɔ di Kɔvinant. Dis na bin chest we den mek wit wud, we den bin de ovalayz wit gold. I bin get wan kɔpi fɔ di lɔ, wan gold pɔt we get mana den we den bin dɔn kip wit mirekul, en Eron in stik we bin de bud. (2) Di say we den de mek sɔri-at. Dis bin mek di lid fɔ di ak, en i bin get sɔlid gold. Wan fayn krawn we den mek wit gold bin de mek di sayd den fayn, en tu cherɔb den we den mek wit gold bin tinap, wan na eni end, wit den wing den bin de go nia densef en den fes bin de ben to di ak. Den bin bit di wan ol wan wit wan mas gold. Lek di oli ples, di oli we oli nɔ bin get winda; Nor bin get wan lampstand, en as di tik vel bin kip klos i bin go bi in total en perpetual daknes, bot fɔ di gloriful lait we bin layt am. Wetin na bin da layt de? Na bin di layt fɔ Gɔd di Shechinah. Dairekt oba di ark of di Covenant rise di wɔndaful simbol of di divain prezens--di pila of klaud bai de en faya bai nait. Dis faya we nɔ izi fɔ ɔndastand bin go insay di tik tik tik den we de na di tabanakul en kam dɔŋ na di sɔri-at sit, bitwin di cherɔb den we get glori, en dis bin mek di oli we oli pas ɔl wit wan layt we pas mɔtalman layt. Di wan we de rid kin izi fɔ imajin aw dis kɔmpawtment go mɔs dɔn get gloriful wan, wit in gold wɔl den, in fayn fayn kɔva en vel, in golden ak en sɔri-at sit, en ɔl layt so brilliant wit divayn layt frɔm evin!

Wetin, den, dis ples we oli pas ɔl de ripresent? No dawt nɔ go de se i tinap fɔ di oli prezens fɔ Jiova. evin, nɔto wan say, bɔt na stet, as wi de rid insay Ibru 9: 24: 'Bikɔs Krays go insay nɔ go insay wan oli ples we den mek wit an, lek insay paten to di tru, bɔt insay evin sef, naw fɔ apia bifo di fes . fɔ Gɔd fɔ wi.' Dis na sɔntin we wi fɔ no bɔt. Naw le wi chek di simbul den ditayli.

1st. Di gold, rich hangings en kɔva, lek aw den bin dɔn eksplen bifo tɔm, de pɔynt to jentri, glori, ɔna, oli, evin. Den tin ya ɔl na Gɔd en evin, as den men say.

2nd. Di Ak, wit sɔri-at sidɔm ples en Shechina we den jɔyn, na tin den we de sho se Jiova bin de na di tron pan ay ay wan. Den bin de tek di ak ɔltem se na di sem wit Gɔd in prezens. Dat dis na bin di divayn intenshɔn bɔt am kliɑ frɔm bɔku insident den we get fɔ du wit am insay in afta istri. We di Filistin den bin kech am, di gyal pikin we bin de day we Eli bin de day bin kray se: 'Di glori de kɔmɔt na Izrel, bikɔs den tek di ak.' En we den ker am go na di tempul fɔ Dagon, di fish-gɔd bin fɔdɔm bɔku tɔm bifo am. Enisay we den bin de ker am go na in kapchɔ, sik en sik we den kɔl bad bad sik bin pwel di pipul den. Den bin bit Uzah day fɔ we i tɔch am, en den kil fifti tawzin man den na Betshesh bikɔs den bin de luk insay de. Na di ɔda say, di os fɔ obe-edom bin get blesin ɔl di tɔm we i bin de rest ɔnda in ruf. Di Izrelayt den bin de tɔk bɔku tɔm bɔt Gɔd we bin de 'bitwin di cherɔb,' en di

filistin den se, we den de tɔk bɔt di Ak se, 'Gɔd dɔn kam insay di kamp.' Frɔm ɔl dis i kliɑ se di Ak as a ɔl na bin sayn fɔ Gɔd in wɔndaful en bad bad prezens. Le wi naw tink bɔt in pat den. (a) Di Ak bin get wan kɔpi fɔ di lɔ. Pɔl se: 'Di lɔ oli, jɔs, en gud.' Na bin di sayn fɔ Gɔd in pafekt oli we. Na di 'lɔ fɔ di agriment,' en na dat mek in ples na di Ak de sho se Gɔd na 'fɔ mek Gɔd kip Gɔd.' 'Di wɔd we di Masta tɔk nɔ go brok,' i 'endureth sote go,' en wetin i dɔn prɔmis se i go mɔs pefɔm. We Gɔd bin sho in sef pan di bɔdi, insay in Pikin Jizɔs Krays in pɔsin, i bin fulfil di wɔd den we Devid bin tɔk se, 'Tyu lɔ a dɔn ayd insay mi at, se a nɔ go sin agens yu,' en Jizɔs 'ful-ɔp di lɔ en di lɔ en di tin den we de na di wɔl, mek i ebul fɔ ɔnɔ am.' (b) Di ak bin get bak di 'Golden Pot of Manna.' Di mana na bin di it we pas mɔtalman it we Gɔd bin de gi in pipul den na di dɔzat we nɔ get natin. I bin kɔmɔt na evin dɔŋ; I bin mistek--di pipul den se, 'Wetin na am?' I nɔ bin bi di tin den we den bin de mek na di wɔl, bikɔs di dɔzat nɔ bin



get natin. Den bin kip am wit mirekul insay di ak. Naw ol dis de tok klia wan bot di dip tin we God want, we den bin ayd fo long long tem, bot we den don sho naw insay Jizos Krays, bot di bred we de gi layf, we, if man it, i go liv sote go. "Mi na di bred fo layf," Jizos se. 'Yu papa den bin rili it Manna na di wildanes, en den don day. Dis na di bred we de kam don na evin, so dat man kin it am en no day.' Dis na 'di misteri fo God biznes: God de sho insec na di bodi.' (c) Insay di ak, den bin put am bak 'Aaron's Rod we Budded.' Di istri bot dis rod de sho se i impotent. Kora, Dathan en Abiram bin want fo bi prist, en i bin lid wan ribel on agens Mozis en Eron. Fo mek Eron en pul den ton agens di govment, God bin tel God fo mek den put dray stik fo eni trayb, en den fo put di ed fo eni trayb we den rayt pan am, na di tabanakul. 'En i kam fo pas se pan di Moro Mozis go insay di tabanakul fo witness, en si di rod na Eron fo di os we Livay bin de bud, en briji di bod den en di flawa den en gi amond.' So, Eron en in os bin ful-3p en den bin don mek am fayn fayn wan insay di prist den; Di pati we bin de ton agens di govment bin s3fa bad bad wan as di blesin we den bin get fo den temerity. Naw wetin mek den put dis rod na di ak? Akodin to Numb. 11:10 I bin 'kept fo wan token agens di pikin den we de ton agens di govment.' Dis na bin di we aw den bin de yuz am wantem wantem. Bot pan ol we i bin sav da rizin de fo Izrel, i sho bak di sikrit we God bin want fo du we get fo du wit di ki9 in prist wok we Jizos Krays bin du. Tink bot: Na bin wan dray stik. Krays bin 'as rut aut of dray gron.' Bot naw i don blo en i don bia frut as di big ay prist we de na in tron.

So, di tin den we de insay di Ak de tok fayn fayn wan bot di sikrit we God ayd fo long long tem, bot naw den don sho am insay Jizos. 'As den rayt mi yay no si, en i no yeri, en i no don go insay di at fo motalman di tin den we God don redi fo den we lek am, bot God don sho den to wi bay in spirit, fo di spirit we de luk fo Oltin--yea, di dip tin den we God de du.'

3rd wan. Di Mesi Sit. Di nem fo dis fayn fayn kova we den koba di ak rili sho se i de tok. Na di p3sin we de mek p3sin want fo du wetin rayt. I de sho di kayn we aw God de s3ri fo am, we get s3ri-at en we lek God. Pan ol we di tin den we de insay di Ak bin sho se God de du wetin rayt en i fetful, en i sho se Krays kam as wi rayt, en wi big ki9 en prist; Di s3ri-at sit de tel wi se God rili fayn en i want fo sev wi. I sho se insay di ful we God ful-3p, God go gi wan rial s3ri-at sitjes Krays--we dis na bin fayn shado. 'Na in na di p3sin we de mek wi sin den, en noto fo wi nomo bot fo di sin den we de na di wan ol wol.' Na ya wi de wach aw di tru en di rayt we, wit lov en s3ri-at, den miiks am togeda fayn fayn wan; di f3s wan we bin de na di Ak, en di sek3n wan na di say usay den de mek s3ri-at. So insay Krays 'Mesi en Trut don mit togeda.'

4th. Di cherob den we get glori. Dis na bin enjel imej den we bin de luk don pan di s3ri-at sit, wit wing den we den bin de ekstend to densef. Di we aw den bin de biev bin sho se den rili want fo ondestand di sikrit den we de na di Ak en di Mesi Sit. Den de tinap fo di enjel den en di enjel den we de rawnd God in tron na evin. Wi rid bot di Cherub den we den put na di entre na lden, fo gayd di tik we de gi layf, en mek di man we gilty no it de. Dis na bin wan s3ri-at prevenshon, lek dis sin we don f3d3m nobodi no go gri fo 'layv oltem.' Na ya bak den de gayd di s3ri-at sit; En as den de luk don so gud wan pan di s3ri-at sit en di ak wi memba di wod den we se 'Us tin den (di tin den we wi de sev) di enjel den want fo luk insay.' No dawt no de atol se God in enjel den tek dip intres pan di destiny fo motalman rays. Fo di pikin den Krays se, 'Den enjel den kin rili si mi Papa in fes we de na evin.' Insay lbru pipul den aks di kwesty3n se, 'Den no ol minista spirit den we den sen to den to di wan den we fo get di rayt fo sev?' Jizos tinap fo den as pipul den we de gladi fo God in gladi at 'ova wan sinman we ripent pas pas naynti en nayn j3s pipul den we no nid fo ripent.' Den de ple impotent pat olsay na di Ol Testament fo minista to motalman bot God in tin den; en insay di big big fiuja--as wi si insay Revelesh3n--den go j3yn di gloriful triumphs fo di Ki9 fo Ki9 den en di L3d fo di L3d den.

5th. Di Shechinah fo Glori. Dis, as wi don si, na di layt we pas motalman we bin de ron don pan di s3ri-at sit, en na bin di wangren layt fo di oli we oli. Di insay tabanakul we den bin don si bifo tem, na bin di sayn fo evin, en na ya wi get wan sayn fo God insec. Evin no nid layt fo di nature--God na in layt. Bot dis ples en dis layt sho se God don kam don fo de wit motalman. As den rayt am, 'i de bitwin di cherob dem.' God bin tel Mozis bak se, 'A go de

tɔk to yu frɔm ɔp di sɔri-at sit frɔm bitwin di tu chɛrɔb dem, we de na di Ak fɔ di Testimoni.' So na wan glori fɔ di glori we Gɔd get we i kam pan Jizɔs in Chɔch. Bɔt pan dis leta. Onli let mi ya notis di fact se in tu kompartment dem na di tabanakul no floor bin de bot di desert sand. Insay di neks chapta wi go si se dis na bin pɔynt we rili impɔtant.

## Chapta XV

### Di Ay Prist

Di kɔnsidareshɔn fɔ di Ay Prist na wi las bɔt big big tim. Dat di Ay Prist bin want fɔ bi wan kayn Krays di Nyu Testament ful wan en bɔku bɔku wan. Bɔt, as wi go si, di glori en di big big tin we Krays get, nid ivin pas di Ju ay prist fɔ sho am. As di sɔbjekt na brayt i go mɔs kɔvinant fɔ sheb am to sekshɔn den. Lɛ wi tek fɔs in klos den.

Dis bin rich en fayn. Di ɔnda klos den na bin klin wayt linin. Wi de mɛmba wi so bɔt di klin we aw Jizɔs bin klin en di we aw i bin de liv in layf en di layf we i bin de liv, we bin 'oli, we nɔ bin de du bad, en we nɔ bin get wan dɔti, en we bin de bitwin di wan den we de sin.' Neks wan na di 'Robe of the Ephod.' Dis na bin wan kayn tunik, we get blu matirial, we de kam dɔŋ dɔŋ di ni den. 'upon di hem of it' bin de pomegranates of blu en purple en scarlet; Alternated wit golden bells, we bin de soun swit we di ay prist go insay di oli of Holies. I fayn fɔ no se di klos den bin get di sem tin en di kɔlb den we den bin de yuz fɔ hang en kɔba insay di tabanakul. I tan lek se di tunik fɔ di ay prist de sho di oli gladi we den briŋ to wi insay Krays in Gɔspɛl. Ova dis robe kam di ephod. Dis na bin wan fayn en kɔst atikul we den mek wit klos. Na bin shɔt tunik, den bin de hang am wit sholda, en den mek am wit gold, blu, pepul, skarlet, en fayn twin linin. Den bin de bit gold plet den tin en kɔt den insay tred, en den bin de wok atis wan insay di tin den. We a bin go na di Indian en Kɔlonial Egzibishin na Lɔndɔn sɔm tɛm bifo dis tɛm, a bin si sɔm oriental nidul wok den we get gold, we bin slap mi as strenj we kɔrɛkt to di diskripshɔn fɔ dis ephod. Di wok pas insay rich en fayn fayn tin den ɔl wetin a bin dɔn ɛva si bifo. Wi get insay dis ephod wan simbul fɔ di divayn glori en digniti fɔ wi big ay prist; Nɔto lek aw i bin de na di wɔl, bɔt as i de naw na Gɔd in prezens fɔ wi.

Na di fɔs pat pan dis fayn fayn ɛfɔd, den bin put di bres plet. Dis, sɛf, na bin atikul we get glori fayn fayn wan. Den bin mek am skwea, en dubl am, so dat i go mek wan pɔkit, we de kɔba di bɔdi. Den bin yuz di sem tin we den bin yuz fɔ mek di ɛfɔd; bɔt di men tin we i bin fayn na bin twelv valyu ston den we get difren kɔlb den we den put insay, insay 4 row den we get tri row den insay ɛni wan pan den. Na ɛni ston, den rayt wan pan di 12 trayb den na Izrɛl. Na dat mek den bin ripresent di wan ol twelv trayb den na dis bres plet; ɛn ledɔm pan di Ay Prist in at as i de apia bifo Gɔd. Dis bres plet we get twelv valyu ston den, we tinap fɔ di twelv trayb den, na fayn fayn sayn fɔ Krays wi big Ay Prist we de kɛr di chɔch, we I lek bad bad wan, na in at; we i de beg fɔ am bifo In Papa.

Di preshɔ ston den de tɔk bɔt di VALUE JIZɔS PUT pan In chɔch. Fɔ In fetful pipul den I se 'Den go bi Mi yon . . . we a kam fɔ nɔmba Mi jɔlbs den.' I nɔ de ɛva fɔget den. Den fayn wit di fayn fayn tin den we de na ɛvin; den de shayn insay Gɔd in layt. Na ɛni wan pan di Ay Prist in sholda den bin get wan plet we den mek wit gold, en den bin tay am bak pan di ɛfɔd. Den bin put wan big ɔniks ston insay ɛni plet, en den rayt siks pan di Izrɛlayt trayb den nem insay. Na ya bak den ripresent di twelv trayb den, en den sho di chɔch as den de kɛr am na Krays in sholda. Di sholda na insay Skripchɔ wan sayn fɔ risponsibiliti, ɛn fɔ bia lod. So insay Ayzaya 9, 'Di gɔvment go de pan In (Krays) in sholda.' Di ship we bin lɔs ɛn fɛn, den bin le am na di gud shepad in sholda, ɛn i bin de kɛr am go na os wit gladi at. So den mek di sholda plet den fɔ sho aw Jizɔs, as wi big Ay Prist, de du wi wok, ɛn bia di lod we wi de kia fɔ. 'We wi get wan big Ay Prist, we dɔn pas na ɛvin, we na Jizɔs Gɔd in Pikin, lɛ wi ol wi kɔnfeshɔn tranga wan. Bikɔs wi nɔ get Ay Prist we pɔsin nɔ go ebul fɔ tɔch wit di filin we wi wik; bɔt wan we dɔn tempt ɔltin lek wi, bɔt we nɔ get sin. So lɛ wi go nia di tron we get gudnes wit maynd so dat wi go get sɔri-at, ɛn get gudnes fɔ ɛp wi we wi nid ɛp' (Im 4: 14-16). 'Bikɔs we inɛf sɔfa, we den tɛmt am, i ebul fɔ ɛp di wan den we den tɛmt' (chap. 2: 18). Di GED WE DE WE YU GO YUZ, we den tay rawnd di Ay Prist in wes, na di sem wok we jentri ɛn

fayn lek di efɔd. Wi kin gɛda in simbolik minin frɔm den Skripchɔ ya:--'Gɔd, we tay mi wit trɛnk, ɛn mek mi we pafɛkt, I de mek mi fut tan lek ship fut' (Sam 18: 32-33). 'Yu dɔn tɔn mi kray fɔ mi to dans; yu dɔn lus mi sak klos ɛn tay mi wit gladi at' (Sam 30: 11). 'Una lɛ den tay una blɛsin, ɛn una lamp den de bɔn, ɛn una tan lek pipul den we de luk fɔ una Masta . . . blɛsin fɔ di savant den we di Masta we i kam, den go si den de wach. Fɔ tru, a de tɛl una se i go tay inseq; ɛn mek den sidɔm fɔ it ɛn kam sav den' (Lɛ. 12: 35-37). 'Jizɔs tek tawel ɛn tay inseq ɛn put wata insay wan besin, ɛn bigin was di disaypul den fut' (Jɔn 13: 3-5). So una tinap, we una dɔn tay tru trut (ɛp. 6: 14). Frɔm den Skripchɔ ya i tan lek se di girdle na sɔntin we rili kɔmɔn na di raytin den we den inspekt, ɛn i min trɛnk, kwik, gladi, rɛdi fɔ sav, tru. Naw ɔl den tin ya na tru bɔt Jizɔs we na wi Ay Prist. I get pawa fɔ sev, i kwik fɔ sev, i gladi fɔ in pipul den, i rɛdi ɔltɛm fɔ sav den, ɛn lid den na di we den we na tru. Dat dis girdle impɔtant as den yuz am to Krays de sho frɔm di we aw Jizɔs bin apia wit glori lek aw i bin sho Jɔn na Patmos: 'ɛn a si sevin gold kandul den; ɛn na di midul pan di kandul den, pɔsin tan lek mɔtalman pikin, i wer klos te to in fut, ɛn i wer gold kɔba rawnd in bɔdi' (Rev. 1: 12-13). Di Ay Prist bin de wer MITɛR ɔ turban bak na in ed. Dis na bin fayn linin ɔ i go mɔs bi se na silk.

I bin get blu band, ɛn na di fɔs pat, oba di yay, den bin rayt wan plet we den mek wit gold we den dɔn bɔn wit di wɔd den 'HOLINESS TO THE LORD' pan am. Di wɔd oli min pɔsin we den dɔn kɔnsakret, ɔ we den dɔn apat ɔl fɔ sav di Masta. Jizɔs nɔ nid da kayn raytin de, bikɔs ɔl wetin di Baybul tɔk bɔt Am get dis trut we den nɔ go ebul fɔ pul pan am. In wan ol layf na di wɔl bin kɔnsakret, ɛn In ministri we de ɔp, na fɔ Gɔd ɛn In chɔch ɔltogɛda. Den bin put di 'URIM ɛN THUMMIM' insay di pɔkit na di brɔst plet. Den nɔ kin tɛl wi wetin na den tin ya. Sɔm pipul den tink se den na bin ston den we de shayn ɛn we bin de shayn mɔ ɔ smɔl, jɔs lek aw Gɔd bin want den fɔ gayd den fɔ jɔj. Den nem den de sho 'layt ɛn pafɛkt.' Di rɛfrɛns den we de dɔn ya na intrestin: 'ɛn i se bɔt Livay, yu Tumim ɛn yu Yurim de wit yu pɔsin we de fred Gɔd' (Dit. 33: 8). 'ɛn in (Jɔshwa) go tinap bifo Elieza we na di prist, we go aks am fɔ di jɔjment we di Yurim go jɔj bifo di Masta' (Nɔm. 27: 21). 'We Sɔl aks PAPA GɔD, PAPA GɔD nɔ ansa am, i nɔ ansa am wit drim ɔ Yurim ɔ prɔfet' (1 Sam. 28: 6).

'Yu go put di Urim ɛn di Tumim insay di bres plet fɔ jɔjment; ɛn den go de na Erɔn in at we i go insay bifo PAPA GɔD; ɛn Erɔn go de jɔj di Izrelayt den na in at bifo PAPA GɔD ɔltɛm' (ɛks. 28: 30). Wi go rid di ɔda pat we de dɔn ya frɔm Fausset in Critical and Expository Bible Cyclopaedia wit intres: 'Speaker's Comm. tink se lɔt na bin di we aw den bin de tɔk to dɛnsɛf, lek di Apɔsul Den Wok [Akt] 1: 2-6; Prɔv. 16: 26. I go mɔs bi se ston den we get Jiova in nem ɛn in kwaliti den-- 'layt' ɛn 'pafɛkt' we den rayt pan den, den bin fold insay di efɔd. We di Ay Prist, we wer efɔd, bifo di Masta, bin de luk, i bin de tink gud wan bɔt aw i bin de go na ɛvin; ɛn na Gɔd bin mek i ebul fɔ tɔk wetin Gɔd want . . . Filo se den bin mek di Ay Prist in bres plet strɔng so dat i go wer as imej di tu gud kwaliti den we in ɔfis bin nid. So, di Ijipshian jɔj bin de wer di tu figa den fɔ Thanei (we de ansa Tumim) tru ɛn jɔstis.' Ova di at fɔ prist den mami den bak, den bin get wan sayn fɔ layt (we de ansa Yurim). I klia se, ilek wetin Yurim ɛn Tumim bi, den bin de yuz den fɔ sho di pafɛkt tin we Gɔd want ɛn we nɔ go chɛnj; ɛn dis den du am bay sɔm sayn we nɔ go mek mistek we wi nɔ no. Na fayn fayn kayn Krays wi get ya. Na in na di 'Gɔd in wɔd,' 'di we aw di trut ɛn di layf,' di pafɛkt we aw Gɔd de sho mɔtalman in maynd ɛn wetin i want. ɛn di wɔd we i tɔk go jɔj wi insay di las de. 'Di Masta in wɔd pafɛkt.' Frɔm am, nɔ apil nɔ de. If ɔl di wan den we se den lek di Masta biliv dis. I go setul ɔl di agyument den; pul ɔl di bad we aw mɔtalman de tink ɛn lid wi ɔl na di

'layt fɔ di Masta.'

#### DI APOINTMENT OF DI HAI PRIEST

Den pik di Ju prist den frɔm di trayb we Livay. Erɔn na bin da trayb de, ɛn ɔl di ay prist den we bin kam afta am na in famili. 'Di Ay Prist we wi kɔnfes' na bin Juda trayb akɔdin to di bɔdi. So, di prist wok na di Kristian rilijɔn 'chɛnj' ɔltogɛda, ɛn 'di lɔ' bak. Bɔt jɔs ya a want fɔ pɔynt wan tin we rili impɔtant. Wi Masta we wi bles nɔ bin bi wi big Ay Prist insay bɔdi. In solemn kɔnsakreshɔn to da ay ay ɔfis na bay In day ɛn layf bak. Dis de sho klia wan frɔm

den tin ya: 'Bikɔs eni ay prist we den pul from mɔtalman, den dɔn pik am fɔ mɔtalman pan tin den we get fɔ du wit Gɔd so dat i go gi gift en sakrifays fɔ sin, we go ebul fɔ bia saful wan wit di wan den we nɔ no natin en we de mek mistek, fɔ dat inseq get sik den we nɔ get natin fɔ du wit am, en na bikɔs ɔf dat, i fɔ mek sakrifays fɔ sin. En nɔbɔdi nɔ de tek dis ɔnɔ to inseq, pas we Gɔd kɔl am lek Erɔn. So, Krays sef nɔ glori inseq fɔ mek den bi Ay Prist, bɔt na di wan we tɔk to am se, Yu na Mi Pikin, tide a bɔn Yu. As I tɔk bak na ɔda ples se, Yu na Prist sote go lek aw Melkizidek bin de du.' We yu kɔmpia Sam 100. 2: 7 en Di Apɔsul Den Wok [Akt] 13: 33, wi si se den bin tɔk di wɔd den 'dis de a bɔn Yu' bɔt aw i get layf bak, ɔ aw i bɔn am from di grev. En i kliya se na dis tɛm di wɔd den we de ɔp we den kot from Di Ibru Pipul den de tɔk bɔt. Gɔd bin klem am from di day as in wangren Pikin, en i bin gi am layf bak to in Ay Prist na di evin. Dis go bi selfevident as wi de go bifo fɔ chek di kayn we aw In prist wok stil de mɔ. Di skripchɔ we de ɔp se na 'afta di ɔda we aw Melchizidek bin de,' en fɔ sho aw Krays in prist rili tan, den tɔk sɔm wɔndaful tin den bɔt dis wɔndaful man we bin de trade trade. Den tɛl wi se Melkizidek nɔ bin get papa, i nɔ bin get mama, i nɔ bin get famili layn, i nɔ bin get di biginin fɔ di de den en i nɔ bin get layf we i dɔn dɔn, bɔt i bin mek LɛK GɔD IN PIKIN, we bin de ABIDE PRES ɔLTɛM' (Ibr. 7: 3). Naw i nɔto mi intenshɔn fɔ tɔk bɔt den tin ya as fa as i kam pan Melchizidek, bɔt fɔ sho se di pɔsin we rayt am get fɔ sho se Krays in prist wok de sote go--dat i fɔ bi prist wok we go kɔntinyu, we day nɔ go brok. Na dat mek i kɔmɔt from dat, den nɔ bin put Krays na in ay ɔfis we na Ay Prist te afta i day.

We wi go bak to Melchizidek, in nem min 'King of Righteousness,' en in rili bi 'King of Salem' (we min pis). So in na bin kiŋ-prist; en den ɔfis ya i bin de ol WAN WAN. Naw Gɔd se bɔt Jizɔs, afta we i get layf bak en go ɔp na evin se: 'Bɔt stil a dɔn put Mi Kiŋ na Mi oli il na Zayɔn . . . Yu na Mi Pikin, dis de a bɔn Yu. Aks Mi, en a go gi Yu di neshɔn den fɔ mek yu get prɔpati, en di say den we de ɔp na di wɔl fɔ mek yu get am. Yu fɔ brok den wit stik we den mek wit ayɛn. Yu fɔ brok den smɔl smɔl lek pɔt in pɔt' (Sam 2: 6-9). 'Devid nɔ bin go ɔp na evin; bɔt i se inseq se, PAPA GɔD se to mi Masta, sidɔm na Mi raytan te a

mek Yu enimi den bi yu fut step' (Di Apɔsul Den Wok [Akt]

2:3436). So den si Krays de sidɔm na Gɔd in tron, we de rul as Kiŋ--'PRIST PAN IN TRON;' en nɔto lek Erɔn bifo di tron. 'In (IMSELF) na di pɔsin we de sakrifays wi sin den (sɔri-at) fɔ wi sin den.'

DI ɔFIS Fɔ DI AY PRIST

'Den pik eni Ay Prist fɔ gi gift en sakrifays; so i nid fɔ mek dis Ay Prist (Jizɔs) sef get sɔm tin fɔ gi.' En dis I bin get! Bɔt na big big ɔfrin! I nɔ nid, lek di ay prist fɔ di Lɔ, fɔ mek sakrifays fɔ inseq, bɔt 'I day di wan we de du wetin rayt fɔ di wan den we nɔ de du wetin rayt;' I 'ɔfa inseq to Gɔd we nɔ get wan bɔt;' 'bikɔs da kayn Ay Prist de bi wi we oli, we nɔ de du bad, we nɔ dɔti en we nɔ de nia sina den.' En 'Krays dɔn kam as Ay Prist fɔ Gɔd tin den we get fɔ kam, tru di big en pafekt tabanakul, we nɔ mek wit an, dat min se, nɔto fɔ dis krieshɔn, ɔ yet tru got en kaw pikin den blɔd, bɔt tru in yon in yon blɔd, we go insay wan tɛm fɔ ɔltɛm na di oli ples, we den dɔn fri am sote go.'

As wi Ay Prist, Jizɔs ful-ɔp wit sɔri-at fɔ in oli wan den we de sɔfa. Fɔ tru, nɔto enjel den i de ol, bɔt i ol Ebraam in pikin den. So i bin fɔ mek i tan lek in brɔda den pan ɔltin, so dat i go bi Ay Prist we get sɔri-at en fetful pan tin den we get fɔ du wit Gɔd, fɔ mek padi biznes wit di pipul den sin, bikɔs na dat inseq dɔn sɔfa we den tempt, I ebul fɔ ep di wan den we den tempt.' 'Wi nɔ get Ay Prist we pɔsin nɔ go ebul fɔ tɔch fɔ fil se wi wik, bɔt wi get wan we den dɔn tempt ɔltin lek wi, bɔt i nɔ get sin.'

'Pan ɔl we I na bin bɔy pikin, i lan fɔ obe bay di tin den we i sɔfa; en we i dɔn mek pafekt, i bi to ɔl di wan den we de obe am, di pɔsin we de mek pipul den sev sote go; Gɔd gi am di nem Ay Prist sote go lek aw Melkizidek bin gi am.' Den bin 'mek Jizɔs pafekt' insay di minin se den bin ful-ɔp am fɔ bi Ay Prist en Sevio. Fɔ dis ay ɔfis I bin fit en rɛdi bay we den bin de tempt am en tray am pan ɔl di pɔynt den lek aw wi de; en bay we i de gi inseq to Gɔd we nɔ get wan bɔt as sakrifays fɔ wi sin den. We a de dɔn dis smɔl triti, a want naw fɔ pe atenshɔn mɔ to am.

## DI VEL

Di ay prist in wan wan tēm insay di ia di big de fə pe fə sin, bin de go insay di oli ples we oli insay di vel, wit di blōd fə di pōsin we dēn kil, we i bin de sprink pan en bifo di sōri-at sidōm ples, fə mek atonment fə di pipul dēn dēn. Naw dēn tēl wi se Krays go insay wan tēm fə oltem na di oli ples, tru di vel wit in yon blōd. Lē wi tek tēm tink bōt DI VEL WE JIZOS PAS TRJOS. Insay Di Ibru Pipul Dēn 10: 19-21, wi rid se di vel we Krays pas tru to in glori tron na in yon bōdi. Fə gri wit dis wi rid se di sem tēm we dēn rēnt In oli bōdi en cher na di krōs 'di vel na di tempul ren tu tu frōm TŌP TO BŌTŌM.' Dis na bin GŌD IN AKT, en i de sho wan trut we get glori. Di vel we dēn bin rōtin na di tempul bin kōmōt na do en opin fə si di oli ples dēn we oli. Dōn dēn bin de sho di sikrit dēn we dēn bin dōn ayd fə lōng lōng tēm. Na di fōs tēm dis we di ōdinari prist bin ebul fə luk da fayn fayn ak en sōri-at sidōm ples de en si di blōd dōti we dēn dōn mek fə lōng lōng tēm we dēn dōn mek sakrifays. Dis na riveleshōn! Di we aw da vel de brok bin mek bak wan lōng kōmpawtment nōmō, we nō bin get vel bitwin dēn.

Bōt lē wi tōn frōm di shado to di sōbstans. Krays in bōdi we get valyu na bin da vel de; ō fə se di rial vel, we bin de sheb di oli ples frōm di ples we oli pas ōl, te i rēnt insay day pan di krōs. Fə beg fə wi, en go insay in gloriful rul, dēn fə kōt di vel we in bōdi get--dēn fə pwel am: so dat we i go get layf bak, we na spirit bōdi, I go go insay Gōd in glori prezens wit 'In yon blōd' fə sprinkul bifo di tron we de rul. En dis we aw Krays in bōdi bin swet, mek Gōd in sikrit dēn we de na di gud nyuz, nō klia wan. Wetin dēn bin ayd fə lōng lōng tēm bin kam fə bi klia wan. Di glori tin dēn we get fə du wit wi pis insay Krays bin apin da tēm de. Laif en layf we nō de day bin kam na layt. Bōt nōto so nōmō. Jōs lēk aw di vel we dēn bin rōtin na di tempul bin mek wan kōmpawtment instead ōf tu kōmpawtment, na so bay we Jizos day, di separeshōn frōm di divayn prezens dōn kōmōt, en wi 'de kam nia Gōd.' Lē wi se dēn dōn pul di vel na di tabanakul. Wetin dēn? Wetin mek, na wan lōng kōmpawt nōmō bin fə dōn de we get di lamp-stand, tebul, ōlta fə insens, en di ak en sit fə sōri-at. Naw dat na jōs di we aw tin de apin insay Krays tide. NO VEL nō de NAW we de sheb di kiŋ prist wok frōm dēn Kiŋ-Prist; NO VEIL we de separet di Chōch frōm Gōd. Insay di Ju pipul dēn tabanakul Gōd bin de wit in pipul dēn, bōt i bin de na di oli ples we oli-bifo di vel, en i bin ayd fə mek pipul dēn nō si am. Bōt naw Jiova de mek tabanakul ō de wit wi. Jizos bin tōk bōt in sef en in Papa se: 'Wi go kam to una, en mek wi de wit una. No nid nō de fə se, 'Udat go go na evin fə pul Krays kōmōt ōp?' bikōs I de wit wi, insay wi yon midul; as I bin se, 'Luk, a de wit una ōltem, te di wōl dōn.' Dēn dōn briŋ evin kam dōŋ na di wōl. Di Oli ples we Oli na di san san na di dezat! En di Chōch 'sidōm na evin ples dēn insay Krays Jizos'! So, na big big minin de insay di wōd dēn we de insay di kōmēt we dēn inspekt bōt di tabanakul: 'So, wi brōda dēn, BŌLDNES FŌ ENTA DI DI WE WE OL WE BIFO WE JIZOS IN BLŌD, BAY DI WAY WE I DĒDIKĒT FŌ WI, WAN NYU EN LIVING WAY, TROUGH DI VEIL, DAT NA FŌ SE IN FLESH; en wi get wan big Ay Prist oba Gōd in os: LĒ WI KŌMŌT wit tru at we get ful fet, we wi get wi at we wi get frōm wiked kōnshens, en was wi bōdi wit klin wata.' (Ibr. 10: 19-22.

## CHAPTA XVI

### KŌNKLUSHŌN

WE wi de dōn dis smōl wok i go fayn fə sōma di pōynt dēn we wi de kōmpia. Wi dōn si se di Ju sistēm na bin shado fə di Kristian sistēm. Mozis bin de to di Izrelayt dēn en di tabanakul wetin Krays bi to In pipul dēn en di Chōch as institiushōn Di wokman dēn we dēn inspekt na di tabanakul na bin kayn pipul dēn we dēn inspekt Jizos Krays in apōsul dēn ōl tu pan pafekt patēn, we dēn nō bin de ledōm pan dēn yon ōndastandin Di tin dēn we dēn bin de mek fə di tabanakul bin de tōk bōt di prinsipul we dēn bin de mek bay dēnsēf we de ōlsay na di rilijōn we Krays bin de yuz di fayn fayn tin dēn we Gōd get en di valyu we ōl di tin dēn we de insay di Kristian sistēm get Di kōt we de na di tabanakul bin sho se wan layn de we wi fə pas, fə separet di wan dēn we prawd en di wan dēn we get sēns na di wōl frōm di wan dēn we ōmbul en we pōsin kin tich, so dat wi go ōndastand di tin dēn we Gōd get di rayt we Di kōmpakt en wanwōd we di tabanakul bin get bin de sho se di chōch get wanwōd en wanwōd. Di tin dēn we dēn bin de kōba di tabanakul bin mek wi mēmba di we aw Jizos bin bi mōtalman en di we aw Gōd tan,

we i bin shem en di wok we i bin de du fo fri pipul den; en bak bot di we from di koropshon en gilty fo sin to di fayn fayn tin den we oli. Wi lan bak from den kova ya aw God in Choch difren as pipul den we de na do de si am from wetin i tan to di wan den we de minista fo oli tin den insay. Di olta we den mek wit brayt wit in faya, en in boku boku sakrifays en ofrin den we de tok bot di ponishment fo sin en di fayn fayn tin den we wi God don mek fo mek wi pul wi kondem en gilty kpatakpata bay Krays in blod, we na di God in Ship we de ker di sin na di wol go. Di lava, bitwin di olta en di tabanakul, bin de sho di ples en di rizin fo baptayz insay rilayshon to di sina den we de kam insay Krays en In choch. Di oli ples, wit in lamp-stand, in tebul fo sho bred, en in olta fo insens, na bin wan kayn Jizos in Choch we bin geda togeda fo wship--we den bin de wach 'di aposul den' tichin en padi biznes, di we aw den de brok bred en di prea den.' Di oli ples we oli, wit in ak, in sit fo scri-at en in wondaful shechinah, bin tinap fo di oli prezens fo God--di stet we de na evin, togeda wit di divayn kwaliti den en di tin den we ayd, di tron fo di gudnes en 'di blod we de sprink.' Di ay prist na bin wan kayn Krays as wi midulman, bot den briq di kirj-prist, Melchizedek fo ful-op di kayn we we rili sho wi Gret Ay Prist we de na God in tron. En, las wan, di vel we bin de mek di wan den we oli pas ol no de si am, en we di ay prist bin de pas wan tem insay di ia, wit blod fo pe fo sin, na bin wan kayn we fo sho Krays in 'bodi'; dat di we aw den bin kot di vel we Jizos day na tin we God bin du we sho se tru di sakrifays we den bin gi Jizos in bodi, den bin pul di vel we bin de mek motalman komot nia God; dat di wan den we don sev naw no jcs ebul fo si bay fet, di glori den we de na di evin, bot den kin get maynd bak fo kam nia God en tok to God insay In oli prezens.

Finally, mek a siriosli kweshon mai patient rida, WETIN YU STAND? Yu tink se di Sevio we den bles, wit ol wetin get fo du wit Am, noto natin fo yu? Yu tinap fa, en luk wit yay we no bisin bot God in sikrit den? If na so i bi, di tabanakul we PAPA GOD don mek no get enitin fo du wit una. I fayn fayn tin den 'de ayd from yu yay' bay yu yon prawd; bikos God jcs 'de sho den to bebi den.' Bot at least tek wonin from da smok we de kol go na evin from God in oli olta fo bon sakrifays. I de tok bot di 'faya we no go eva day,' en God 'no go ebul fo pul di wan den we gilty' apat from Krays.

Tek kia to di krawn dem we den mek wit silva we de rayz op di kotin na di kot--di prayz fo di pipul den fo fri den. Luk to Di Wan we da ransom-silva de bin de sho am.

En if yu at de muv we yu si da Wan de we de sofa, we de scri, we de day, O kam wit yu sol we get lod-kam jcs lek aw yu de--en aksept yu in ples, di 'God in Ship,' en mek konfeshon fo fet oba In ed we i lek; en afta dat, kam en gi yusef, insay solemn konsakreshon, fo ber yu wit Krays bay baptizim insay day, so dat lek aw I rayz from di day, yusef go rayz to nyu en blesin layf.

Agen, mek a aks, dia rida, WETIN YU STAND? Yu tink se i tan lek prist we den don oli na di tabanakul fo di nyu agriment? So, luk rawnd, en si di glori den we de na di oli ples. Tink bot di gold lampstand na di nyu tabanakul--di tichin we Jizos Krays in aposul den bin de tich we God in spirit mek. Luk di fayn fayn tin den we de de; bask insay in klia layt, te i layt yu wan ol sol, en satisfy fo sav God bay in gayd nomo. Tink bot di 'tebul fo sho bred'--di valyu memorial den fo yu dia Masta in bodi en blod; en 'una no fo pe atenshon to di we aw una de geda togeda.' Bak, tink bot da gold olta we get insens as in smol smol smok de go op kwayet wan, en in sent de ful-op di oli ples; en mek i win yu fo get tayt padi biznes wit God we yu de pre. Don si bifo yu di agriment boks, di scri-at, di cherob den, di Shekina! en no bot wan trut se 'God de wit wi1' In prezens ful-op di oli ples. Di Kirj insay In fayn fayn tin den de ya. Gres, scri-at en trut de ya. Evin de ya. Las wan, 'Tink bot di Aposul en Ay Prist we wi konfeshon.' Noto bifo di tron, jcs, as pcsin we de beg, bot na 'prist we de na in tron,' 'we ay en op.' 'Le wi kam nia,' wi valyu na In yay. Si, wi nem den de na in bodi en in sholda. In pipul den rili lek am! I rili swit fo no am!

Mek God mek wi ebul fo bi fetful minista den na In  
oli ples, so dat di blesin 'fo-teist fo glori divayn'

go don wit ful en sote go frut.

Profesi bot Krays en den fulfilment Modan

Sayns en Kristian Fet we Dokto Hawley O. Taylor rayt

I pas wan ondrad profesi den de bot Jizos insay di Ol Testament bot wetin na bin di pasibul fo mek jos 25  
predikshon bot pasin we bin de fo bon boku ia afta dat en mek den predikshon ya kam tru?

Dokto. Hawley O. Taylor don gi dis ansa:

'Rigarding dis n kes dem fo tin dem we den bin don tok bot fo Izrel in

Mesaya we bin fo kam, if di chans fo sakrifays

bin ivin insay di kes fo eni wan, dat na p (probability) ikwal to n insay evri kes, den di ovala probabiliti se ol n ivin  
den go fen den fulfilment insay wan pasin go bi p ikwal (1/2)? So, na wan chans noko go de insay 2? (33 milyon,  
usay n ikwal to 25) pan ol den tin ya we den bin don tok se go apin if na jos ges. Naw we yu luk den profesi ya bot  
Krays, yu go si se noko ol den ol get ivin chans fo get sakrifays, bikos insay som instans den i rili no pasibul

se di tin we apin kin apin atol (as fo bon pikin

we no get motalman papa ). Wan rili konsavayv

kompromis go bi p ikwal to 1/5; en di ovala probabiliti fo di n profesi den we de kam tru go bi pn ikwal (1/5)? o  
wan chans pan wan tawzin trilyon if n ikwal to 25. (Modern Science and Christian Faith, p. 178.) Ivin if den no  
put di profesi bot di bon we den bon vajin, di nomba stil boku lek di sta den. Tu big fo tink se dis apin bay aksident!  
Dokto Hawley O. Taylor; Modan Sayns en Kristian Fet pp.

179-183.

Prófesi Usay Prófesi Usay Fulful

Fɔ di trayb na Juda. Jen 49: 10 Lyuk 3: 23-33

Fɔ di Royal layn fɔ Devid Jer. 23: 5 Mat. 1:1

Dɛn bɔn am wit vajin Ayz. 7: 14 Mat. 1:18

Dɛn bɔn am na Betliem Mayka 5: 2 Mat. 2:1,2

Pɔsin we de bifo fɔ rɛdi di rod Mal. 3: 1 Mak 1: 6,7

I go go na Jerusɛlem wit dɔnki Zek. 9: 9 Mat. 21:6.7

Disaypul go betray am Zek. 13: 6 Mat. 26:49,50

Betrayal prays bin se Zek. 11: 1,2 Mat. 26:14,15

Betrayal mɔni fɔ kam bak Zek. 11: 13 Mat. 27:5,7

In disaypul dɛn go lef am Zek. 13: 7 Mat . 26:56

Lays witnes dɛn go aks am Sam. 35: 11 Mat. 26:59,60

I go sɔfa, abuse Ayz. 50: 6 Mat. 26:67

I go sɔfa kwayet wan Ayz. 53: 7 Mat. 27:12-14

Dɛn go bit am Ayz. 53: 5 Mat. 27:26,29

An ɛn fut dɛn chuk Sam. 22:16 Lyuk 23:33

Dɛn nɔmba am wit kriminal dɛn Ayz. 53:12 Mak 15:2

Fɔ sheb klos Sam. 22:18 Jon 19:23,24

Dɛn fɔ gi gal ɛn vinega Sam. 69:21 Jon 19:28,29

Gɔl ɛn vinega fɔ sakrifays Sam. 69:21 Jon 19:28,29

No bon nɔ fɔ brok Sam. 34:20 Jon 19:33

Dɛn go chuk am Zek. 12:10 Jon 19

Di krawd go kɔrɛkt am Sam. 109: 29 Mat. 27:39

Daknes na de fɔ sho se dɛn go nel am pan di krɔs Emɔs 8:9 Mat. 27:45

Fɔ ber am wit di jentriman Ayza. 53: 9 Mat. 27:57-60

Fɔ rayz frɔm di wan dɛn we dɔn day! Sam. 16: 10 Mat. 28:6

Fɔ go ɔp Sam. 68:18a Lyuk 24:51



Heminitiks na D. R. Duncan. Sinsineti, en pej 395-99.

Profesi Usay

Profesi Usay Fulful

I fo bi di uman in sid Jen 3: 15 Mat.1: 18

I go bi God in Pikin Sam. 2:7 Lyuk 1:32-35

I go win di snek Jen.3:15 Ibru. 2:14

Di pikin fo Ebraam Jen.12:1-3;

17: 7, en di oda wan den; 22: 18 Gal. 3:16

Di pikin fo Ayzak Jen 21: 12 Ibru. 11:18

Di sid fo Juda Jen 49:10 Ibru. 7:14

Di pikin fo Devid Sam. 132: 11; Jer.

23:5 Di Aposul Den Wok [Akt] 13: 23; Rom. 1:3

Di tem we i kam en day Dan. 9:24-27 Lyuk 2:1

Den bon am from vajin Ayz. 7: 14 Mat. 1: 18; Lyuk 2: 7

Den kol am Amanuel Ayz. 7: 14 Mat. 1:22-23

Den bon am na Betliem na Judia Mayk. 5: 2 Mat. 2: 1; Lyuk 2: 4-6

Great man den go kam en butu to am Sam. 72: 10-15 Mat. 2:1-11

Den kil pikin den, so dat den go kil am Jer. 31: 15; Mat. 2:16-18

Na Jon di Baptist Ayz. 40: 3; Mal.

3:1 Mat. 3: 1-3; Lyuk 1:17

Di Oli Spirit bin anoynt am Sam. 45: 7; Ayz.

11: 2; 41: 1 Mat. 3: 16-17; Jon 3: 34; Di Aposul Den Wok [Akt]

10:38

I bin bi profet lek Mozis Dit.18:15-18 Di Aposul Den Wok [Akt] 3:20-22

Den sen am fo sev di pipul den Ayz. 41: 1-3 Lyuk 4: 16-21; Lyuk 4: 43

Na in na di layt fo Zebulon en Neftali Ayz. 9: 1-3 Mat. 4:12-16

I kam na di tempul en klin am Hag. 2: 7-9; Mal.

3:1

Lyuk 19:45; Jon 2: 13-16

In po Ayz. 53: 2 Mak 6: 3; Lyuk 9: 58

I bin ombul en i bin de mek lek se i de mek lek se i get Ayz. 42: 1-2 Fil. 2:7-9

In sori-at Ayz. 40: 11; 42: 3 Mat. 12: 15-20; Ibru, we de tok bot am. 4:15

I no bin get lay lay tin Ayz. 53: 9 Pit. 2:22

Great zil fo God in os Sam. 69:9 Jon 2:17

I bin de tich bay we i yuz parebul den Sam. 78: 2 Mat. 13:34-35

I bin de du mirekul den Ayz. 35:5-6 Lyuk 7:18-23

In broda den no gri wit am Sam. 69: 8; Ayz.

53: 3 Jon 1: 11; Jon 7: 5

Di Ju pipul den et am Sam. 59: 4; Ayz.

49:7 Jon 15:24-25

Den rula den no gri wit den Sam. 118: 22 Jon 7: 48; Mat. 21:4

Ston we de mek posin stop en ston we de mek posin veks Ayz. 8: 14 Rom. 9: 32; 1 Pit. 2: 8

. Wan padi bin betray am Sam. 41: 9;

55:12-14 Jon 13:18-21

In disaypul den lef am Zek. 13: 7 Mat. 26: 31-56

. Den bin de sel am fo tati silva Zek. 11: 12 Mat. 26:15

Den gi dis moni fo bay di posin we de mek pot in fil Zek. 11:13 Mat.27:7

I bin peshent en set mot pan ol in sofa Ayz. 53: 7 Mat.26: 63; 27:12-14

Den bit am na di chest Mayk. 5: 1 Mat. 27:30

. In sofa bin tranga Sam, 22: 14-15 Lyuk 22: 42-44

Sam. 35: 15; Ayz.

Den bin bit am en spit am pan Mak 14: 65; Jon 19: 1

1: 6

In fes bin don pwel bad bad wan Ayz. 52: 14; 53: 3 Jon 19: 1-5

I sofa so dat i go bia wi sin den Ayz. 53: 4; Dan.

9:26 Mat.20:28; 26:28

Di rula den, Ju en Jentayl, jyn agens

Im fo kil am Sam. 2: 1-4 Lyuk 23: 12; Di Aposul Den Wok [Akt] 4: 27-28

Den bin es am pan di kros en den nel in an en in fut pan di wud Ayz. 25: 10-11; Sam. 22: 16 Jon 19: 18; 20-25

Dis pen bin go bifo bikos den bin de kont am bitwin tifman den  
Ayz. 53:12 Mak 15:28

Den gi am gal en vinega Sam. 69: 21 Mat. 27:39-44

Den bin de provok am bad bad wan Sam. 22: 7-8;  
35:15-21 Mat. 27:39-44

Na in wan bin sofa; ivin di Papa in prezens bin pul Ayza. 63: 1-3; Sam. 22: 1 Mat. 27:46

Den sheb in klos bitwin den en put lot fo in klos

Sam. 22: 18 Mat. 27:35

Na so i bi swæ fo wi, i bia wi kos Sam. 22: 6; 79: 7;  
9:20 Rom. 15: 3; Ibru, we de tok bot am. 13: 13; Gal.  
3:13

I mek beg fo di wan den we kil Ayza. 53:12 Lyuk 23:24

Afta i day, den chuk am Zek. 12:10 Jon 19:34-37

Bot i no brok wan bon na In bodi Eks. 12: 46; Sam.

34:20 Jon 19:33-36

Den ber am wit di jentriman Ayza. 53: 9 Mat. 27:57-60

In bodi no bin si koroshon Sam. 16:8-10 Di Aposul Den Wok [Akt] 2: 31

I bin rayz di tod de, akodin to di Skripcho den

Sam. 16: 8-10 Lyuk 24: 6; 24: 31; 24:34

I go op na evin Sam. 68:18;

24:7-9

Lyuk 24:51; Di Aposul Den Wok [Akt] 1: 9

I bi prist afta Melkizidek, we na bin kij en prist di sem tem Sam. 110: 4;

Zek. 6: 12-13

Ibr. 5:5-6

I bin get fɔ in sef wan kinɔdɔm we de ɔlsay na di wɔl Sam. 2: 6; Dan. 2: 44; 7: 13-14; Lyuk 1: 32; Jɔn 18: 33-37; Mat. 28: 18-19; Fil. 2: 9-10

In lɔ kɔmɔt na Zayɔn ɛn in wɔd kɔmɔt

Jerusɛlem Ayz 2: 1-3; Mayk. 4: 12 Lyuk 24: 46-49; Di Apɔsul Dɛn Wok [Akt] 2: 1-40

Dɛn fɔ admit di pipul dɛn we nɔto Ju fɔ sav am Ayz. 11: 10; 42: 1; Sam. 2: 8 Jɔn 10: 16; Di Apɔsul Dɛn Wok [Akt] 10: 44-48; Rom.

15:9-12

Di rayt we i bin de rul Ayz. 9: 6-7; Sam.

45:6-7 Jɔn 5:30; Rev.19:11

Kɔnklushɔn Bɔku kɔnklushɔn dɛn de we wi kin pul frɔm dis stɔdi ivin if dɛn nɔ gri wit sɔm pan di opinion ɛn intapriteshɔn dɛn.

1. Gɔd bin dɔn impruv plan fɔ mek mɔtalman get pis wit di padi biznɛs we i bin get wit am trade afta we mɔtalman tɔn agens am. Da plan de na di men tin we di Baybul tɔk bɔt. Dɛn bin gi lɔ ɛn rigyuleshɔn dɛn fɔ mek mɔtalman no se ɛnitin we i du we nɔ gri wit wetin i de du nɔ de mek Gɔd gladi ɛn dɛn tek am se na sin ɔ fɔ pwɛl In lɔ. Wit Krays, di tin dɛn we mɔtalman bin de du fɔ obe di tin dɛn we dɛn nid ɛn di tin dɛn we dɛn nɔ fɔ du, dɛn bin chenj am to tin dɛn we dɛn bin de du we dɛn lɛk, we na tin dɛn we pɔsin kin du frɔm in at.

2. Bɔku pipul dɛn we bin de rayt fɔ long tɛm bin rayt di kayn we dɛn, di shado dɛn ɛn di prɔfesi dɛn, ɛn dɛn ɔl bin de sho di pɔsin we Krays bi. Di sin ɔfrin we i bin sakrifays bin mek dɛn fɔgiv pɔsin we obe ɛn mek i bi pɔsin we de du wetin rayt bay we Krays in sakrifays sin.

3. Shado ɛn tayp nɔto bin di rial tin. Dɛn bin jɔs gi wan veil glimpse fɔ fɔgiv ɛn fridɔm sɔmtɛm insay di fyuchu. Jizɔs in layf, in day, in bɛrin, in layf bak ɛn in go ɔp na ɛvin we dɛn kin kɔl bɔku tɛm di Gɔspɛl ɔ di Gɔspɛl fɔ Krays na di rial tin fɔ ɔl di kayn ɛn shado dɛn. Wit trɔst ɛn obe mɔtalman kin get di fri gift fɔ sev bay we i mek u-tɔn na layf we i de kɔl Gɔd fɔ fɔgiv bay we dɛn bɛr am Insay Krays in day, we dɛn put am insay wata we dɛn kin kɔl baptizim mɔ, we de alaw Gɔd fɔ rayz insay nyu Spiritual layf we i dɔn klin fɔ ɔl di sin dɛn we bin dɔn pas.

Sɔs

Mɔdan Sayns ɛn Kristian Fet, pej 179-183.

Heminitiks na D. R. Duncan. Sinsinɛti, ɛn pej 395-99.

Shado ɛn Sɔbstans - Di Tabernakul, rayta we dɛn nɔ no

Di Baybul Tayp ɛn Shado, Mak Dunagan, Bevatɔn Chɔch ɔf Krays, Bivtɔn, ɔrigɔn

Di Shado fɔ Tin dɛn we de na ɛvin we Josef Pitman, ɔstral Pɔblishing Kɔmni, Melbɔn, ɔstrelia, 1893

Di Unfolding Pattern na Ray C. Stedman, we na pastɔ fɔ di Peninsula Baybul Chɔch na Palo Alto, Kalifɔnia Taypɔlɔji, Wan Stɔdi bɔt Nyu Testament Tɛm dɛn, Wan rayta we dɛn nɔ no [wikipedia.org/wiki/Prophecy](http://wikipedia.org/wiki/Prophecy)